
انحصار زمین در تهران، عامل ضعف پدافند غیرعامل شهری
محمدحســین ســیف اللهی  کارشناســان 
شهرســازی علت آمار تلفات بــالای غیرنظامیان 
در غــزه را، ضعف الگــوی شهرســازی از جمله 
تراکم بالا در ایجــاد پدافند غیرعامــل می دانند.

در جنگ اخیر غــزه با متجاوزان صهیونیســتی، 
آمار تلفات غیر نظامیان فلســطینی در غزه بسیار 
بالا بوده اســت. فارغ از آنکه رژیم جعلی اسرائیل 
از سلاح های کشــتار جمعی به منظور نسل کشی 
مردم مظلوم غزه اســتفاده می کنــد، اما آرایش 
فضاهای ساختمانی و مدل توسعه شهری غزه این 
بستر را برای دشمنانشان فراهم کرده تا با گرفتن 
تلفات بسیار بالا و فشار روانی تاب آوری مردم غزه 
را کاهش دهد. تراکم شــهر غزه بــه عنوان یکی از 
بخش های باریکه غزه با ۴۵ کیلومتر مســاحت و 
جمعیت ۶۰۰ هزار نفر، ۱۳۳ نفر بر هکتار اســت. 
همیــن تراکم بــالا و ســاختمان های بلندمرتبه 
علاوه بــر اینکه غزه را ســومین منطقــه پرتراکم 
جهان کرده است، تبدیل به یک نقطه ضعفی شده 
که دشمنان وحشــی این مردم مظلوم از آن برای 
نسل کشی فلسطینیان استفاده کنند. مشخصاً اگر 
مدل توسعه شهری غزه به گونه ای دیگر بود یعنی 
ساختمان ها با طبقات کمتر ســاخته شده بودند، 
هزینه حمله به این منطقه برای اســرائیل بســیار 
بالاتر از حال حاضر تمام می شــد کــه در نتیجه 
می توانست در عین پایین آوردن خسارات مادی و 
تلفات جانی، بازدارندگی نسبی در مقابل حملات 
ایجــاد کند.علت تراکم بــالای غــزه قابل درک 
است چرا که این شــهر به دلیل اشغال متجاوزان 
با محدودیت اراضی مواجه اســت. به عبارت بهتر، 
اراضی کل کشــور فلســطین به غصب متجاوزان 
درآمده است لذا مساحت آن نمی تواند به تناسب 
رشــد جمعیت افزایش پیدا کند. در نهایت برای 
مدیران شــهری غزه راهی جز ســاخت سازه های 

بلند به منظور تأمین مسکن مورد نیاز، نمی ماند.
البته که، فقط مســئله جنــگ و تهدیدات نظامی 
مطرح نیست، معماری غیر استاندارد و غیر منطبق 
بر اصولی همچون مکان گزینــی و جانمایی بهینه 
ســاختمان و معمــاری داخلی ســاختمان ها در 
ارتباط با پدافند غیر عامل اســت. از طرفی کشور 
ایران به عنوان یکی از کشــورهای زلزله خیز جهان 
محسوب می شود که این شــرایط باعث می گردد، 
مساله ایمن سازی ساختمان ها و بناهای مسکونی 
و صنعتی در مقابل زلزلــه در اولویت ویژه متولیان 
امر مســکن و صنعت قرار گیرد و لزوم توجه به این 
امر را چند برابر می کند. بنابراین سوال اصلی و مهم 
در شرایط کنونی این است که وضعیت شهرسازی 

کشورمان از نظر پدافند غیرعامل چگونه است؟

ساخت خانه تک طبقه هزینه جنگ را برای 
دشمن بالا می برد

وقتی دامنه جنگ به مناطق مســکونی کشــیده 

شــود، سرنوشــت جنگ را تاب آوری مردمانش 
تعیین می کند. مردمی کــه بتوانند در برابر جنگ 
روانی مقاومت کننــد، در میــدان جنگ نظامی 
نیز پیروز خواهند شــد. یکی از حربه های دشمن 
برای ایجاد و افزایش فشار روانی و درهم شکستن 
مقاومت مردم، بــالا بردن تلفات جانــی آن هم از 
غیرنظامیان اســت.در ایــن میــان، از مهم ترین 
عوامل افزایش دهنده تلفات انســانی در حملات 
نظامی به مناطق شــهری، بافت شــهری و الگوی 
توسعه شهرهاســت. معماری غیر استاندارد و غیر 
منطبق مساکن بر با اصولی همچون مکان گزینی 
و جانمایی بهینه ســاختمان، پراکندگی مناسب 
بنا، معماری داخل ســاختمان در ارتباط با پدافند 
غیر عامل بوده و در ایجاد امنیت پایدار مؤثر است. 
همچنین آرایــش فضاهای ســاختمانی و نحوه 
ارتباط با پیرامون، امکانــات ویژه ای را برای نجات 
جان افراد ایجاد نمــوده و باعث بهبــود عملکرد 

سیستم و کاهش آسیب پذیری آن می شود.
بنابراین مدل توسعه شهرها، تعیین طرح هندسی 
بناها در آن و پیش بینی فضا به منظور امدادرسانی 
برای هر ســاختمان در زمان صلح و جنگ از جمله 
مؤلفه های بهینه معماری ساختمان و شهرسازی 

از منظر پدافند غیر عامل است.
برنامه ریزی صحیح شــهری تأثیــرش را حتی در 
محاسبات دشــمن نیز می گذارد. در شرایطی که 
دشــمن بتواند با حمله مناطق شــهری پرتراکم 
تلفات سنگین جانی بر دست طرف مقابل بگذارد، 
به احتمال زیاد از این گزینه چشم پوشــی نخواهد 
کرد، در مقابل اگر پهنه بندی شهر بر اساس اصول 
پدافندی باشــد و به عبارت ســاده تر ســازه های 
بلندمرتبه در شهر کمتر باشــد و خانه ها با طبقات 
محدود ساخته شده باشند، در آن شرایط کار برای 
دشمن ســخت خواهد بود، چرا که گرفتن تلفات 
جانی غیر نظامی در چنین ســاختار شهری بسیار 
مشکل است. شاید یکی از عواملی که اسرائیلی ها 

خانه هــای مسکونی شــان در قالب تــک طبقه و 
شهرکی ساخته می شود همین مسئله باشد.

حســین کامران، داوود امینی، حســن حسینی 
امینــی در پژوهشــی با عنــوان کاربــرد پدافند 
غیر عامــل در برنامه ریزی مســکنِ شــهری به 
اهمیت مسکن و شهرســازی در بالا بردن امنیت 
پایدار پرداختند. بر اســاس نتایــج این پژوهش، 
اصلی ترین راهبرد در برنامه ریزی شهری، کاهش 
آســیب پذیری بــالای ساختمان هاســت که به 
موجــب برنامه ریزی ناصحیح در حوزه مســکن، 
ساختاربندی و آرایش فضایی نامناسب، مشکلات 
مهندســی ساختمان )ســازه ها و اســتحکامات 
ناامــن(، معماری نامناســب )عــدم پیش بینی 
پناهگاه، فضاهای باز و…(، شــبکه های ارتباطی 

غیراستاندارد و… است.
بنابراین، رعایت اصول کلیــدی پدافند غیرعامل 
در ســاختمان ها زمین های برای توســعه امنیت 
پایدار در مناطق شــهری تلقی می شــود مسکن 
از شــاخص هایی اســت که در مرگ و میر ناشی 
از تهاجــم نظامی به شــهرها اثرگذار اســت. زیرا 
مســکن به عنوان خمیــر مایه ســاختار و بافت 
شهرها اســت. مقوله مسکن گســترده و پیچیده 
بوده و ابعــاد متنوعــی دارد. مســکن یک مکان 
فیزیکی اســت و به توزیع فضایی ســاختمان ها، 
چگونگی کنــار هم قرارگیــری و ترکیب عناصر و 
عملکردهای اصلــی ســاختمان ها در بافت های 
شهری، ساختار مسکونی شــهر را شکل می دهد. 
تقسیمات کالبدی ســاختار شهری )کوی، محله، 
برزن و منطقــه( تا حدودی تابع ســاختار فضایی 
ســکونتگاه ها ســت. در نتیجه، پراکنش مناسب 
ســاختمان ها از گســترش اماکن تــک مرکزی 
مســکونی ممانعت کرده و متعاقب آن در کاهش 
میزان تلفات جانی ســاکنان مناطق شــهری در 
حمــلات همه جانبــه نظامی )زمینــی، هوایی و 

دریایی( نقش برجسته ای ایفا می کند. 

 صدور مجوز کاغذی جرم است

وزهای پایانی امضاهای طلایی ر
بانک مرکزی اعلام کرد

رشد ۴.۷ درصدی اقتصاد 
در نیمه نخست امسال
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خانه  هنر   میرا

رئیس اتحادیه طلا و جواهر پاسخ داد
 با ثبت مشخصات معاملات، خریداران 

وشندگان طلا باید مالیات بپردازند؟ و فر

رهبر معظم انقلاب اسلامی:

مشکلات با مشارکت بالا  برطرف می شود

سخنگوی شورای رقابت مطرح کرد

و همچنان انحصاری  بازار خودر

مدیرعامل شرکت ملی نفت مطرح کرد 
افزایش ظرفیت تولید نفت از میدان آزادگان
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جوانگرایی سکته مغزی در ایران
دکتر محمد کیاسالار   حقیقت تلخ اســت. ما زود سکته می کنیم. زود و زیاد. 
زودتر و زیادتر از بیشتر کشورهای دنیا. آمار بروز سکته مغزی در ایران بالاست.
بیش از ۱۰۰هزار در سال. چیزی بین ۱/۵ تا ۲برابر میانگین آمارهای جهانی. 
و غم انگیزتر اینکه چهره ســکته مغزی در کشــورمان جوان  شده. یعنی سن 
ابتلایمان پایین آمده. تقریبا ۱۰ســال پایین تر از میانگین ســنی ابتلا به این 

بیماری در دنیا.

یادداشت

یک عامه پسند بی دردسر در »هتل« یک ستاره
احسان رحیم زاده   جدیدترین فیلم مســعود اطیابی با سوژه تکراری مردان 
هوسباز که روابط مخفیانه دارند شوخی می کند. داستان فیلم بیشتر در چند 
لوکیشــن ثابت می گذرد که حکایت از علاقه کارگردان به ســاخت فیلم های 

راحت و کم هزینه و بی دردسر دارد. 

دیدگاه

بانک

 بانک جهانی طی گزارشــی با اشــاره به رشد 
اقتصاد ایران برای چهارمین ســال متوالی، از 
موفقیت دولت ایــران در مهار انتظارات تورمی 

و برقراری ثبات در بازار ارز خبر داد.
 بانــک جهانی در گزارشــی از شــاخص های 
کلان اقتصاد ایران نوشــت: اقتصاد ایران برای 
چهارمین ســال متوالی با کمــک بخش نفت 
در مسیر رشــد قرار دارد و شــاهد حفظ رشد 
متوســط پایدار اقتصاد ایران در ســال ۱۴۰۲ 

خواهیم بود.

صنعت و خدمات موتور رشد
 3.8 درصدی اقتصاد ایران در سال 1401

بانک جهانــی در ادامه گزارش خود نوشــت: 
اقتصاد ایران نرخ رشــد متوسط ۳.۸ درصدی 
را در سال ۱۴۰۱ کســب کرد. این رشد عمدتاً 
مربوط به بخش های خدمــات و تولید صنعتی 
بود. صنعــت نفت نیز با کاهــش عرضه در بازار 

جهانی رشد کرد.
 مصرف در بخش خصوصی بــه عنوان محرک 
اصلی رشــد تولید ناخالص داخلی در این سال 
عمل کرد، در حالی که مصــرف بخش دولتی 
به صورت واقعی برای کاهش کســری بودجه 
کاهش یافــت. هم صــادرات و هــم واردات 
در این سال بیشــتر شدند و ســرمایه گذاری 

قوی در بخش ماشــین آلات باعث رشــد آمار 
سرمایه گذاری شد.

کاهش انتظارات تورمی و ثبات نرخ ارز 
دستاورد اقتصاد ایران در 1402

این گزارش با اشــاره به موفقیت دولت ایران در 
برقــراری آرامش در بازار ارز طی ســال جاری 
نوشت: در سال ۱۴۰۲ کاهش انتظارات تورمی 
و ثبات نرخ ارز به کاهشــی شــدن تورم ماهانه 
کمک کرد و این با دسترســی ایــران به ذخایر 
ارزی خود در خارج از کشــور همــراه بود که 
فشــارها بر نرخ ارز را کاهش داد. افزایش اخیر 
صادرات نفت به کاهش کسری بودجه و بهبود 

تراز حساب های جاری کمک کرده است.

صادرات نفت به بالاترین سطح خود از 
زمان اعمال مجدد تحریم ها رسید

از ســه ماهه دوم امســال، صــادرات نفت به 
بالاترین ســطح خــود از زمان اعمــال مجدد 
تحریم های آمریکا در ســال ۱۳۹۷ رســیده 
اســت. با وجود افزایــش واردات، بــالا رفتن 
صادرات نفت در ســال ۱۴۰۱ باعث شد کشور 
با مازاد تراز حســاب های جاری در سطح ۱۴.۴ 
میلیارد دلار مواجه شود. برآورد می شود بهبود 
صادرات نفت در نیمه نخســت ۱۴۰۲ کل تراز 

تجاری این کشــور را مثبت نگه داشــته باشد. 
همچنین پیش بینی می شــود حســاب های 
جاری، همچنــان مثبت باقی بمانــد، چرا که 
صادرات نفت خامِ بیشــتر، افــت قیمت نفت و 
همچنین افزایــش واردات را جبران می کند. 
دسترســی به وجوه مسدود شــده به کاهش 
فشــارها بر نرخ ارز و کاهش انتظــارات تورمی 

کمک می کند.

رشد اقتصاد ایران در میان مدت
 ادامه دارد

این گزارش در پایان نوشت: پیش بینی می شود 
رشد تولید ناخالص داخلی ایران در میان مدت 
به حرکــت خود ادامــه دهد و افزایــش تولید 
و صــادرات نفت به عنوان یکی از عوامل رشــد 

اقتصاد ایران در این مدت عمل کند.

خ ارز موفق شد  دولت ایران در مهار انتظارات تورمی و ثبات نر
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شرکت عمران سهند

آگهی فراخوان عمومی
 فروش اتومبیل های دولتی 

شرکت عمران شهرجدید سهند وابسته به وزارت راه و شهرسازی در نظر دارد اتومبیل های دولتی مشروحه ذیل را را با شرایط» نقد « ازطریق فراخوان 
عمومی به فروش برساند. متقاضیان محترم می توانند جهت کسب اطلاعات لازم و آگاهی از شرایط فراخوان و نحوه شرکت در فراخوان عمومی از تاریخ 1402/09/29 
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کنفرانس بین المللی تهران در خصوص فلسطین
کنعانی: شورای امنیت باید به وظیفه قانونی و 
اصلی خود که حفاظت از صلح است عمل کند

کنفرانس بین المللی تهران درباره فلســطین با برگــزاری همزمان و 
جداگانه دو نشســت تخصصی صبح امروز در هتــل آزادی تهران آغاز 

به کار کرد.
نشست اول با موضوع نقش رسانه، اندیشــمندان، رهبران مذهبی در 
جنگ علیه غزه با ریاست ناصر کنعانی سخنگو و رئیس مرکز دیپلماسی 
عمومی وزارت امور خارجه با حضور جمعی از اندیشمندان و متفکران، 

شخصیت های مذهبی و فعالان عرصه رسانه ای برگزار شد.
نشست دوم با عنوان آثار سیاســی و حقوقی جنگ علیه غزه به ریاست 
رضا نجفی معاون حقوقــی و بین المللی وزارت امــور خارجه با حضور 
جمعی از اندیشمندان عرصه سیاســی و شخصیت های حقوقی برگزار 

شد.
ناصر کنعانی، ســخنگوی وزارت امور خارجه جمهوری اسلامی ایران 
در ابتدای نشســت نقش رســانه، اندیشــمندان، رهبران مذهبی در 
جنگ علیه غزه طی سخنانی با اشاره به برگزاری همایش تهران درباره 
فلســطین همزمان با تداوم جنایات جنگی رژیم صهیونیستی در غزه و 
کرانه باختری، به تلاش های مشترک در عرصه بین المللی برای پایان 
دادن به جنگ و نسل کشــی در حال وقوع در غزه اشــاره کرد و عنوان 
داشت: »رفع محاصره، گشــایش مرزها برای ارسال کمک های انسان 
دوســتانه و مخالفت با کوچ اجباری ســاکنان غزه از جمله اصلی ترین 

های اول مد نظر جامعه جهانی است«
رئیس مرکز دیپلماســی عمومی وزارت امور خارجه کشورمان افزود: 
»این خواســت جهانی در قطعنامه اخیر مجمع عمومی ســازمان ملل 
متحد خود را بــا ۱۵۳ رای کشــورهای مختلف بعنوان صــدای افکار 
عمومی جهان نشان داد و جهان با این قطعنامه بر ضرورت توقف جنگ 

و جنایات صهیونیست ها و برقراری آتش بس پایدار تاکید کرد«.
ســخنگوی وزارت امور خارجه افزود: »ملت های دنیا در تجمعات چند 
صد هزار نفری خود به وضوح نشان دادند که خواستار پایان بخشیدن به 

این وضعیت و اتمام جنایات رژیم صهیونیستی هستند.«
کنعانی تصریح کرد: »در این شــرایط، شــورای امنیت باید به وظیفه 
قانونی و اصلی خود که حفاظت از صلح اســت عمل کنــد و انتظار می 
رود فشارها بر آمریکا که تنها کشــور مخالف قطعنامه الزام آور شورای 
امنیت بوده باعث شده باشد که ایالات متحده صدای مخالفت جهانیان 

را بشنوند«.
ســخنگوی وزارت امور خارجه همچنین ابراز امیدوازی کردکنفرانس 
تهران با حضــور نمایندگانی از طیف های مختلــف از نخبگان جهان، 
موجب تشدید فشــارها بر رژیم صهیونیســتی و حامیان آن و تقویت 

همبستگی جهانی با مردم فلسطین بشود.
لازم به ذکر است جمعی از سفرا و دیپلمات های خارجی مقیم تهران و 
همچنین برخی از نخبگان فعالان عرصه عمومی و رسانه ای ایران نیز در 

این نشست های تخصصی همایش تهران حضور دارند.

رییس کمیسیون امور داخلی کشور و شوراها در مجلس:
وه ۶ نفره برای تشخیص موارد محرمانه  کارگر

ح شفافیت تشکیل می شود طر
رییس کمیسیون امور داخلی کشور و شوراها در مجلس، درباره آخرین 
تغییرات طرح شفافیت قوای سه گانه برای تأمین نظر شورای نگهبان، 

توضیحاتی ارایه داد.

محمدصالح جوکار رییس کمیســیون امور داخلی کشــور و شــوراها 
در مجلس، دربــاره آخرین وضعیت طرح شــفافیت قوای ســه گانه، 
دستگاه های اجرایی و سایر نهادها، اظهار کرد: کمیسیون شوراها اخیراً 
مذاکراتی با مجمع تشخیص مصلحت نظام برای رفع ایرادات این طرح 
داشت و مقرر شد شفافیت جلسات مجمع تشــخیص مصلحت نظام، 
هیأت عالــی نظارت مجمع و برخــی دیگر از هیأت هــا، از طرح حذف 
شــوند.وی افزود: بر اســاس اصل ۱۱۰ و ۱۱۲ قانون اساسی، مجلس 
شورای اســلامی نمی تواند درباره شــفافیت جلسات مجمع تشخیص 
مصلحت نظــام، تصمیم گیری کند؛ از آنجایی کــه این موضوع خلاف 

قانون اساسی و دارای اشکال بود، از طرح شفافیت حذف شد.
رییس کمیســیون امــور داخلی کشــور و شــوراها در مجلس گفت: 
همچنین یکی از ایرادات وارده به طرح شــفافیت درباره مسایل سری 
و محرمانه کشــور بود که قرار شــد کارگروهی ۶ نفره از قوای سه گانه، 
متشکل از دو نفر از قوه قضاییه، دو نفر از دولت و دو نفر از مجلس تشکیل 
شود و درباره موارد محرمانه که باید سری بمانند و شفافیت آن برخلاف 

منافع ملی است، تصمیم گیری کند.
نماینده مردم یزد در مجلس شورای اسلامی با بیان اینکه ما اصلاحات 
لازم را در طرح شــفافیت قوای ســه گانه اعمال کردیم، گفت: گزارش 
کمیســیون شــوراها درباره اصلاح طرح شــفافیت قوای ســه گانه، 
دســتگاه های اجرایی و ســایر نهادها تهیه و برای بررســی در صحن 

مجلس تقدیم هیأت رییسه شده است.
جوکار گفت: امیدواریم به زودی گزارش کمیســیون شــوراها درباره 
اصلاح طرح شفافیت قوای سه گانه در دســتور کار صحن مجلس قرار 
بگیرد و نمایندگان با اصلاحــات صورت گرفته، موافقــت کنند. پس 
از بررســی این موضوع در صحن مجلس، مصوبات بــرای اعلام نظر به 

شورای نگهبان ارسال خواهد شد.

قالیباف:
وسیه مراقب سوءاستفاده غرب   ر

 از اشتباهاتش باشد
رییس مجلس با بیــان اینکه مجلس با تکلیف دولت به توســعه جزایر 
ســه گانه در برنامه هفتم، پاســخ عملی به ادعاهای امارات داده است، 

گفت: روسیه باید مراقب سوءاستفاده غرب از اشتباهاتش باشد.
 »محمدباقر قالیباف« رئیس مجلس شــورای اسلامی با انتشار مطلبی 
در صفحه شخصی خود در شــبکه اجتماعی ایکس، نوشت: »در برنامه 
هفتم، دولت به توسعه شهرستان بوموسی با محوریت جزایر ۳ گانه در 
زمینه های مختلف بازرگانی، اقتصاد دریامحور، آموزش عالی، درمانی 
و… مکلف شــده اســت. این پاســخ عملی ایران به امارات است که با 
جدیت دولت در اجرا، همگان بوموســایی متفاوت را به عنوان بخشی از 

سرزمین مادری مان خواهند دید.
وی تاکید کرد: »روابط با روســیه بر اســاس منافع ملی ایران و احترام 
متقابل تنظیم شده اســت. هرگونه ادعایی که قصد خدشه به تمامیت 
ارضی ایران را داشته باشــد حتماً خلاف این اصول است، از سوی ایران 
برخلاف این روابط ارزیابی شــده و با پاســخ جدی مواجه خواهد شد. 

روسیه باید مراقب سوءاستفاده غرب از اشتباهاتش باشد.«

تریبون

رییس جمهور کشــورمان در  خریــدار 
گفت وگوی تلفنی بــا رییس جمهور مصر بر 
لزوم گسترش روابط در زمینه های مختلف 

تاکید کرد.
 حجت الاســلام »ســید ابراهیم رییسی« 
رییس جمهور کشــورمان، در گفت وگوی 
السیســی«  »عبدالفتــاح  بــا  تلفنــی 
رییس جمهور مصــر با تبریــک برگزاری 
موفق انتخابات ریاســت جمهوری در این 
کشــور و آرزوی موفقیت برای وی در دوره 
جدید اظهار کرد: جمهوری اسلامی ایران، 
از گســترش روابط در زمینه های مختلف با 
کشور دوست و مســلمان، مصر، استقبال 

می کند.
وی با بیان اینکه برخورداری از سابقه تمدنی 
و مبانی اعتقادی مشــترک باعــث رابطه 
قلبی میان دو ملت و کشــور شده که زمینه 
مناسب و مســاعدی برای تقویت و تعمیق 
روابط فی مابین است، افزود: طبق نظر امام 
خمینی)ره( سیاســت جمهوری اسلامی 
ایران همــواره مبتنی بر ارتقــای جایگاه و 
عزت مســلمین و وحدت شیعه و سنی بوده 
و در همین راســتا، همواره اعلام کردیم که 
احقاق حقوق ملت فلســطین، مساله اول و 

اساسی جهان اسلام است.
رییســی با اشــاره به اینکه امروز به خوبی 
مشــاهده می شــود که نظریــه جمهوری 
اســلامی ایــران مبنی بــر اینکــه رژیم 
صهیونیســتی یک غده سرطانی و تهدیدی 
جدی بــرای امنیــت، آرامــش و صلح در 
منطقه اســت، بر همگان اثبات شده، افزود: 
امروز همچنین همگان شــاهد آن هستند 
که آمریــکا در حالــی کــه ریاکارانه همه 
را بــه خویشــتنداری دعــوت می کند، اما 
اصلی تریــن حامی و عامل تــداوم جنایات 
رژیم صهیونیستی است و طبیعتا نمی تواند 
نقش دلســوز و برقرارکننده صلح در غزه را 

داشته باشد.
رییس جمهور ضمن اعــلام آمادگی ایران 
برای به کارگیری همه ظرفیت ها در راستای 
توقــف نسل کشــی رژیم صهیونیســتی و 
امدادرسانی به فلسطینیان مظلوم اما مقتدر 
غزه، گفــت: انتظار داریم مصــر نیز از همه 
ظرفیت های خود برای توقف حملات رژیم 
صهیونیســتی به غزه، آغاز امدادرســانی و 
احقاق حقوق حقه ملت فلسطین، استفاده 

کند.
رییســی همچنین به ادعاهای آمریکایی ها 

و برخی دیگر از حامیان رژیم صهیونیستی 
دربــاره ضــرورت خویشــتن داری دیگر 
کشورها و جلوگیری از گسترش درگیری ها 
در منطقه اشاره کرد و گفت: دعوت دیگران 
به خویشــتن داری در حالی که عامل اصلی 
تداوم جنایات رژیم صهیونیســتی در غزه 
ارســال تســلیحات و تجهیزات از ســوی 
آمریکا و حمایــت همه جانبــه از این رژیم 
کودک کش، با وتوی قطعنامه های شورای 

امنیت است، کاملا بی معنی است.

ایران و مصر، می توانند نقش موثری 
در استقرار ثبات و امنیت در منطقه 

ایفا کنند
»عبدالفتــاح السیســی« رییس جمهــور 
مصر نیز در این مکالمــه تلفنی، ضمن ابراز 
خرسندی از فراهم شدن امکان گفت وگوی 
دوبــاره با حجت الاســلام رییســی پس از 
ملاقــات دو رییس جمهــور در حاشــیه 
اجلاس همکاری های اســلامی در ریاض و 
نیز قدردانی از تبریک به مناســبت انتخاب 
مجدد وی به ریاست جمهوری مصر، گفت: 
ایران و مصر با توجه به جایگاه بالای تاریخی 
و تمدنی و نیز برخــورداری از ظرفیت های 

متنوع، می توانند نقش موثری در اســتقرار 
ثبات و امنیت در منطقه ایفا کنند.

رییس جمهــور مصــر ضمــن قدردانی از 
سیاســت جمهوری اســلامی ایران برای 
تقویــت روابط با کشــورهای همســایه و 
منطقه، بر آمادگی کشورش برای برداشتن 
گام هــای عملی در راســتای حــل و فصل 

مسایل بین دو کشور تاکید کرد.

السیسی همچنین با اشــاره به اینکه مصر 
همه تلاش خود را بــرای توقف حملات به 
غزه، امدادرســانی به مردم این منطقه و نیز 
احقاق حقوق فلســطینیان بــه کار گرفته 
است، گفت: از تلاش های جمهوری اسلامی 
ایران برای حمایت از مردم غزه نیز قدردانی 
می کنم و باور داریم که ایران، نقش موثری 

در زمینه استقرار ثبات در منطقه دارد.

خریدار  رهبــر معظم انقلاب اســلامی 
گفتند: اگر مشارکت ضعیف باشد، مجلس 
ضعیف خواهد شد؛ مجلس ضعیف توانایی 
کامل برای رفع مشکلات را نخواهد داشت؛ 
اگر می خواهیم مشــکلات برطرف بشود، 

باید مشارکت را بالا ببریم.
 حضرت آیــت الله خامنــه ای رهبر معظم 
انقلاب اســلامی در دیدار جمعــی از مردم 
استان های کرمان و خوزســتان با اشاره به 
لزوم روشــن شــدن اصل منطق انتخابات 
در جمهوری اســلامی اظهــار کردند: دو 
کلمه جمهوری و اســلامی، هر دو وابســته 
بــه انتخابات هســتند؛ جمهــوری، یعنی 
مردم سالاری و حاکمیت کشــور به دست 
مردم و هیــچ راهی جــز انتخابــات برای 

دخالت مردم در حاکمیت وجود ندارد.
ایشــان افزودنــد: بعضی ها در مــورد لزوم 
انتخابات، اشکال تراشــی می کنند و دلسرد 
می کننــد و توجه ندارند که اگــر انتخابات 
در کشــور نباشــد، یا دیکتاتوری می شود 
یا هرج و مــرج و ناامنی. حضــرت آیت الله 
خامنه ای فرمودند: آن چیزی که جلوی بروز 
دیکتاتوری، هرج و مرج، ناامنی و اغتشاش 

در کشور را می گیرد، انتخابات است.

مردم با انتخابات می توانند حاکمیت 
ملی را تأمین کنند

رهبــر معظــم انقــلاب اســلامی گفتند: 
انتخابــات، مســیر صحیحــی اســت که 
مــردم می توانند بــا آن، حاکمیــت ملی و 
مردم ســالاری و جمهوریت را در کشــور 

تأمین کنند.
ایشــان با بیان اینکه انتخابات در کشــور 
تحول ایجاد می کند افزودند: بعضی ها اسم 
تحول را می آورند و اظهار طرفداری از تحول 
می کنند اما عمــلًا آن چیزی کــه مقدمه 
حتمی تحول اســت یعنی انتخابات، مورد 

بی اعتنایی آنان قرار می گیرد.

انتخابات، پایه تحول در کشور است
حضــرت آیــت الله خامنــه ای گفتنــد: با 
انتخابــات می توان در کشــور تحول ایجاد 
کــرد؛ صاحبــان دیدگاه هــای گوناگون 
سیاسی، اقتصادی و فرهنگی می خواهند به 
نفع دیدگاه سیاسی یا فرهنگی یا اقتصادی 
خودشــان تحول ایجاد کننــد که راهش 
آن اســت که با انتخابات، اعــم از انتخابات 
مجلس شورای اســلامی، مجلس خبرگان، 
ریاست جمهوری یا شــوراها کسانی را که با 
آن فکر سیاســی و جهت گیری سیاسی یا 
اقتصادی یا فرهنگی آن ها همراه هســتند، 
ســر کار بیاورند که این تحول می شود؛ در 

واقع انتخابات، پایه تحول است.

برای برطرف شدن مشکلات، باید
 در انتخابات شرکت کنیم

رهبــر معظم انقــلاب اســلامی فرمودند: 
بعضی هــا مــردم را از انتخابــات دلســرد 
می کنند که ایــن کاری غلط، اشــتباه و به 
ضرر کشــور اســت؛ به ضرر فلان شخص و 
آدم نیســت بلکه به ضرر کشور است. ایشان 
ادامه دادند: بعضی ها بــرای آنکه مردم را از 
انتخابات دلســرد کنند، مدام مشــکلات 
کشــور را جلــوی چشــم می آورنــد؛ اگر 
مشــکلات وجود دارد، راه حل مشــکلات 
چیست؟ راه حل مشکلات، انتخابات است؛ 
اتفاقاً برای آنکه مشکلات برطرف شود، باید 

در انتخابات شرکت کنیم.

دو انتخابات مجلس و خبرگان، باید با 
شکوه برگزار بشود

ایشان با اشاره به لزوم تحقق چهار شاخص 
بیان شــده در فرمایشــات ابتدای امسال، 
گفتند: بنــده، چهار خصوصیــت را در اول 
امســال راجع به این انتخابات به ملت ایران 
عرض کردم؛ اولاً مشارکت قوی، ثانیاً رقابت 
واقعی، ثالثاً ســلامت به معنــای حقیقی 
کلمه و رابعــاً امنیت انتخابــات؛ این چهار 

خصوصیت باید انجام بگیرد.
حضرت آیت الله خامنه ای گفتند: ما حدود 
دو ماه دیگــر دو انتخابات مهم در کشــور 
داریم؛ ملــت ایران باید بــرای انجام این دو 
انتخابات به بهترین شــکل آماده باشد.یک 
انتخابات، انتخابات مجلس خبرگان رهبری 
است. مجلس خبرگان رهبری اهمیتش در 
آنجاســت که در موقع لازم، می تواند رهبر 
مناســب را برای کشــور انتخاب کند و در 
طول زمــان هم می توانــد و می باید مراقب 
حفظ شــرایط حیاتی رهبری در شــخص 
رهبر موجود باشــد؛ بایســتی ملت ایران، 
مردم اســتان ها دقت کننــد، مراقب کنند 
و این انتخابات را بــه بهترین وجهی برگزار 

کنند.
ایشان با اشــاره به انتخابات مجلس شورای 
اســلامی نیز فرمودند: اما انتخابات مجلس 
شــورای اســلامی که بســیار مهم است؛ 
مجلس شورای اسلامی طبق قانون اساسی 
ریل گذاری کننده ی آینده ی کشــور است؛ 
اگر کشور، مشــکلاتی دارد، برای رفع این 
مشــکلات، نیاز به قانون گــذاری و حضور 
مدبرانه ی مجلس شــورای اسلامی است؛ 
این دو انتخابات بایســتی با شــکوه برگزار 

بشود.

اگر مشارکت ضعیف باشد، مجلس 
ضعیف خواهد شد

رهبر معظم انقلاب اسلامی افزودند: همه ی 
کســانی که مخاطبانی دارند، وظیفه دارند 
مردم را به انتخابات دعــوت کنند؛ علمای 
اعلام، اســاتید دانشــگاه، اســاتید حوزه، 
صداوســیما، مطبوعاتی ها، جوان ها، افراد 
در داخل خانــواده، این ها همــه می توانند 
منادی انتخابات باشــند و مردم و مخاطبان 
خودشــان را بــه انتخابات دعــوت کنند؛ 
انتخابــات آن وقــت انتخابات پرُ شــوری 

خواهد شد.
حضــرت آیت الله خامنــه ای گفتنــد: اگر 

مشــارکت ضعیف باشــد، مجلس ضعیف 
خواهد شــد؛ مجلس ضعیف توانایی کامل 
برای رفع مشــکلات را نخواهد داشت؛ اگر 
می خواهیم مشــکلات برطرف بشود، باید 
مشــارکت را بالا ببریم؛ این وظیفه ی همه 
اســت. هر که می خواهد مشــکلات کشور 

برطرف بشود، راهش این است.

تبلیغات انتخابات، باید همراه با اخلاق 
و دیانت باشد

ایشــان با اشــاره به لزوم امر رقابــت در دو 
انتخابات پیش رو اضافه کردند: رقابت، یعنی 
جناح های سیاسی برای شرکت در انتخابات 
با همدیگر مســابقه بگذارند، گرایش های 
گوناگون سیاســی و اقتصادی در انتخابات 
با هم مسابقه بگذارند؛ میدان باز باشد برای 
مسابقه ی جناح های سیاســی و نگاه های 
سیاســی و نظــرات سیاســی، همچنین 
اقتصادی، همچنیــن فرهنگی، این معنای 

رقابت است.
رهبر معظم انقلاب اســلامی گفتند: رقابت 
یعنــی جوان هایی کــه می خواهنــد وارد 
میدان انتخابات بشوند، مســابقه بگذارند 
با افراد ســابقه دار و با تجربــه، این ها تلاش 
کنند، آن ها هم تــلاش کنند و یک مجلس 
خوب و قوی، آن مجلسی است که هم از این 
جوان ها در آن باشند، هم از آن مجرب ها و با 

سابقه ها در آن باشند.
ایشــان گفتند: رقابت، یعنــی همه بتوانند 
تبلیغات کننــد، منتها تبلیغات درســت؛ 
تبلیغات بایســتی همراه با اخلاق و دیانت 
باشــد؛ تبلیغات غیر از تهمت زدن اســت؛ 
غیر از دروغ گفتن اســت، غیــر از وعده ی 
خلاف دادن اســت؛ تبلیغات یعنی انســان 
نظرات خودش را برای مردم بیان کند؛ این 

تبلیغات است.

خوزستان، نماد همبستگی ملت
 ایران است

حضرت آیت الله خامنــه ای در ادامه بیانات 
خود با اشــاره به جایگاه خوزستان در تاریخ 
ملت ایران گفتند: در تاریخ صد و بیست سی 
ســاله ی اخیر کشور ما، خوزســتان یکی از 
اصلی ترین و مهم ترین مراکز مقاومت ملت 
ایران بوده است؛ مظهر مقاومت ملت ایران 

در طول این مدت، مردم خوزستان بوده اند.
ایشــان افزودنــد: از یک جهــت دیگر هم 
خوزستان یک استان ممتاز است و آن، این 

است که خون شــهیدان همه ی استان های 
کشور روی خاک خوزســتان ریخته شده 
اســت؛ این یعنی خوزســتان نماد همدلی 
و همبســتگی همه ی ملت ایران است و از 
همه ی نقاط کشور جوان ها، پیش قراولان، 
فــداکاران آمدنــد در آنجا با ایمان شــان، 
بــا انگیزه شــان در آنجا جنگیدنــد و جان 
خودشان را در راه اسلام و ایران و جمهوری 
اســلامی فــدا کردنــد؛ خوزســتان نماد 

همبستگی ملت ایران شد.
رهبر معظم انقلاب اســلامی اضافه کردند: 
ما هر چه که در طول تاریخ از قهرمانی های 
ملت ایران شــنیده بودیــم، از فداکاری ها، 
از گذشــت ها، از ایســتادگی ها به چشــم 
خودمــان در خوزســتان در دوران دفــاع 

مقدس مشاهده کردیم.

کرمان، زمینه ی بروز شخصیت بزرگی 
مثل حاج قاسم سلیمانی است

ایشــان در بخش دیگری از بیانــات خود با 
اشاره به جایگاه کرمان گفتند: بنده در طول 
ســال ها انُس با کرمــان و کرمانی ها، نقاط 
درخشانی را در این اســتان و در مردم این 
استان بالعیان مشاهده کردم؛ اگر بخواهیم 
در چند جمله از مهم ترین این ویژگی ها اسم 
بیاوریم، باید عرض کنــم، اولاً هویت عمیق 
فرهنگی کرمان اســت، ثانیــاً نخبه پروری 
کرمان. این استان از خصوصیاتش، پرورش 
نخبگان، نجابت اخلاقــی و ایمان صادقانه 

است.
حضرت آیــت الله خامنــه ای با اشــاره به 
پیشــگامی مــردم کرمان در پیوســتن به 
نهضت اســلامی و انقلابی، افزودند: کرمان، 
زمینه ی بــروز شــخصیت بزرگــی مثل 
حاج قاسم سلیمانی اســت؛ نخبه پروری و 
اتصال و ارتباط با مفاهیم اسلامی برجسته 
و مبــارزه ی در راه آن ها، خصوصیت بزرگی 
است که بنده آن را به چشم، در مردم کرمان 

مشاهده کردم.

تسلیم نشدن، فلسطینی ها 
را پیروز می کند

رهبر معظم انقلاب اسلامی با اشاره به وقایع 
اخیر در غزه فرمودند: دو ماه و نیم از شــروع 
حادثه ی غزه دارد می گذرد؛ این حادثه یک 
پدیــده ی بی نظیری اســت در تاریخ اخیر 
دنیای اســلام؛ در تاریخ اخیــر در یک قرن 
اخیر شاید شبیه این حادثه ما دیگر نداریم، 

حادثه ی فوق العاده ای است.
ایشــان با بیان اینکه حادثه غزه از دو سمت 
بی نظیر اســت افزودنــد: از ســمت رژیم 
صهیونیســتی این حادثه بی نظیر اســت؛ 
برای اینکه هرگز این جور سفاکی، این جور 
جنایتگــری، این جور خونخــواری در این 
دوره ی تاریخی که اشاره کردم دیده نشده 
است؛ این جور کودک کشی، این جور بمب 
سنگرشکن روی سر بیماران بیمارستان ها 
انداختن، این جــور بی رحمــی ، این جور 

خباثت بی نظیر است.
حضرت آیــت الله خامنــه ای با اشــاره به 
مقاومــت مــردم فلســطین و مبــارزان 
فلســطینی گفتند: این جور ایســتادگی، 
این جــور صبر، این جــور مقاومــت، این 
جور دشــمن را دیوانه کردن، دیده نشــده 
اســت؛ مردم غزه، مبارزان غزه مثل صخره 
و کوه ایســتادند؛ آب و غذا و دارو و سوخت 
نمی رسد اما ایســتادند و تسلیم نمی شوند؛ 
این خیلی مهم اســت.رهبر معظم انقلاب 
اســلامی افزودند: همین تسلیم نشــدن، 
آن ها را پیروز می کند؛ کمااینکه نشانه های 
َ مَعَ  پیروزی امروز دیده می شــود. »إنَِّ اللهَّ
ابرِینَ«، خدا با صبرکنندگان است. رژیم  الصَّ
صهیونیســت با آن همه تجهیــزات و با آن 
همه امکانات، در مقابل مبارزان فلسطینی 
که تقریباً می شــود تجهیزات شــان قابل 
مقایســه ی با تجهیزات رژیم صهیونیستی 

نیست، ناتوان مانده است.

هیچ کسی بین رژیم صهیونیستی، 
آمریکا و انگلیس تفاوتی نمی گذارد

ایشــان در بخش دیگری از بیانات خود، با 
اشــاره به تداوم جنایات رژیم صهیونیستی 
در فلســطین گفتند: در دنیا هیچ کســی 
بین رژیم صهیونیســتی، آمریکا و انگلیس 
تفاوتی نمی گذارد؛ همه می دانند که این ها 

یکی هستند.
رهبــر معظم انقــلاب اســلامی فرمودند: 
آمریکا، بی شرمانه قطعنامه شورای امنیت 
برای قطع بمبــاران و آتش بس در غزه را وتو 
می کنــد؛ این ها با همدیگر فرقــی ندارند و 
یکی هستند؛ یعنی آمریکا در ریختن بمب 
روی ســر کودکان، زنان، بیماران، افراد پیر 
و مردم بی دفاع با اســرائیل، دارد همدستی 

می کند.
حضرت آیت الله خامنــه ای افزودند: آبروی 
آمریکا رفــت و نقاب از چهــره تمدن غربی 
در این حادثــه افتاد. پیــروزی بزرگ ملت 
فلســطین در این اســت که غرب، آمریکا و 
ادعاهای دروغین حقوق بشــری را بی آبرو 
کردند؛ امروز همه می داننــد که باطن این 
ظاهرســازی ها، حقوق بشــر و انسان و… 
دیگر چیســت؛ چهــره ی زشــت هیولای 
منحوس آمریــکا و انگلیس بــرای همه ی 

مردم دنیا روشن و آشکار شد.

رژیم غاصب صهیونیستی، یک روز از 
روی زمین ریشه کن خواهد شد

رهبــر معظم انقــلاب اســلامی فرمودند: 
تردیدی نداشــته باشــید که پیــروزی با 
جبهه حق اســت؛ تردیدی نداشته باشید 
که رژیم غاصب صهیونیســتی، یک روز از 
روی زمین ریشه کن خواهد شد و ان شاءالله 
این جزو آینده های حتمی است؛ بعون الّله و 
قوة و باذن الّله و عزته، این کار خواهد شــد و 
امیدواریم شــما جوان ها آن روز را به چشم 

خودتان ببینید.



 صدور مجوز کاغذی جرم است

وزهای پایانی امضاهای طلایی ر

اقتصاد
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 تراکنش بیش از ۴۷۰ هزار میلیارد ریالی
 از یک صندوق قرض الحسنه

مدیرکل مبارزه با فرار مالیاتی و وصول و اجرای ویژه شــهر و اســتان 
تهران از تراکنش بیش از ۴۷۰ هزار میلیارد ریالی از یک صندوق قرض 

الحسنه خبرداد.
 به نقل از روابط عمومی سازمان امور مالیاتی، کامران منصور، مدیرکل 
مبارزه با فــرار مالیاتی و وصول و اجرای ویژه شــهر و اســتان تهران با 
ارائه اطلاعاتی در خصوص تعداد اشــخاص حقیقی دارای تراکنش در 
صندوق مذکور به تفکیک دارای پرونــده و فاقد پرونده مالیاتی مربوط 
به عملکردهای سنوات ۱۳۹۷ لغایت ۱۴۰۱ اظهار داشت: در این راستا 
بیش از ۱۹ هزار نفر مؤدی جدید و فاقد پرونده مالیاتی شناسایی شدند.

وی با اشاره به بررســی های اولیه و جمع بندی اطلاعات به دست آمده 
ناشی از تقاطع گیری های فنی و استخراجی به دست آمده از سرورهای 
این صندوق قرض الحسنه، از الصاق برخی تراکنش های این صندوق به 
۱۵۸ هزار مؤدی دارای پرونده مالیاتی خبــر داد و تصریح کرد: در باب 
رســیدگی های مالیاتی، تراکنشــی به مبلغ بیش از ۴۷۰ هزار میلیارد 

ریال شناسایی شده است.
منصور با بیان اینکــه برخی صندوق های قرض الحســنه به دلیل عدم 
اتصال به بانک مرکزی به محملی بــرای اختفای فعالیت های اقتصادی 
فراریان مالیاتی تبدیل شــده اند، هدف از مقابله با فــرار مالیاتی را بالا 
بردن هزینه اقتصاد غیرشــفاف عنوان و خاطرنشان کرد: برای رسیدن 
به این هدف خــط قرمزی نمی شناســیم و با قاطعیت مســیر مطالبه 
حقوق حقه ملت و توســعه بیش از پیش عدالت مالیاتــی در جامعه را 

دنبال می کنیم.

امضای ۶ یادداشت تفاهم و موافقت نامه 
همکاری بین تهران و داکار

پنجمین اجلاس کمیسیون مشــترک همکاری های اقتصادی، علمی، 
فنی و فرهنگی ایران و سنگال با امضای ۶ یادداشت تفاهم و موافقت نامه 
همکاری در زمینه های فرهنگی، کشــاورزی، حقوقی و قضایی برگزار 
شد.پنجمین اجلاس کمیســیون مشــترک همکاری های اقتصادی، 
علمی، فنی و فرهنگی ایران و ســنگال با امضای ۶ یادداشــت تفاهم و 
موافقت نامــه همکاری در زمینه هــای فرهنگی، کشــاورزی، حقوقی 
و قضائی برگزار شــد. محمدعلی نیکبخت، رئیس کمیسیون مشترک 
همکاری های اقتصادی، علمی، فنی و فرهنگی ایران و سنگال در ادامه 
نشست های خود با مقامات داکار، با همتای سنگالی دیدار و گفتگو کرد.

وی در این دیدار با تاکید بــر اراده و عزم مقامات عالی دو کشــور برای 
توســعه روابط در حوزه های مختلف گفت: ایــران آمادگی دارد، بدون 

هیچ گونه محدودیتی تجارب خود را در اختیار سنگال قرار دهد.

داود دیا، وزیر کشاورزی ســنگال هم در این دیدار با چشم گیر خواندن 
پیشــرفت های ایران بــا وجود تحریم هــا گفت: ایران ســمبل و نماد 
مقاومت و اســتقلال برای ملت های مسلمان است زیرا تحریم ها نه تنها 
مانع رشد ایران نشد، که حتی توانست با حفظ استقلال، پیشرفته تر هم 
شود.وزیر جهادکشاورزی کشــورمان ضمن دعوت از همتای سنگالی 
خود برای حضور در تهــران، آمادگی وزارت جهاد کشــاورزی را برای 
برگزاری دوره های آموزشی و انتقال دانش به کارشناسان و کشاورزان 

سنگال اعلام کرد.

 مشاغل چهارگانه ملزم به ثبت اطلاعات
 در سامانه مودیان شدند

صاحبان مشــاغل با میزان فروش بیش از ۱۸ میلیارد تومان در شــش 
ماهه اول سال، مشاغلی با هر میزان فروش، طلافروشان و فروشندگان 
مواد معدنی با هر میزان فروش ملزم شده اند از ابتدای دی ماه امسال در 
سامانه مودیان، صورت حساب الکترونیکی صادر کنند. طبق اطلاعیه 
سازمان امور مالیاتی هیچ نوع افزایش پایه مالیاتی برای فروشندگان و 
خریداران تعیین نشده اما عدم صدور صورتحساب الکترونیکی مشمول 
جرائم مالیاتی خواهد بود.ســازمان امــور مالیاتــی در روزهای اخیر 
اطلاعیه ای را صادر کرد که طبق آن چهار گروه از اصناف از ابتدای دی 
ماه ۱۴۰۲ ملزم به صدور صورت حســاب الکترونیکی از طریق سامانه 
مودیان هســتند. در این خصوص شــایعاتی در فضای مجازی مبنی 
بر افزایش پایه مالیاتی مشــاغلی همچون طلا و جواهر مطرح شــد که 

سخنگوی سازمان امور مالیاتی آن را تکذیب کرد.
قرار نیست هیچ مالیات جدیدی از فروشــندگان و خریداران طلا اخذ 
شــود و اطلاعیه ســازمان امور مالیاتی صرفا مربوط به تکمیل فرآیند 

جمع آوری اطلاعات از اصناف و مشاغل چهارگانه است.
در اطلاعیه ســازمان امور مالیاتی کشــور که در راســتای اجرای قانون 
پایانه های فروشــگاهی و ســامانه مودیان و با توجه به قانون تســهیل 
تکالیف مودیــان صادر شــده، آمده اســت: »کلیه اشــخاص حقیقی 
)صاحبان مشاغل( به شرح ذیل از اول دی ماه سال ۱۴۰۲ ملزم به صدور 
صورتحساب الکترونیکی نوع ۱ و یا ۲ از طریق سامانه مودیان برای فروش 
کالا و خدمات مطابق دســتورالعمل صدور صورتحســاب الکترونیکی، 
حسب مورد می باشــند:۱- کلیه اشخاص حقیقی )صاحبان مشاغل( که 
میزان فروش خالص کالا و خدمات ســال ۱۴۰۲ آنها تا پایان شهریور ماه 

سال ۱۴۰۲، بیشتر از ۱۸۰ میلیارد ریال بوده است.
۲- اشــخاص حقیقی موضوع جزء ۲ بند ط تبصره ۶ قانون بودجه سال 
۱۴۰۲، با هر میزان فروش کالا و خدمات سالانه کماکان ملزم به صدور 

صورتحساب الکترونیکی هستند.
۳- عرضه کنندگان کالا و خدمــات مرتبط با طلا، جواهــر و پلاتین با 
هر میزان فروش کالا و خدمات به اســتناد جزء ۴ بند ب ماده ۲۶ قانون 

مالیات بر ارزش افزوده مصوب سال ۱۴۰۰
۴- فروشــندگان مواد معدنی به واحدهای فراوری مواد معدنی موضوع 
بند م تبصره ۷ قانون بودجه ســال ۱۴۰۲ با هر میــزان فروش ملزم به 
صدور صورتحســاب الکترونیکی نوع ۱ مطابق دســتورالعمل صدور 

صورتحساب الکترونیکی می باشند.
رسید دستگاه کارتخوان بانکی یا درگاه پرداخت الکترونیکی اشخاص 
بندهای ۱ و ۲ فوق که صرفا برای عرضــه کالا و خدمات با نرخ مالیات بر 
ارزش افزوده یکسان صادر می شود، در حکم صورتحساب الکترونیکی 
می باشد.مراتب فوق مانع از صدور صورتحساب الکترونیکی نوع ۱ و یا ۲ 
مطابق دستورالعمل صدور صورتحساب الکترونیکی، توسط صاحبان 
مشــاغل با فروش ســالانه کمتر از نصاب مذکور که طبق سایر قوانین 

مکلف به صدور صورتحساب الکترونیکی شده اند، نخواهد بود.
در صورتی که فروش هر مودی طی ســال از نصاب مقــرر در ماده ۱۴ 
مکرر قانون پایانه های فروشگاهی و سامانه مودیان و تبصره ۱ آن، عبور 
نماید از ابتدای دومیــن دوره بعد از اتمام دوره عبور فروش ســالانه از 
نصاب مقرر، ملزم به صدور صورتحساب الکترونیکی نوع ۱ و یا ۲ حسب 

مورد می باشند. 

بازار

سخنگوی شورای رقابت گفت: مصوبه ۵۴۳ شورا مبنی 
بر انحصاری بودن بازار خودرو همچنان پابرجاســت و 
اگر قرار باشد در مدیریت بازار خودرو تغییری رخ دهد، 

شورا اطلاع رسانی می کند.
هفته پیش منوچهر منطقی معــاون حمل و نقل وزیر 
صمت اعلام کرد که در ســند جدید خودرو که تا پایان 
سال ابلاغ می شود، نقش تنظیم گری و نظارت بر عهده 
شــورای رقابت و تعیین قیمت بر عهده خودروســاز 

خواهد بود و وزارت صمت نیز سیاستگذاری می کند.
بر این اساس، طی هفته جاری نیز )پنجم دی ماه( قرار 

است شورای رقابت در جلسه ۶۳۰ خود بازار 
خودرو و نتایــج مصوبه ۵۴۳ بر ایــن بازار را 

بررسی کند.
در ایــن رابطــه ســپهر دادجــوی توکلی 
ســخنگوی شــورای رقابت در گفت وگو با 
خبرنگار مهر در مورد اظهــارات معاون وزیر 
صمت مبنی بر تغییر شــیوه قیمت گذاری 

خودرو تا پایان سال اظهار کرد: بر اساس قانون اجرای 
سیاســت های کلی اصل ۴۴ قانون اساســی، شورای 
رقابت مسئول تنظیم بازارهای انحصاری است. فلذا اگر 

شورای رقابت بازاری را انحصاری تشخیص 
دهد ذیل مصوبات و مدیریت این شوراست. 
شــورای رقابت به صــورت شــورایی اداره 

می شود و از ۳ قوه نماینده دارد.
وی افزود: تصمیمات شــورای رقابت مبتنی 
بــر آرای جمعی اســت و تا زمانــی که حائز 

حداکثر آرا نباشد فاقد وجاهت قانونی است.
توکلی تاکید کرد: بر اســاس مصوبه شــورای رقابت 
بازار خودرو همچنان یک بازار انحصاری اســت و ذیل 
تصمیمات و مصوبات شــورای رقابت در حال مدیریت 

است.وی افزود: مصوبه ۵۴۳ شــورای رقابت همچنان 
پابرجاست. منتهی ظرف چند ماه اخیر به صورت مکرر 

آثار و نتایج آن در بازار در حال آسیب شناسی است.
ســخنگوی شــورای رقابت ادامه داد: اگر قرار باشــد 
تغییری در مدیریــت بازار انحصاری خــودرو صورت 
گیرد، شورای رقابت به عنوان تنظیم گر اطلاع رسانی 

می کند.
وی گفت: اســتنباط صــورت گرفتــه از صحبت های 
معاون حمل و نقــل وزارت صمت اســتنباط دقیق و 

درستی نبوده است.

و خودر

سمیه رســولی  دبیر اول کمیسیون ویژه 
جهش و رونق تولید مجلس گفت: با استقرار 
کامل سامانه درگاه ملی و الکترونیکی شدن 
صد درصدی صــدور مجوزهــا امضاهای 
طلایــی دیگر وجــود خارجــی نخواهند 

داشت.
احســان ارکانی اظهار کرد: ایجاد درگاه 
ملی صــدور مجوزها اقــدام بزرگی برای 
کشــور محســوب می شــود و فرآینــد 
دستی، سنتی و مشــکل دار چند دهه ای 
و حداقل ۴۰ ساله را تغییر داده و از روش 
سنتی و دســتی به هوشمند تبدیل کرده 
است اما به طور طبیعی تا استقرار روان و 
فراگیر آن، مشکلاتی را در اجرا و استقرار 
خواهد داشــت که باید به مــرور برطرف 

شود.
دبیر اول کمیســیون ویژه جهــش و رونق 
تولید و نظــارت بر اجرای اصــل ۴۴ قانون 
اساســی با ذکر مثالی در ایــن زمینه ادامه 
داد: در بحث تغییر مکان واحدهای صنفی، 
مجــوز دسترســی بــه اتاق هــای اصناف 
شهرســتان ها فراهم نیســت در حالی که 
قاعدتاً باید این دسترســی فراهم باشد. این 
مشکلات باید در جلســاتی به اطلاع رئیس 
مرکز ملی بهبود فضای کســب و کار و مدیر 
درگاه ملی صدور مجوزها برسد و برای رفع 
تدریجی مشــکلات راهکارهایــی در نظر 

گرفته شود.
ارکانی به مزایای ایجــاد مرکز ملی صدور 
مجوزها اشــاره کرد و افــزود: جلوگیری از 
طولانی شــدن فرآیندهای صــدور مجوز، 
جلوگیــری از اعمال نفــوذ و دخالت های 
کارشناســان  و  مدیــران  ســلیقه ای 
دســتگاه های اجرایی و ذی ربــط، ارتقای 
ســلامت اداری، رفــع معضلات ناشــی از 

تفاوت تفسیرها توسط اشخاص که با توجه 
به ضابطه مند شــدن و حرکت به ســمت 
دولت الکترونیک این موارد برطرف خواهد 

شد.
وی خاطرنشــان کــرد: مرکز ملــی صدور 
مجوزها گامــی در جهت اســتقرار دولت 
الکترونیک، تســهیل کســب و کار و صدور 
مجوزهــا و بهبــود فضــای کســب و کار 

کشوراست.
دبیر اول کمیســیون ویــژه جهش و رونق 
تولیــد و نظارت بر اجرای اصــل ۴۴ قانون 
اساسی در پاســخ به این پرسش که ایجاد 
ایــن مرکز تا چه انــدازه به بهبــود فضای 
کســب و کار و تولید کشــور کمک خواهد 
کرد نیــز عنوان کــرد: یکــی از معضلات 

و مشــکلات پیش رو بــرای افــرادی که 
می خواهند تولید داشــته باشــند و کسب 
و کاری را راه اندازی کنند یا کســب و کار 
صنفی تولیــدی یــا خدماتــی و تجاری 
داشته باشــند، زمان بر بودن، مبهم بودن 
و ســلیقه بر بودن صدور هر مجوز توســط 
دستگاه های متعدد است بنابراین با حذف 
سلیقه شخصی و فردی افراد و الکترونیکی 
شــدن فرآیند امور، طبیعی است که زمان 
صدور مجوزها به حداقــل کاهش می یابد 
و شــرایط و ضوابط دریافت مجوز به طور 
روشــن و واضح در اختیار افــراد متقاضی 

قرار می گیرد.
وی اظهار کــرد: کوتاه کــردن زمان صدور 
فرآیندهــای اخــذ مجوزهــا از مهمترین 

شــاخصه های بهبود فضای کسب و کار در 
سطح بین المللی اســت که متأسفانه ما در 

این زمینه تاکنون عقب افتاده ایم.
ارکانــی در مورد عــدم همــکاری برخی 
سازمان ها، دســتگاه ها یا وزارتخانه ها در 
پیوســتن به درگاه ملی صــدور مجوزها 
خاطرنشان کرد: طبیعی اســت که تغییر 
یک ریل ۳۰ ســاله به یک مســیر جدید با 
مقاومت هایی رو به رو اســت به ویژه آنکه 
برخــی از دســتگاه ها امضاهــای طلایی 
داشــتند و از اختیــار خود برای فشــار به 
افــراد یــا مجموعه هایی که درخواســت 
صدور مجوز داشتند، اســتفاده می کردند 
و بسیاری از شکایت ها نیز در همین زمینه 

بوده است.

وی ادامه داد: طبیعی اســت وقتی امضای 
طلایــی و اختیار بی مورد که از گذشــته به 
برخی از دســتگاه ها داده شده است حذف 
می شــود به مذاق آنها خوش نخواهد آمد و 
مقاومت اولیــه و بیهوده ای وجود داشــته 

باشد.
دبیر اول کمیســیون ویــژه جهش و رونق 
تولیــد و نظارت بر اجرای اصــل ۴۴ قانون 
اساســی عنوان کرد: مطابق بــا قانون هر 
دســتگاهی که مجوز کاغــذی صادر کند 
جرم و تخلــف انجــام داده اســت و باید 
اطلاع رســانی شــود تا برخورد لازم با آنها 

صورت گیرد.
وی خاطرنشــان کرد: بــا اجــرای کامل 
الکترونیکی شــدن صــدور مجوزهــا در 
درگاه ملی موضــوع امضاهــای طلایی به 
طور کامل مرتفع شــده و امضاهــا و اعمال 
اختیارات شــخصی حذف خواهد شد. همه 
امور از طریق ســامانه و مرحلــه به مرحله 
انجام خواهد شــد و در نهایت کد شناسه به 
متقاضی داده خواهد شد که مجوز کسب و 

کار او خواهد بود.
ارکانــی بیــان کرد: بــا اســتقرار کامل 
ســامانه درگاه ملی و الکترونیکی شدن 
صد درصــدی صدور مجوزهــا امضاهای 
طلایی دیگر وجــود خارجــی نخواهند 

داشت.
عضو کمیســیون اصــل نــودم قانون 
اساســی مجلس درباره زیرساخت های 
مورد نیاز اظهار کرد: بــا توجه به انجام 
فرآیند امور دریافــت مجوز الکترونیکی 
بر بســتر اینترنت طبیعی اســت که هر 
چه ســرعت اینترنت بهتر باشــد کار به 
صورت روان و تسهیل شــده تری انجام 

خواهد شد.

و همچنان انحصاری  ح کرد؛ بازار خودر سخنگوی شورای رقابت مطر

رئیس اتحادیه طلا و جواهر پاسخ داد

وشندگان طلا باید مالیات بپردازند؟ با ثبت مشخصات معاملات، خریداران و فر
سمیرا ربیع  از اول دی ماه کلیه اشخاص 
حقیقی صاحب مشــاغل ملزم بــه صدور 
صورتحســاب الکترونیکی برای فروش کالا 
و خدمات شدند، با توجه به اینکه صنف طلا 
و جواهر نیز از این قاعده مســتثنی نیست، 
فروشــندگان و حتی خریداران طلا نگران 
ثبت سرمایه های خود هستند در این رابطه، 
رئیس اتحادیه طلا و جواهــر، ضمن گلایه 
از عدم اطلاع رســانی های جامع با توجه به 
ابهامات پیش آمده در پاســخ به نگرانی ها 
اعلام کرد کــه ثبت اطلاعــات، صرفا برای 
ایجاد شــفافیت از ابتدا تا انتهای معاملات 

است.
ســازمان امور مالیاتی کشــور در راستای 
اجــرای قانــون پایانه های فروشــگاهی و 
ســامانه مودیــان و همچنین بــا توجه به 
قانون تســهیل تکالیف مودیان اطلاعیه ای 
صادر کرده که بر اســاس آن، کلیه اشخاص 
حقیقی صاحبــان صنــوف، از اول دی ماه 
ســال ۱۴۰۲ ملزم به صدور صورتحســاب 
الکترونیکی نــوع ۱ یا ۲ از طریق ســامانه 
مودیــان بــرای فــروش کالا و خدمــات 
مطابق دســتورالعمل صدور صورتحساب 

الکترونیکی هستند.
 صنف طلا و جواهر نیز این قاعده مســتثنی 
نیســت و طبق قانــون بایســتی صاحبان 
اصناف برای فــروش طلا، اقــدام به ثبت و 
صدور صورتحســاب الکترونیکی از طریق 

سامانه مذکور داشته باشند.
در بند مربوط به فروش طلا در این اطلاعیه 
که بر الزام صدور صورتحساب طلافروشان 
از ابتدای دی ماه امســال اشاره دارد، تاکید 
شــده که عرضه کننــدگان کالا و خدمات 
مرتبط با طلا، جواهــر و پلاتین با هر میزان 
فروش کالا و خدمات به اســتناد جزء ۴ بند 
ب ماده ۲۶ قانون مالیات بــر ارزش افزوده 
مصوب ســال ۱۴۰۰ مشــمول الزام صدور 

صورتحساب در سامانه مودیان هستند.
گفتنی اســت که عدم صدور صورتحساب 
الکترونیکــی توســط اشــخاص حقیقی 
دارای صنــوف به شــرح فوق، مشــمول 
جرائم و ضمانت اجرایی قانــون پایانه های 

فروشگاهی و سامانه مودیان خواهد بود.

عدم اطلاع رسانی درست و جامع مردم 
و واحدهای صنفی را نگران کرده است

در ایــن رابطه، نــادر بذرافشــان - رئیس 
اتحادیه طــلا و جواهــر تهــران-  در ابتدا 
تشــریح کرد: مفاد اطلاعیه مذکور با قانون 
ثبــت مشــخصات و اطلاعات خریــدار و 
فروشنده در ســامانه جامع تجارت که ذیل 
تبصره ۴ مــاده ۱۸ قانون مبــارزه با قاچاق 
ارز، از سال گذشــته لازم الاجرا شده بود و 
تا حدود دو ماه پیش هــم به دلایل مختلف 
که نیازمند آموزش های لازم بود، به تعویق 
افتاده بود؛ متفاوت اســت. ثبت در سامانه 
جامع تجارت از ســال گذشــته لازم اجرا 
شد و بایســتی واحدهای صنفی در سامانه 
جامع تجارت ثبت نــام و اطلاعات معاملات 
خود در هر حوزه  و تمام مشــخصات خرید 
و فروش، خریدار، فروشنده و سرمایه اولیه 
فروشــنده را ثبت می کردند؛ که همکاران 
ما نیز چندان نســبت به این موضوع تمایل 
نداشــتند و می گفتنــد که چرا بایســتی 
ســرمایه خــود را در ایــن ســامانه ثبت و 
اطلاع رســانی کنیم! از ســوی دیگر نیاز به 
جلســات متعدد و ایجاد بســترهای لازم 

آموزشی هم وجود داشت.  
وی یادآور شــد: با توجه به اینکه از ســال 
۱۳۸۸، قانــون مالیات بــر ارزش افزوده بر 
صنعت طلا و جواهر به  نوعی تحمیل شــد و 
پس از گذشت ۱۲ سال، تازه به این رسیدند 
که اصــل طلا، معــاف از مالیــات بر ارزش 
افزوده باشد؛ طی این ۱۲ سال تجربه تلخی 
برای این صنعت بود و همکاران ما در صنف 
طلا و جواهر آســیب های مالی بسیاری را 
متحمل شــدند، اصلاح شــد اما پس از ۱۲ 
سال! ســامانه جامع تجارت نیز هنوز دارای 
ابهامات و نیازمند اصلاحاتی است، بایستی 
باز هــم برنامه ریزی هایی صــورت گیرد و 
تصمیم گیری هــا نیاز به مشــورت با خود 

اصناف و تبادل نظر با آن ها دارد.
این مقام صنفی در ادامه در رابطه با اطلاعیه 
جدید ســازمان امور مالیاتی، اظهار کرد: در 
رابطه با سامانه قانون پایانه های فروشگاهی 
و ســامانه مودیان مالیاتی از ســال ۱۳۹۸ 
برنامه ریزی ها انجام و بایستی اجرا می شد، 

با اعلام قبلی در ابتدای ســال جاری مبنی 
بر اینکــه از ابتدای تیر ماه ۱۴۰۲ بایســتی 
ســامانه قانون پایانه های فروشگاهی شروع 
به کار کند و  همــه در آن ثبت نــام کرده و 
مبادلات خــود را به صــورت الکترونیکی 
صادر کنند، مقرر شــد از یکم تیر ماه سال 
جاری این اقدام عملی شــود امــا به دلیل 
فراهم نبودن زیرساخت ها، سازمان دارایی 
اعلام کــرد که از یکــم مهــر۱۴۰۲ برای 
اشــخاص حقوقی و از یکــم دی ماه ۱۴۰۲ 
برای اشــخاص حقیقی دارای صنف، فعال 

شود.
بذرافشان خاطرنشــان کرد: از ابتدای مهر 
ماه، شــرکت های حقوقی در این ســامانه 
ثبت نــام کــرده و تمام صورت هــای مالی 
خود به صورت الکترونیکی در این ســامانه 
بارگذاری کرده اند. در مورد افراد حقیقی هم 
مقرر شد از ابتدای دی ماه این اقدام صورت 
گیرد که رسماً از امروز )شنبه دوم دی ماه( 
همزمــان با بازگشــایی بازارهــا و فعالیت 

صنوف لازم الاجراست.
رئیس اتحادیه طلا و جواهــر تهران گفت: 
از حدود دو ماه پیش، اســاتیدی را به صنف 
مــا معرفی کردند و جلســات آموزشــی با 
همکاران در اتاق اصنــاف تهران و در محل 
اتحادیه برگزار شد اما با توجه به اینکه تعداد 
این سامانه ها متاسفانه مدام زیاد می شوند 
و از ســوی دیگر با توجه بــه اینکه اصناف و 
بیشتر صنف طلا در سال جاری، کم رونقی 
را تجربه کرده و بازار در رکود شدید قرار دارد 
و بسیاری از واحدهای تولیدی و توزیعی در 
هزینه های جاری خود دچار آســیب های 

مالی شــدید شــدند و همچنین با توجه به 
اینکه سامانه های قبلی )جامع تجارت و...( 
دارای ابهام و شــرایط خاص و مشــکلات 
هستند، همکاران ما استقبال چندانی نشان 

نداده حتی گلایه مند هم هستند.
به اعتقاد ایــن مقام صنفی، نیاز اســت که 
اجرای ایــن قوانیــن و فعالیــت ذیل این 
ســامانه ها از طریق مجلس، ســازمان امور 
مالیاتــی و... کــه تصویب می شــود، زمان 
مناسب برای اجرا در نظر گرفته شود و تا آن 
زمان، بسترهای لازم برای اجرا فراهم شود و 
ابهامات، سوالات، اصلاحات پیگیری شود. 
در اجرای این سامانه ها بایســتی با درایت 
و مدیریت بیشــتر عمل کــرد و آموزش ها، 
آماده ســازی بســترها و اطلاع رســانی در 
جامعه بــرای مــردم باید فراهم شــود که 
بدانند موضوع اصلی چیســت؛ اما متاسفانه 
تا این اقدامات صورت گیــرد، در فضاهای 
مجــازی، اظهارنظرهای غیرکارشناســی 
صورت می گیرد و اخباری منتشــر می شود 
که ابهامات را بیشتر می کند؛ بنابریان مردم 
هم نگران می شــوند که چه اتفاقی خواهد 

افتاد.
این مقام صنفــی ادامه داد: بــه طور مثال 
ثبت الکترونیکــی اطلاعــات معاملات از 
طریق ســامانه مودیان مربــوط به اصناف 
اســت اما با توجه به اظهارات و اخباری که 
در فضــای مجازی منتشــر شــده، مردم 
نگران هســتند که زمانی که طلا خریداری 
زمانی که کدملــی که ثبت مــی کنند، در 
آینده مشــکلات مالیاتی یا دیگر مشکلات 
خواهند داشت یا خیر؟ بنابراین  بهتر است 
که اطلاع رسانی کارشناســی در حوزه این 
سامانه ها توسط مســئولان آن ها به صورت 
جامع و دقیق صــورت گیرد تا مــردم نیز 
اطلاعات جامع و کامل را در اختیار داشــته 
باشند و از اظهارنظرهای غیرکارشناسی نیز 
مطلع شوند و با خیال راحت معاملات خود 
در مورد مصنوعات طــلا را انجام دهند. این 
اطلاع رسانی و شفاف ســازی که به درستی 
از پیش، انجام شــود، قطعــا در زمان اجرا، 
می تواند بســیار نقش محــوری و موثری 

داشته باشد.

بذرافشــان در پاســخ به این ســوال که آیا 
اصناف از جمله طلافروشــان که اطلاعات 
و مشــخصات معاملات خود را در ســامانه 
پایانه های فروشــگاهی ثبت می کنند، در 
آینده مشمول مالیات خواهند شد یا خیر؟ 
تصریح کــرد: این موضــوع از جمله همین 
ابهامات اســت؛ در رابطه بــا ثبت معاملات 
در ســامانه جامع تجارت بر اســاس تبصره 
۴ ماه ۱۸ قانون مبارزه با قاچــاق کالا و ارز، 
گفته شــد که این اطلاعات در سامانه صرفاً 
در جهت ایجاد شفافیت اســت و بحث این 
است شرایط خرید و فروش از مبدا تا مقصد 

یا از فروشنده تا خریدار ثبت شود.
وی افزود: همیــن موضــوع نگرانی مردم 
و همین طور همــکاران ما در مــورد ثبت 
کدملی افــراد و میزان ســرمایه واحدهای 
صنفی و... در پی دارد. به طور مثال همکاران 
ما معتقدند که این صنف طلا فروشــی که 
بعضا پس از چند نســل به آن ها رسیده و در 
اختیار آن هاســت، ماحصل تلاش چندین 
نسل اســت و اکنون ســرمایه آن در اختیار 
یک شخص در واحد صنفی است و کنار این 
سرمایه ممکن است، چند خانواده ذی نفع 
باشند، سوال آن ها اســت که اگر اطلاعات 
معامله را ثبت کنند، امنیت این ســامانه به 

چه صورت خواهد بود؟

آسیب رکود صنعت طلا از زمان کرونا 
بیشتر شده است

رئیس اتحادیه طــلا و جواهر تهران تصریح 
کرد: همانطور که اشــاره شــد، همین عدم 
اطلاع رســانی درســت، سبب شــده که 
اکنون مردم نســبت به خرید ســکه و طلا 
عقب نشینی کرده و شــرایط صنعت طلا و 
جواهر به جایی رســیده و آسیب آن از زمان 
کرونا که چنــد ماه تعطیل بودیم، بیشــتر 
است. از ســوی دیگر ممکن اســت که وارد 
فضاهای غیرصنفی مجازی می شوند و باب 
دلالی هــا رونق پیدا می کنــد و دلالانی که 
هیچگونه هویت صنفــی ندارند، در فضای 
مجازی، اقدام به فروش ســکه و مصنوعات 
طلا می کننــد که قابــل پیگیــری هم از 

اتحادیه نیست.



معاون قانون اساسی معاونت حقوقی رئیس جمهور مطرح کرد

ورش رایگان نبود توافق ضمنی برای آموزش و پر

 ارسال پیامک به مشمولان و شارژ حساب ها

ح حمایت از مادران باردار و شیرده از سه شنبه آغاز طر
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جوان گرایی سکته مغزی در ایران
دکتر محمد کیاسالار   حقیقت تلخ است. ما زود سکته می کنیم. زود 
و زیاد. زودتر و زیادتر از بیشتر کشورهای دنیا. آمار بروز سکته مغزی در 

ایران بالاست.
بیش از ۱۰۰هزار در ســال. چیزی بین ۱/۵ تا ۲برابر میانگین آمارهای 
جهانی. و غم انگیزتر اینکه چهره سکته مغزی در کشورمان جوان  شده. 
یعنی ســن ابتلایمان پایین آمده. تقریبا ۱۰ســال پایین تر از میانگین 

سنی ابتلا به این بیماری در دنیا.
این آمارها را در پانزدهمین کنگره بین المللی ســکته مغزی که همین 
چند روز پیش در هتل قلب بیمارســتان شــهید رجایی برگزار شــد، 
شنیدم. و دیدم. دیدار با هانیه یوسفیان در مراسم افتتاحیه، وجه تمایز 
کنگره امسال بود. اواسط دهه ۹۰ بود که شناختمش. سال ۹۵ یا ۹۶. با 
مستند جذابش )پدر، مادر، علی، رضا و من( در جشنواره فیلم سلامت 
شــرکت کرده بود و جایزه بهترین فیلم مســتند را برده بود. با روایتی 
روان و درخشــان از آلزایمر پدرش. آگاهی بخش و اثرگذار. فیلمش در 
بسیاری از جشــنواره های داخلی و خارجی دیده شــد و تحسین شد و 

جایزه گرفت.
حالا اما حضورش در کنگره ســکته مغزی، دلیل دیگری داشت. آمده 
بود در افتتاحیه کنگره ســخنرانی کند و از تجربه زیســته اش بگوید؛ 
از اینکه ۲ســال پیش در اوج ناباوری در سن ۳۵ســالگی دچار سکته 
مغزی شده ولی کم کم خودش را بازیافته و به تدریج به زندگی و فعالیت 
حرفه ای برگشته است. ســخنانش با فیلم کوتاهی همراه بود که از روند 
درمان و توانبخشی خودش ســاخته بود. کلام و کلیپ هنرمندانه اش 
آنقدر تاثیرگذار بود که مســئولان کنگره از او خواســتند سفیر سکته 
مغزی شود و با فیلمســازی و ســخنرانی درباره این بیماری به ارتقای 

سواد سلامت جامعه درباره این بیماری کمک کند.
این ارتباط هنر-ســلامت، یکی از حلقه های مفقوده در نظام ســلامت 
ماست که تولد و توســعه ســاختارمندش می تواند به ارتقای سلامت 
جامعه منجر شــود. متاســفانه نهاد هنر و نظام ســلامت در کشور ما 
ارتباط ســازمان یافته ای ندارند؛ که اگر داشــتند، دست کم یک فیلم 
مستند تاثیرگذار و اطلاع رسان درباره سکته مغزی داشتیم که مردم را 
با علایم هشدار سکته مغزی آشنا کند، زمان طلایی و قدم اول درمانش 
را بگویــد و... در حالی که درباره بیماری هایی با شــیوع بســیار کمتر، 
فیلم ها و مستندهای متعدد و موثری ساخته شده؛ درباره بیماری های 
مهم و شــایعی مثل سکته مغزی، آه در بســاط نداریم. جای سازمان یا 
سازوکاری که این نقایص میان رشــته ای سینما-سلامت را شناسایی 
و تدبیر کند، بدجوری خالیست.وقتی ســازمان های بین المللی، ایران 
را به عنوان یکی از ۱۰کشــور برتر در زمینه درمان سکته مغزی معرفی 
می کنند و توأمان هشــدار می دهند که آمار بروز سکته  مغزی ما ۲برابر 
میانگین جهانی اســت؛ یعنی یک جای کار می لنگد. یعنی حواسمان 
به پیشگیری نیســت. راه پیشگیری از سواد ســلامت می گذرد. سواد 
سلامت به آگاهی عمومی نیاز دارد و آگاهی بخشی عمومی دقیقا همان  
حلقه اتصالی است که نهاد هنر و نظام ســلامت را به میانجیگری رسانه 

به هم پیوند می دهد و به هم افزایی منجر می شود.
گره های سلامت ما یکی دوتا نیســتند. کنگره هایمان برای گره گشایی 
باید علاوه بر توجه به مخاطب خاص، نگاهی نیز به مخاطب عام داشته 
باشــند. ما در کنگره های علمی علاوه بر توجه بــه تازه های علمی، به 
فضاسازی مناسب برای اطلاع رســانی عمومی نیاز داریم. پانزدهمین 
کنگره سکته مغزی این قدم را با نگاهی هنرمندانه برداشته است. کاش 

کنگره های دیگرمان نیز حواسشان به این گره گشایی باشد.

و برای صحبت راننده   جریمه نیم میلیون خودر
با تلفن همراه در تهران

معاون عملیات پلیس راهور تهران بزرگ از توجــه به ۲۰ راهکار کوتاه 
مدت برای کاهش تصادفات رانندگی در تهــران خبرداد و گفت که در 

همین راستا نیز طرحی به نام »طرح ۲۰« در معابر پایتخت اجرا شد.
سرهنگ احســان مومنی با حضور در جمع خبرنگاران از اجرای طرح 
جدید پلیس راهور در حوزه ایمنی ترافیکی خبر داد و گفت: با توجه به 
اینکه در هشت ماهه امسال شاهد افزایش تصادفات جرحی و فوتی در 
معابر پایتخت بودیم، پلیس راهور به عنوان یکی از دستگاه هایی که در 
این زمینه دارای مسئولیت است اجرای اقداماتی را در دستورکار خود 
قرار داد.وی با بیان اینکه پس از بررســی ایده هــا و نظرات گوناگون در 
نهایت با ۲۰ راهکار کوتاه مدت ولی زودبــازده  برای کاهش تصادفات 
مواجه شــدیم، گفت: با توجه به تعداد این راهکارها عنوان طرح را نیز 
»طرح ۲۰« انتخاب کردیم. این طرح از هفته گذشــته آغاز شــد و در 
دستورکار تمامی روسای مناطق پلیس راهور تهران بزرگ قرار گرفته 
است و امیدواریم که شــاهد کاهش تصادفات شــهر تهران باشیم. در 
اجرای ایــن طرح همانطــور که گفته شــد ۲۰ راهکار بــرای کاهش 

تصادفات رانندگی در نظر گرفته شده است.

معاون عملیات پلیــس راهور تهران بــزرگ با بیان اینکــه آموزش و 
فرهنگ ســازی راهکار اول و اعمال قانون و اجرای مقررات راهنمایی 
و رانندگی راهکار دوم اســت، گفت: همچنین برخــورد با تخلفاتی که 
به صورت محسوس و نامحســوس و همچنین از طریق دوربین ها انجام 
می شــود نیز جزو این موارد است. بخش ســوم به مهندسی ترافیک و 
اصلاحات هندســی راه باز می گردد.در مجموع این ۲۰ راهکار مطرح 
شده بر پایه این موارد اســت.مومنی، برخورد با تخلفات شبانه را یکی 
دیگر از این اقدامات برشــمرد و گفت: آمارهای ما نشان می دهد که ۳۹ 
درصد از تصادفات منجر به فوت در شــهر تهران دقیقا در دوشــب پنج 
شنبه و جمعه روخ داده اســت . یعنی ۳۹ درصد در دو شب و ۶۱ درصد 
نیز در پنج شب دیگر است. همچنین با بررسی دقیق تر دریافتیم که ۶۲ 
درصد از تصادفات پنج شنبه و جمعه بین ســاعات ۲۲ تا ۲ بامداد روخ 

داده است.
وی ادامه داد: در همین راستا نیز طرح شــبانه را در این روزها با شدت 
بیشــتری اجرا خواهیم کرد. از هفته دوم مهرماه تاکنون نیزحدود ۵۴ 
هزار خودروی متخلفی که اقدام به ســرعت و ســبقت غیرمجاز و لایی 
کشی کرده بودند، در اجرای طرح شبانه شناسایی و اعمال قانون شدند. 
در این طرح با تخلفاتی که با جان مردم و دیگــر کاربران ترافیک بازی 
کند برخورد خواهیم کرد.به گفته معــاون عملیات پلیس راهور تهران 
بزرگ در این مدت ۲۹۹۰ دســتگاه خودرو نیز بــه خاطر تخلفاتی که 

داشته اند توقیف و به پارکینگ ها منتقل شده اند .
مومنی همچنین با بیــان اینکه ۵۰ درصد از تصادفات در شــهر تهران 
نیز بدلیل عدم توجه به جلو رخ می دهد، گفــت: آنالیز صورت گرفته از 
تصادفات رخ داده در تهران نشــان داد که بیشتر استفاده از تلفن همراه 
باعث این حوادث رانندگی شــده است. در همین راســتا نیز در طول 

اجرای طرح ۲۰ برای این مورد نیز تمرکز و توجه جدی داریم.

یادداشت

دیوار

رئیس ســازمان حفاظت محیط زیست ضمن اشاره به 
اینکه دلیل مازوت ســوزی در شــازند کمبود گاز بود، 
اظهار کرد: دولت در تلاش اســت مازوت ســوزی در 
پالایشــگاه های مادر و صنایع را حذف و مشــعل های 

نفتی را خاموش کند.
 این روزها مازوت یا همان نفت کــوره یکی از متهمان 
اصلی آلودگی هوا برخی کلانشهرهاست. آلودگی هوا 
در حالی نفس های مردم را به شــماره انداخته اســت 
که مســئولان دلیل آن را وارونگی دما و افزایش منابع 

آلاینده عنوان می کنند این در حالیســت که بر اساس 
اطلاعات مرکز ملی هوا و تغییر اقلیم سازمان حفاظت 
محیط زیســت، افزایش آلاینده دی اکســید گوگرد و 
قهوه ای شــدن رنگ آســمان حاکی از مازوت سوزی 
است. دولت در تلاش است تا نیروگاه شازند اراک تا حد 
امکان مازوت سوزی نداشته باشد همچنین برای رفع 
آلودگی مناطق نفت خیزی همچون عسلویه اقداماتی 
همچون حذف مشــعل های گاز در دســتور کار دولت 

قرار گرفته است.

علی سلاجقه درباره مازوت سوزی در کشور اظهار کرد: 
همانطور که در مصاحبه های گذشته نیز مطرح شد در 
کشور مازوت سوزی انجام نمی شود. طی بازدیدی که 
از استان ها داشتیم نیز پی بردیم که در استان مرکزی 
این امر انجام می شود بنابراین به ســرعت با وزیر نفت 
تماس گرفتیم و گفت اطلاعیه مشترکی با وزارت نیرو 
در استان مرکزی منتشــر و از مردم عذرخواهی کردند 
که به دلیل افت حجم حرارت و تمام شدن سهمیه گاز 
ناچار شــدند از مازوت اســتفاده کنند. در حال حاضر 

وزارت نفت در تلاش اســت تا حد امکان گاز مورد نیاز 
شازند را تامین کند.

وی با تاکید بر اینکه در تهــران، البرز و اصفهان مازوت 
سوزی انجام نمی شــود، گفت: یکی از گام های اساسی 
که دولت ســیزدهم در جهــت کاهــش آلودگی هوا 
برداشــته شــده تلاش برای حذف مازوت از سوخت 
پالایشگاه ها به ویژه پالایشــگاه های مادر و نیروگاه ها 
اســت و امیدواریم هر چه ســریع تر به ویژه در مناطق 

پرجمعیت و مسکونی کیفیت هوا بهتر شود.

محیط زیست

خریدار  بنا بر اعــلام معاون رفــاه وزیر 
تعاون، کار و رفاه اجتماعی، طرح »یســنا« 
بــرای حمایت غذایــی از مادران بــاردار و 
شــیرده نیازمند از سه شــنبه)۵ دی( آغاز 
می شود این در حالیســت که پیامک  آغاز 
طرح به خانواده ها و مادران مشمول ارسال 
می شــود و به صورت همزمان حساب های 

آنها »شارژ« می شود.
 علیرضا عســگریان ضمن تشــریح اجرای 
طــرح یســنا در قالــب طــرح کالابرگ 
الکترونیکی، ضمن یادآوری کاهش میزان 
کالــری دریافتی مردم در دهــه ۹۰ افزود: 
میزان کالری مصرفی مردم از اواخر ســال 
۱۳۹۱ تا ۱۳۹۹ کاهــش یافته بود لذا برای 
جبران این امر در دولت ســیزدهم، تدوین 
بســته کلان در حوزه امنیــت غذایی بود و 
در اولین گام، طرح کالابــرگ الکترونیکی 
با پوشــش دهک اول درآمدی آغاز شد اما 
با تســری آن به دهک های بالاتر، جمعیت 
تحت پوشــش این طرح از هشت میلیون تا 
هشت و نیم میلیون جمعیت، به ۶۱ میلیون 

نفر افزایش یافت.
عســگریان همچنین در ادامه به طرح دیگر 
دولت برای پوشــش غذایی کودکان دچار 
سوء تغذیه، کوتاهی وزن و قد اشاره و در این 
باره نیز گفت: طرح دوم دولت بعد از اجرای 
کالابرگ، با شناســایی کــودکان نیازمند 
جهت رفع سوءتغذیه آنها اجرا شد و اینگونه 
یک طرح کلان، دقیق، کــه کاملا به هدف 
اصابت می کرد، آنها را پوشــش می دهد که 

در حال حاضر در میانه طرح هستیم.
وی همچنین طرح ســوم در ایــن زمینه را 
حمایت از مادران شــیرده و دارای کودکان 
زیر ۲ سال خواند و ادامه داد: مادران شیرده 
دهک اول درآمدی هشــت اســتان تحت 
پوشــش طرح امنیت غذایی قــرار گرفتند 
به طوریکه دولت ماهانــه ۴۰۰ هزار تومان 
حســاب یارانه آنها را شارژ می کند؛ این یک 
کلیت از یک بســته اســت برای کل مردم، 
کودکان، نــوزادان و مادران کــه به صورت 
هماهنگ در شــبکه ملی اعتبــار مدیریت 

می شود.
به گفته معاون وزیر رفاه، هشــت اســتان 
مذکور شــامل خراسان شــمالی، خراسان 
جنوبی، هرمزگان، ایلام، فارس، لرســتان و 

کهگیلویه و بویراحمد می شود.
عســگریان با بیــان اینکه طــرح کالابرگ 
شــامل ۱۱ قلم اســتاندارد غذایی می شود 
حال آنکــه طرح مربوطه بــه امنیت غذایی 
کودکان ۱۶ قلــم کالای غذایــی را تحت 
پوشــش دارد گفــت: بــه طرح کــودکان 
سبزیجات و میوجات و دانه های روغنی هم 
اضافه شده؛ در مورد امنیت غذایی کودکان 

این دانه های روغنی بسیار اهمیت دارند چرا 
که حاوی پروتئین و ویتامین هستند. 

عســگریان بــا تاکید بــر اینکــه جدول 
خوراکی ها در طرح امنیت غذایی کودکان 
و مادران شــیرده افزایش یافت گفت: مثلا 
همان یک قلم لبنیات حجمش در این سبد 
افزایش پیدا کرده، چون قائل بر این هستیم 
که مادران و کودکان بیشتر نیازمند مصرف 
لبنیاتهســتند، البته همان شــیر و پنیر و 
ماست است که حجمش بیشتر شده؛ حجم 
میوجات، سبزیجات و لبنیات افزایش یافته 
است. در گذشــته مثلا مجموع لبنیات شیر 
و پنیر و ماست به تقریبا ۵.۵ کیلو می رسید و 
الان به هشــت کیلوگرم رسیده؛ این جدول 

یک جدول استاندارد است.
وی ادامــه داد: خیلی امیدوار هســتیم که 
اســتان های تحت پوشــش طــرح امنیت 
غذایــی مادران بــاردار و شــیرده در طول 
این ماه افزایش یابد یعنــی اخباری بدهیم 
مبنی بر اینکه اســتان ها دوبرابر شــدند یا 
کل استان ها زیر پوشــش رفتند؛ شاید هم 
اگر منابع تامین بشود، میزان کمک هزینه 
پرداختی آنها را از ۴۰۰ هزار تومان به سقف 

۶۰۰ هزار تومان هم برسانیم.
معاون وزیر رفاه با حضور در برنامه گفتگوی 
ویژه خبری سیما با تاکید بر اینکه شناسایی 
مادران دهــک آول نیازمند طــرح امنیت 
غذایی بر عهده وزارت بهداشت است گفت:  
این مادران بعد از شناســایی بــه ما معرفی 
می شوند سپس وسع سنجی می کنیم و بعد 
از تایید، به حساب سرپرســت خانوارشان 
ماهانه ۴۰۰ هزار واریــز می کنیم. البته این 
رقم اعتبار است یعنی صرفا برای خرید ۱۶ 

قلم کالای خوراکی اســت و امکان برداشت 
نقدی نــدارد و قاعدتا این شــارژ زمانی باز 
می شــود که مادر ۱۶ قلــم کالای خوراکی 

خریداری کند.

ارسال پیامک به مادران مشمول
 و شارژ حساب ها

بنابر اظهارات عســگریان پیامک های طرح 
حمایت و امنیــت غذایی مادران شــیرده 
و دارای کودک زیر ۲ ســال از روز سه شنبه 
به خانواده ها و مادران مشمول طرح ارسال 
می شود به عبارت دیگر مشمولان از طریق 
پیامک می توانند متوجه بشوند که مشمول 
این طــرح شــده اند و به صــورت همزمان 

حساب هایشان شارژ می شود.

امکان مشاهده میزان اعتبار و شارژ، 
از طریق اپلیکیشن »شما«

عسگریان تاکید کرد: برای هر فرد و سرپرست 
خانواری که پیامک بــرود، می داند که واجد 
شرایط است و بلافاصله می تواند شارژ اعتبار 
خودش را در اپلیکیشــن و یا برنامه کاربردی 
»شــما« ببیند. همچنین با هر بار خرید هم 
می توانند باقی مانده اعتبار را  از طریق همین 
برنامه کاربردی شما مشاهده کنند. پیامک ها 
از ســه شــنبه، یعنی دوشنبه شــب ارسال 
و ســه شــنبه هم واریز انجام می شود و مردم 

می توانند خریدشان را انجام بدهند.

تن سنجی کودکان تحت پوشش 
توسط وزارت بهداشت

وی همچنیــن با اشــاره به طــرح ارتقای 
امنیــت غذایی کــودکان که حــدود یک 

ماهی اســت که آغاز شده اســت بیان کرد: 
۱۴۰ هزار کودک با معرفی وزارت بهداشت 
تحت پوشــش این طرح قرار گرفته اند که 
حساب یارانه سرپرســت خانوار هر کودک 
دچار ســوء تغذیه شناســایی شده دهک 
یک تا پنــج ماهانه یک میلیــون تومان و به 
کودکان دهک های ششــم و هفتم ماهانه 
۶۰۰ هزار تومان به صــورت اعتباری جهت 
خرید ۱۶ قلم کالا شارژ می شود. ما درمورد 
کودکان روز سه شنبه یک ماه جلوتر حساب 
سرپرستان را شــارژ می کنیم، برای اینکه 
دست خانوار باز بشود؛ در روز سه شنبه مبلغ 
یک ماه جلوتر هم شــارژ می شود یعنی اگر 
یک کودک این ماه یک میلیون به حسابش 
رفته، دوباره در این ماه یــک میلیون دیگر 

هم به حساب سرپرست خانوار می رود.
وی با اشاره به راســتی آزمایی طرح ارتقای 
امنیــت غذایی کودکان گفــت: امکان دارد 
بپرسد خب این پول را برای سرپرست خانوار 
واریز کردیــد و مبلغــش دو میلیون تومان 
است؛ سرنوشت این پول چی می شود؟ این 
اعتبار اســت و هیچ جای دیگر مگر این ۱۶ 
قلم نمی تواند مصرف بشود )امکان برداشت 
نقدی وجود ندارد( ، شما امکان دارد این دو 
میلیون تومان را برداریــد بدهید حبوبات، 
بدهید به فرزندان دیگــرش، نمی تواند این 
کار را بکند، چــرا؟ چون وزارت بهداشــت 
شش ماه دیگر تن سنجی می کند و فرزندی 
که نیازمند تغذیه مضاعف اســت بایســتی 
تــرازش تغییر کرده باشــد و اگــر وضعیت 
کودک تغییــری  نکرده باشــد، حتما یارانه 
قطع می شــود، فریز می شود ؛ سپس ما وارد 
گفتگو با این خانواده می شویم، اگر ترمیمی 

صــورت بگیــرد، بلافاصلــه باز می شــود.
عسگریان یادآور شــد: این طرح کودکان ۵ 
ماه تــا ۵۹ ماهه را پوشــش می دهد؛ امکان 
دارد بپرســید چرا ۵ تا ۵۹ مــاه؟ چون آن 
حجم مغــزی کــودکان از زمــان جنینی 
شــکل می گیرد و تقریبا تا ۵۹ ماهگی کامل 
می شــود، این خیلی برای خانواده ها و برای 
ما مهم اســت که فرزندان مان دارای تغذیه 

سالمی باشند.

استقبال 20 درصد یارانه بگیران از 
طرح کالابرگ الکترونیک

عسگریان در باره میزان اســتقبال مردم از 
طرح کالابرگ اظهار کرد: سه چهارماه اول 
اجرا، میزان مشــارکت در طرح کالابرگ، 
حدود ۱۰۰ هزار نفر در ماه بود اما در این دو 
ماه اخیر حدود ۴ میلیون خانوار اســتقبال 
کردند یعنی با یک شــیب تیــز این میزان 
افزایش پیدا کرده به طوریکه در حال حاضر 
حدود ۲۰ درصــد از مردم در طرح کالابرگ 

مشارکت دارند و از آن استفاده می کنند.

در صورت استفاده از طرح کالابرگ، 
یارانه نقدی افراد حذف نخواهد شد

 در ادامه برنامه صبوری، کارشناس کالابرگ 
الکترونیکی در پاسخ به متداول ترین سوال 
مــردم وآن اینکه آیا در صورت اســتفاده از 
طرح کالابــرگ یارانه نقدی افــراد حذف 
خواهد شد یا خیر؟ گفت: خیر، به هیچ وجه 
در صورت اســتفاده از طرح کالابرگ یارانه 
نقدی افراد حذف نخواهد شــد. افراد یارانه 
نقدی را مثل گذشــته می تواننــد دریافت 

کنند.
وی همچنین درپاســخ به نحوه مشــاهده 
میزان مانده اعتبار به عنــوان یکی دیگر از 
ســوالات مردم اظهارکرد: یکــی از راه ها، 
دریافت و نصــب برنامه کاربردی »شــما« 
است که می توانند با نصب این برنامه میزان 
مانده اعتبارخودشان را در قسمت »اعتبار 
شما« مشاهده کنند. با اســتفاده از همین 
برنامه کاربردی شــما، افراد بــا مراجعه به 
قسمت »فروشــگاه ها« می توانند با روشن 
کــردن موقعیت مکانــی گوشــی همراه 
خودشان، فروشگاه هایی که نزدیک به آن ها 
و متصل به طرح کالابرگ الکترونیکی است 
را به راحتی رویت کنند. یکی دیگر از راه ها، 
کددستوری است، کد دســتوری »یو اس 
اس دی ستاره ۵۰۰ ســتاره ۱۴۶۳ مربع« 
اســت که با اســتفاده از این کد دستوری 
می توانند میزان مانده اعتبار خودشــان و 
رمز موقت را دریافت کنند البته برای زمانی 
که خریدشان به شــکل نقدی است و کارت 

بانکی سرپرست خانوارهمراهشان نیست.

خریدار   معاون قانون اساســی معاونت 
حقوقــی رئیس جمهــور گفــت: هرگونه 
تبعیض و نابرابری آموزشــی، از نظر قانون 

اساسی محکوم است.
ســید احمد حبیب نژاد دربــاره آموزش و 
پرورش رایگان در قانون اساســی و شرایط 
کنونی جامعه برای پرداخــت هزینه برای 
تحصیل فرزندان، توضیح داد: بهترین حالت 
این است که براساس قانون اساسی آموزش 
و پرورش رایگان برای همه انجام شــود، در 
برخی از کشــورها علاوه بر رایــگان بودن، 

الزامی بودن هم در قانون ذکر شده است.
وی افزود: در قانون اساسی کشور ما ۲ بار به 
آموزش و پرورش رایگان تاکید شده است، 
اینکه آیا این امکان و توانایی برای آموزش و 
پرورش رایگان با تفســیر بنده وجود دارد یا 

خیر موضوع دیگری است.
    آموزش و پرورش رایگان در قانون اساسی 
فقط به معنای ثبت نام رایگان نیست، بلکه 
باید پیش ازثبت نــام، حین ثبت نام و پس از 
ثبت نام امــکان بهره مندی شــهروندان به 
صورت رایــگان از آموزش و پــرورش مهیا 
شــود و دولت باید حداقل پرداختی را باید 

داشته باشد.
حبیب نژاد افزود: اما در شرایط فعلی چنین 
موضوعی ممکن نیســت و وقتی این امکان 

وجود ندارد، باید گزینش گری کنیم که چه 
کسانی در صدر این اجرا و اعمال این بخش 
قانون اساسی باشــند که به نظر من ایتام و 
گروه های نیازمند دیگر در اولویت هستند. 
البته اینگونه نیست که طبقه بندی صورت 
گیرد، آموزش و پــرورش رایگان برای همه  
اســت.وی یادآورشــد: اما وقتــی قدرت و 
توانایی به هــر دلیلی ولو دلیل نادرســت 
برای این موضوع وجود ندارد، این پیشنهاد 
مطرح شده اســت. البته گاهی با استفاده از 
ظرفیت اصــل ۴۵ و در مواقعی با جلوگیری 
از اصــراف در اصل ۴۳ می تــوان منابع را به 

سمت آموزش و پرورش رایگان پیش بریم.
معاون قانون اساسی معاونت حقوقی رئیس 
جمهور در پاسخ به این پرسش که آیا ایجاد 
مدارس غیردولتی برخلاف قانون اساســی 
است یا خیر، توضیح داد: هر امرو ساختاری 
که موجب تبعیض و نابرابری آموزشــی، از 

نظر قانون اساسی محکوم است.
حبیب نژاد افزود: اگر مــدارس غیردولتی 
موجب تبعیض و نابرابری آموزشــی شــود 
یا حتی درون مــدارس دولتی طبقه بندی 
صورت گیــرد که بطــور مثــال عملکرد 
مدرسه ای دولتی در تهران با مدرسه ای در 
چابهار متفاوت باشــد، یعنی اگر مدرسه ای 
دولتی از مدرســه دولتی دیگر قوی تر عمل 

کند، برخلاف قانون اساسی است.

هر شهروندی باید بتواند از حداقل 
عدالت آموزشی برخوردار باشد

وی در پاســخ به این پرســش که آیا با این 
موارد تبعیض و نابرابری آموزشی قرار است 
مقابله شود، اظهار کرد: بیشــتر از مقابله و 
مواجهه سرو سامان و نظم دادن به مدارس 
اهمیت پیدا می کند، باید به گونه ای باشــد 
که هر شــهروندی بتواند از حداقل عدالت 

آموزشی برخوردار باشد.
معاون قانون اساسی معاونت حقوقی رئیس 
جمهور ادامــه داد: در خود قانون اساســی 
هم آمده اســت که یکی از تدوین کنندگان 
قانون اساســی می گوید این که می گویید 

آموزش و پرورش رایگان یعنی مدارس ملی 
نداشته باشــیم!؟ گفتند این نفی نمی کند 
و رایــگان بودن بــه این معناســت که هر 

شهروندی بتواند از این امکان استفاده کند.
حبیب نــژاد ادامــه داد: دولــت باید یک 
اســتانداردی را رعایت کند و اگر پایین تر از 
استاندارد باشد، خلاف قانون اساسی است 
اما اگر کســی بخواهد یک ســطح بالاتر را 
خودشان و والدینشــان انجام دهند، کاری 

با دولت ندارد.

توافق ضمنی نخبگانی اجرایی برای 
آموزش و پرورش رایگان نداریم

وی همچنین در پاسخ به این پرسش که قرار 
اســت چه تلاش هایی برای ارتقای وضعیت 
موجود صورت گیرد، بیــان کرد: اگر از ابتدا 
آموزش و پــرورش به مثابه محور رشــد و 
توسعه کشور محسوب می شد، این اتفاقات 

نمی افتاد.
معان قانون اساسی معاونت حقوقی رئیس 
جمهور گفــت: هنوز هم دیر نشــده یعنی 
اکنون هم اجرای ســند تحــول آموزش و 
پرورش به همراه تفسیر منطقی از اصل ۳۰ 
قانون اساســی می تواند ما را به سمتی ببرد 

که نابرابری آموزشی حداقل کمتر شود.
حبیب نژاد ادامه داد: مباحثی مانند کنکور، 

کلاس تقویتی، کلاس درســی و همچنین 
مولفه هایی وجود دارد که اگر ســرو سامان 
دهیم، به عدالت آموزشــی می رســیم. در 
واقع هدف عدالت آموزشــی است، ابزار که 

مهم نیست.
وی افزود: امــکان دارد که همــه مدارس 
دولتی باشند اما به عدالت آموزشی نرسیم، 
ســازوکاری وجــود دارد و در این خصوص 
باید یــک اتاق فکــر متشــکل از معلمان، 
دانش آمــوزان، دانشــجویان، نخبــگان و 
اســتادان حقوقی تشکیل شــود تا به این 

موضوع نظم دهند.
معاون قانون اساسی معاونت حقوقی رئیس 
جمهور گفــت: درک و فهم ثابــت، دقیق، 
درســت و مشــترکی از آموزش و پرورش 
رایگان نداریــم، بطور مثــال اکنون توافق 
درســتی درباره مفهوم آمــوزش و پرورش 
رایگان را در میان یک وزیر، خبرنگار یا پدر 

ومادران فرزندان وجود ندارد.
حبیب نژاد افزود: باید دربــاره این مفاهیم 
به توافق رســید، بطور مثال بایــد به توافق 
رسید که مواردی مانند مدارس غیردولتی، 
کنکــور، کلاس فوق برنامه یــا کلاس زبان 
برخلاف عدالت آموزشــی اســت یا خیر. 
اکنون توافق ضمنی نخبگانــی اجرایی در 

این خصوص نداریم.

وت از پالایشگاه ها و خاموش کردن مشعل های نفتی تلاش دولت برای حذف ماز
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یک عامه پسند بی دردسر در »هتل« یک ستاره
احسان رحیم زاده   جدیدترین فیلــم مسعود اطیابی با سوژه تکراری 
مردان هوســباز که روابط مخفیانه دارند شوخی می کند. داستان فیلم 
بیشتر در چند لوکیشــن ثابت می گذرد که حکایت از علاقه کارگردان 
به ســاخت فیلم های راحت و کم هزینــه و بی دردســر دارد. او فرمول 
کمدی ســازی را یاد گرفته اســت و حالا دیگر جز جذب گیشه به چیز 

دیگری فکر نمی کند.
مسعود اطیابی از سال ۱۴۰۰ تا کنون چهار فیلم پرفروش را روانه اکران 
کرده است. دینامیت در سال ۱۴۰۰، انفرادی و بخارست در سال ۱۴۰۱ 

و هتل در سال ۱۴۰۲ چهار ضلع مربع پرفروش های اطیابی هستند.
ایــن کارگــردان در جدیدترین فیلمش هتل، ســراغ یــک موضوع 
بی دردسر رفته اســت. او در فیلم دینامیت دغدغه گفتگو و هم نشینی 
دو قشر متنوع از جامعه را دنبال می کرد. بخش هایی از این فیلم گرفتار 
ممیزی شد و در نهایت پس از سه سال بلاتکلیفی با جرح و تعدیل رنگ 

پرده را به خود دید.
انفرادی قصه پرغصه افــراد گرفتار در دام برخی شــرکت های مالی و 
اعتباری را بازگو می کــرد. فیلم یک کمدی تلخ بود که نشــان می داد 
تخلفات مالی این شرکت ها تا چه اندازه می توانند فضای جامعه را دچار 

التهاب کنند.
هتل اما فیلمی اســت که جز فروش گیشــه و جذب مخاطب دغدغه 
دیگری ندارد. کارگردان برای ســاخت این فیلم انــرژی زیادی صرف 
نکرده است. دوربینش را در اتاق ها و دیگر فضاهای یک هتل کاشته و از 
بازیگران خواسته همدیگر را متلک باران کنند. وقتی داستان در جزیره 
کیش می گذرد، کارگردان می تواند نماهایی زیبا و چشم نواز از ساحل و 
دریا و خیابان های این جزیره را قاب بگیرد. ولی فیلمساز زحمت خروج 
از فضای امن هتل را به خود نداده و به چنــد نمای مختصر از بازار و دریا 

بسنده کرده است.
موضوع خیانت و مردان دوزنه و هوســباز تا کنون در فیلم های بسیاری 
مثل هوو و دنیا، نصف مال من نصف مال تو، رســوایی، کلوپ همسران 
و ... تکرار شده اســت. چهره نســبتا ثابت این گونه فیلم ها محمدرضا 
شریفی نیا است. به عبارت دیگر در بیشــتر فیلم ها هر جا پای یک مرد 
دو زنه در میان بوده، کارگردان پیش از هر بازیگری به گزینه شریفی نیا 

فکر کرده است. 
در این فیلم محسن کیایی و پژمان جمشیدی جای خالی شریفی نیا را 
پرُ کرده اند. یکی از آنها پروژه خیانــت را اجرایی کرده و دیگری مجبور 

است نقش مردهای خائن را ایفا کند.
از ابتدا تا انتهای فیلم با دو مرد تیزهوش مواجه هســتیم که جز اغفال و 

فریب زن های داستان به چیز دیگری فکر نمی کنند
شوخی هایی که خنده مخاطب را به همراه دارند، محصول تیزهوشی 
و بامزگی دو بازیگر اصلی داســتان یعنی محســن کیایــی و پژمان 
جمشیدی اســت. این دو نفر با قدرت بداهه گویی که دارند فیلم را در 
مرحله اجرا نجات می دهند. کیایی و جمشــیدی قبلا در لونه زنبور با 
یکدیگر همبازی بودند و آنجا هم نشــان داده که زوج کمدی موفقی 

هستند.
ایده اصلی فیلمنامه حول محور خیانت دو مرد بدشانس می چرخد. در 
سکانس ابتدایی که دستگیری مردها را می بینیم متوجه می شویم که 
راز این دو نفر در انتها فاش می شــود. پــس از ورود خانواده ها به جزیره 
کیش شاهد مخفی کاری های دو مرد خائن هســتیم. پس از این ورود 
شاهد موقعیت کمیک جدیدی نیســتیم و مدام موقعیت پیشین تکرار 
می شــود. اگر زن های داستان اندکی حواس شــان را جمع می کردند، 
متوجه کارهای مشکوک مردها می شــدند. اما قرار است داستان کش 
بیاید و حدود دو ساعت ادامه پیدا کند. بنابراین فیلمنامه جوری نوشته 

شده که مردها دیرتر رسوا بشوند.
از ابتدا تا انتهای فیلم با دو مرد تیزهوش مواجه هســتیم که جز اغفال 
و فریب زن های داســتان به چیز دیگری فکــر نمی کنند. زن های قصه 
هم این قدر ساده لوح هســتند که مدام فریب می خورند و هرگز متوجه 
شیطنت های مســتمر همسران شــان نمی شــوند. در واقع مخاطب 
در سرتاســر فیلم دارد به تیزبازی و زرنگی مردها و ســاده لوحی زنان 

می خندد.
اطیابی پس از ساخت چندین فیلم پرفروش فرمول کمدی سازی را یاد 
گرفته است و حالا دیگر جز جذب گیشــه به چیز دیگری فکر نمی کند. 
در کمدی های قبلی او ردپای خلاقیت و شــوخ طبعی و نقد اجتماعی 
قابل مشــاهده بود. اما این بار خواســته با کمترین زحمت و دردسر و با 

تکیه بر شوخی های سطحی و پیش پاافتاده به هدفش برسد.
هتلی که فیلمبرداری در آن انجام شده یک هتل پنج ستاره است. ولی 

کیفیت فیلمی که هتل نام گرفته، یک ستاره بیشتر ندارد.

ستاره بهشتی:
شنونده موسیقی باشید؛ نه تماشاگر یوتیوب!

ســتاره بهشــتی معتقد اســت: ما عادت کرده ایم اغلب نوازندگی ها را 
مشاهده کنیم؛ در نتیجه بســیاری از جوانان اغلب در یوتیوب به دنبال 
نوازندگی هســتند در حالی که یک موزیسین به جای دیدن باید عادت 

به شنیدن داشته باشد.
 کارگاه تخصصــی و آموزشــی ویلن بــا موضوع شــیوه های آموزش 
نوازندگی ویلن توسط ستاره بهشــتی )نوازنده ویلن و مدرس موسیقی 
و استاد دانشگاه( در روزهای شــنبه ۲۵ و پنجشنبه  ۳۰  آذرماه در خانه 

موسیقی ایران برگزار شد.

ســتاره بهشــتی در ابتدای این کارگاه تخصصی به تحلیل شنیداری و 
تاریخ موســیقی پرداخت و دوره موســیقی باروک را مورد بررسی قرار 

داد.
این مدرس دانشــگاه بیان کرد که آگاهی در مورد فلسفه هنر و تئوری 
موسیقی برای هر نوازنده ای واجب اســت و به نواختن و درک بهتر ساز 

کمک می کند.
در جلســه دوم این کارگاه نیز آثار و ســبک موتزارت مورد تحلیل 
و بررســی قرار گرفــت و ســتاره بهشــتی تاکید کــرد مطالعات 
موزیسین ها باید در راستای تاریخ موســیقی باشد و بدون دانستن 
تاریخ و تئوری موســیقی درک از موســیقی ناقص اســت. ما عادت 
کرده ایم اغلب نوازندگی ها را مشــاهده کنیم؛ در نتیجه بســیاری از 
جوانان اغلب در یوتیــوب به دنبال نوازندگی هســتند؛ در حالی که 
یک موزیسین به جای دیدن باید عادت به شــنیدن داشته باشد و با 

سازی در دست موسیقی را کشف کند.
در این کارگاه موســیقی عــده ای از هنرجویان قطعاتــی را نواختند و 

ایرادات خود را با مدرس کارگاه در میان گذاشتند.

دیدگاه

قاب

 »کشــتی نوح« عنوان نمایشی اســت که این روزها 
مراحل پایانی تمریــن و تولید خود را طــی می کند. 
نویسنده این نمایش گفت: بعد از نشان دادن وضعیت 
زندگی طبقه فرودست، سراغ سوژه عشق در این طبقه 

رفتم.
محمود احدی نیا با اشــاره به ملودرام بودن »کشــتی 
نوح« عنوان کرد: داســتان این نمایش یک شــب در 
ذهن من شــکل گرفت. طی جلســه ای با دوســتان 
عزیزم امیرعلی تقی زاده و امیر دلفانی در خلال اجرای 
»سیزده بدر«، پیشنهاد نگارش نمایشنامه به من داده 
شد و من فرصتی خواستم تا با شنیدن دغدغه ی آنان، 
ایده هایم را در ذهن خود منســجم کنم و در نهایت به 

این درام رسیدم.
وی افزود: پیش از هر کاراکتری، شخصیت »جمال« 
در ذهنم شــکل گرفت. کاراکتری سخت که قدرت 

تکلم ندارد و ناشنوا اســت. واقعا سخت بود 
که یک کاراکتر ناشنوا را بیش از ۶۰ دقیقه 
روی صحنه تجســم کنم. با خود بازیگران 
خیلی درباره شــخصیت ها گــپ زدیم و به 
مرور شــخصیت های بعدی شکل گرفتند. 
موسی، ملیح و مهیا مبرقعی ساخته شدند. 
مصی به آنها اضافه شد و رنگ و لعابی جدید 

به ایده و طرح داده شــد و متن کلی در یک شــب به 
تولد رســید.احدی نیا که پیش از این نگارش »خاک 
سفید«، »تب تند«، »ناصر ســعیدطهرانی«، »سیزده 
بدر« و...را در کارنامه داشته و ســابقه دوبار نامزدی در 
جشــنواره تئاتر فجر را دارد، درباره تازه ترین اثر خود 
می گوید: کشتی نوح داســتان سرگذشت همه آدم ها 
اســت. ســیاق کارهای قبلی  من، رئالیست اجتماعی 
است اما تفاوتش در وجه ملودراماتیک آن است. کشتی 

نوح یک ملودرام اجتماعی است که من برای 
اولین بار بعد از نشــان دادن وضعیت زندگی 
طبقه فرودست، سراغ ســوژه عشق در این 

طبقه رفتم.
امیرعلی تقی زاده، کارگردان نمایش کشتی 
نوح نیز، گفت: دغدغه پرداختن به مســائل 
اجتماعی، همواره اصلی ترین مسئله من در 
ســاخت فیلم و به روی صحنه بردن تئاتر بوده است. با 
اینکه پیش از این ســابقه اجرای نمایشنامه های غربی 
را هم در کارنامه خود دارم، اما تجربه جدیدم از ابتدا تا 
انتها توسط گروهی همدل به نتیجه رسید و به تولیدی 
تماماً ایرانی افتخار می کنم. این مســئله زمانی زیباتر 
شــد که دغدغه من به عنوان کارگــردان و محمود به 
عنوان مولف متن به شدت به یکدیگر نزدیک شد و این 
کار حاصل تلاشــی گروهی بود که چالش مدیریت آن 

برایم در عین سختی جذاب بود.
تقــی زاده کــه کارگردانی »غــرب مغمــوم« و تهیه 
کنندگــی »من مــردم روزی که به دنیا آمــدم« را در 
کارنامه هنری خود دارد، در خصــوص روند تمرین ها 
افزود: مســیر تمرین ها سخت و فشــرده بود. حقیقتاً 
انعکاس دنیای رئالیســتی در چارچــوب درام به هیچ 

عنوان کار ساده ای نیست.
وی با بیان این که مخاطب ایرانی حتمــاً در وهله اول 
برای سرگرم شدن پا به سالن نمایش می گذارد اظهار 
داشت: اینکه چالشی انســانی را با در نظرگرفتن ذائقه 
مخاطب در کوتــاه ترین زمان مطــرح کنیم، به غایت 
دشوار است. ضمن این که گروهی کاملا مستقل دست 

به ریسک تولید آن زده اند.
کشــتی نوح در دی ماه ســال جاری در عمارت نوفل 

لوشاتو به روی صحنه می رود.

مراســم اکران مردمی فیلــم ســینمایی »گیج گاه« 
در ســینما آفریقا تهــران،  همزمان بــا افتتاحیه کافه 

نوستالژی این سینما برگزار شد.
طبق گزارش رســیده، اکران مردمی فیلم ســینمایی 
»گیج گاه« به کارگردانی عادل تبریزی و تهیه کنندگی 
حنیف سروری شامگاه روز جمعه اول دی ماه با حضور 
جمعی از هنرمندان در ســینما آفریقای تهران برگزار 
شد. در این مراســم همچنین کافه نوستالژی سینما 

آفریقا که یادآور خاطرات دهه ۷۰ است، افتتاح شد.

حنیف ســروری، عــادل تبریــزی، حمید 
غلامعلی، نورا هاشــمی، مهــدی ماهانی، 
علیرضا اویسی، بابک نوری و منوچهر علیپور 
از جمله هنرمنــدان حاضر در ایــن برنامه 
بودند.عــادل تبریزی در این مراســم ضمن 
تقدیر از حمید غلامعلی خواننده خاطره ساز 
دهه هفتاد ایران برای خوانــدن تیتراژ فیلم 

ســینمایی گیج گاه، گفت: از روزی کــه »گیج گاه« را 
ســاختم، به خودم گفتم باید حمید غلامعلی برای آن 

بخواند. خوشبختانه ایشان هم قبول کردند 
و صدای خود را به این فیلم هدیه دادند.

کارگردان »گیــج گاه« در پایان مراســم از 
بازیگر پیشکسوت تازه در گذشته سینمای 
ایران، رضا صفایی پور کــه در این فیلم نقش 
آفرینی کرده بود یاد کرد و این مراســم را به 
او تقدیم کرد.در حاشــیه این اکران مردمی 
همچنین از کتاب بررســی تطبیقی فنــون کاراته با 
شاهنامه فردوسی که توسط کاراکتر اصلی فیلم یعنی 

حســن خشــنود )حامد بهداد( نگارش شــده بود، به 
صورت نمادین رونمایی شد.»گیج گاه« فیلمی کمدی 
خانوادگی است که از نیمه مهرماه توسط پخش بهمن 
سبز در ســینماهای سراسر کشــور اکران شده است. 
این فیلم تاکنون توانســته با جذب بیش از ۳۵۰ هزار 

مخاطب به فروش ۱۵ میلیارد تومانی دست یابد.
موسسه بهمن سبز با هدف احیای سینماهای قدیمی، 
سینما آفریقای تهران را با تغییر دکوراسیون به پایگاه 

سینما نوستالوژی تبدیل کرده است.

کشتی نوح

گیج گاه

خریدار   سینماهای کشور در فصل پائیز، 
رشــدی ۱۰۵درصدی را به نســبت فصل 
تابســتان تجربه کردند تا با ثبت یک رکورد 
چشم گیر، فاصله خود را با آمار ۳۰ میلیون 
مخاطب ســالیانه و گیشــه ۱۲۰۰ میلیارد 

تومانی، کمتر کنند.
سینماهای کشور در پائیز امسال، عملکرد 
بسیارخوبی داشتند و موفق شدند تا با رشد 
۱۰۵درصدی به نسبت تابستان، بیش از ۹ 

میلیون و ۳۶۳ هزار مخاطب داشته باشند.
در ایــن ۳ مــاه، ۲۰۹ هزار و ۴۱۱ ســانس 
ترتیب داده شــد و گیشــه به رقــم ۳۸۸ 

میلیارد تومان رسید.
این آمار در شرایطی برای پائیز سینماهای 
کشــور رقم خورده که مناسبت هایی چون 
ایام فاطمیه و حتی شــب یلــدا، تاثیراتی 
کاهشــی را بر میزان اســتقبال از فیلم ها 

گذاشت.
ســینمای ایران درحالی فصل زمســتان را 
آغاز کرده که امیدهای بسیاری وجود دارد 
تا رکورد پائیز، طی ۳ ماه آخر ســال، بهبود 

پیدا کند
کمدی هتــل، پرمخاطب تریــن فیلم پائیز 
بود که توانســت با جذب حــدود نیمی از 
مخاطبان این فصل، ۴ میلیون و ۵۲۵ هزار 
نفر را به سینماها کشــانده و ۱۹۶ میلیارد 
تومــان بفروشــد. فیلم مســعود اطیابی با 
همین دست فرمان، احتمالا رکورد حدودا 
۲۹۹ میلیــارد تومانــی فســیل را خواهد 

شکست.
دومین فیلم پراقبال این فصل، انیمیشــن 
بچــه زرنگ بود که بســیار فراتــر از انتظار 
ظاهر شد و توانست با ۱ میلیون و ۵۰۷ هزار 
مخاطب، عنوان پرمخاطب ترین انیمیشن 
ایرانی تاریخ سینما را به نام خود سند بزند. 
درنتیجه این استقبال، گیشــه این فیلم به 
۵۰ میلیارد تومان رسید تا با تداوم اکران این 
اثر، انتظار تثبیت این رکوردشــکنی وجود 

داشته باشد.
۲ کمــدی هتــل و ویــلای ســاحلی، 
پتانســیل های زیادی برای فتــح قله های 
بالاتر از ۳۰۰ میلیارد تومان را دارند. فسیل 
هم حاشیه امن خوبی به عنوان اهرم کمکی 

برای این ۲ فیلم در گیشه زمستانی است
فســیل، در پائیز هم مورد اســتقبال قرار 
گرفت. این کمدی در این فصل، ۹۰۱ هزار 
نفر را به سینما کشــاند و ۳۸ میلیارد و ۲۰۰ 

میلیون تومان نیز فروخت.
ویلای ساحلی تنها در ۱۵ روز انتهایی پائیز 
به روی پرده رفت و توانست در همین مدت، 
خود را تا چهارمین فیلــم پراقبال فصل بالا 
بکشــد. برای این فیلم، ۳۹۶ هــزار نفر به 
ســینما رفتند و ۱۷ میلیارد و ۶۰۰ میلیون 

تومان نیز به گیشه واریز کردند.
پنجمین فیلم پرمخاطــب پائیز برگ ریز، 
گیج گاه بود که موفق شد با جذب ۳۴۹ هزار 

مخاطب، فروش ۱۴ میلیارد و ۸۰۰ میلیون 
تومانی داشته باشد.

این عملکرد در حالی برای پائیز امسال رقم 
خورده کــه در نوع خود یــک رکورد خوب 
را رقم زده اســت. به طوری که طی ۵ ســال 
اخیر، هیچ فصلی نبوده که ۹ میلیون و ۳۶۳ 

هزار مخاطب داشته باشد.
ســینمای ایران درحالی فصل زمســتان را 
آغاز کرده که امیدهای بسیاری وجود دارد 
تا رکورد پائیز، طی ۳ ماه آخر ســال، بهبود 
پیدا کند. ۲ کمدی هتل و ویلای ســاحلی، 
پتانســیل های زیادی برای فتــح قله های 
بالاتر از ۳۰۰ میلیارد تومان را دارند. فسیل 
هم حاشیه امن خوبی به عنوان اهرم کمکی 
برای این ۲ فیلم در گیشــه اســت. در کنار 
این آثار، تداوم اکــران فیلم هایی چون بچه 
زرنگ، گیج گاه، ورود و خروج ممنوع و البته 
مجموعه آثاری که طی ۳ ماه آینده به روی 
پرده می روند سبب می شــوند تا این انتظار 
حقیقی شــکل بگیرد که تعــداد مخاطبان 
ســینما در این مدت، رکورد پائیزی سینما 

را به نفع خود جابجا کنند.
طبق پیش بینی های قبلی، گیشه سینمای 
ایران تا ابتــدای بهمن ماه به مــرز ۱۰۰۰ 
میلیارد تومان خواهد رسید و تا پایان سال 
موفق خواهد شــد تا با گــذر از ۳۰ میلیون 
مخاطب، ضمــن خلق یک رکوردشــکنی 
چشم گیر، گیشــه خود را از ۱۲۰۰ میلیارد 

تومان عبور دهد.

ودست رفتم نویسنده نمایش کشتی نوح: سراغ عشق در طبقه فر

سینما آفریقا، نوستالژی شد

در ساختمان ارگ رادیو

توران مهرزاد تشییع شد
عطیه موذن  مراسم تشییع پیکر زنده یاد 
توران مهرزاد هنرمند پیشکســوت تئاتر، 
ســینما، رادیو و تلویزیــون در محل رادیو 

نمایش برگزار شد.
مراسم تشــییع پیکر زنده یاد توران مهرزاد 
دیــروز شــنبه دوم دی ماه از محــل رادیو 
نمایــش واقع در ارگ با حضــور هنرمندان 

برگزار شد.
محسن سوهانی مدیر رادیو نمایش، بیوک 
میرزایی، فریبرز گلبن، کامران ملکی، علی 
همت مومیوند، قربان نجفی، جواد پیشگر، 
صفا آقاجانی از جملــه هنرمندان حاضر در 

مراسم بودند.
این مراسم با قرایت آیاتی از قران کریم آغاز 

شد.
حمید یزدانــی هنرمند رادیــو نمایش در 
ابتدای این مراســم با خواندن متنی عنوان 
کرد: ارگ دوباره عزادار و ســوگوار اســت. 
کهکشــان فرهنگ و هنر ایرانــی مالامال 
ستاره هایی است که نشــان راه نسل های 

آینده هستند.

 هزینه مراسم ترحیم خرج 
خیریه شود

وی از توران مهرزاد یــاد کرد و گفت: بانویی 
از نسل اول تئاتر رادیویی ایران که زاده مهر 

و مهربانی است.
یزدانی خطاب به حضــار بیان کرد: ممنونم 
از همــه همــکاران و مردم عزیــز که برای 

خداحافظی بــا بانو توران مهــرزاد آمدند. 
چندی پیش تــوران مهرزاد برای خواهرش 
ایران مهرزاد هنرمند دوبلور متنی را خواند 
که خواســت برای خودش هــم این چنین 

باشد.
در بخشی از این متن آمده بود که همه آنچه 
که برای مراســم ســوگواری و ترحیم می 
بایســت انجام شــود به مصرف امور خیریه 
برسد. باشد که همه هنرمندان با دعای شما 

به آرامش اخروی برسند.
یزدانی همچنین بخشــی از پیام تســلیت 
علی بخشــی زاده معاون صدای رسانه ملی 
را قرایت کرد کــه در آن آمده بــود: ضایعه 
درگذشــت بانوی هنرمند و پیشکســوت 
رادیو، تلویزیون و ســینما موجــب اندوه و 
تاثر اهالی هنر و رســانه شــد، آنچه او را در 
خاطر همگان برجســته کرد، وقار، مهربانی 
و … بــود. او بــا رعایت اخــلاق حرفه ای و 
نقش های موثر میراثی جــاودان از خود به 

یادگار گذاشت.
وی در ادامــه بیان کرد که کامران خاشــع 
فرزند تــوران مهرزاد که در خــارج از ایران 
به سر می برد به دلیل کســالت اجازه پرواز 

نداشته است اما پیام صوتی او پخش شد.
وی در این پیام یادآور شد: همه روح و روانم 
در مراسم شماســت همه شما را که به آیین 
وداع با مادرم آمده اند در آغوش می گیرم و 

بر شانه شما زار می زنم.
خاشع عنوان کرد: رادیو خانه اول مادرم بود 

و از شما که باعث شدید مادرم به خانه ابدی 
اش رهسپار شود سپاسگزار خواهم بود. قدر 
حضور همه شما مهمانان را که در این سرما 

به دل ما گرما بخشیدید، می دانم.
قدر هنرمندان را در زمان حیاتشان بدانیم

سپس محســن ســوهانی مدیر اداره کل 
هنرهای نمایشــی رادیو و رادیو نمایش در 
ســخنانی عنوان کرد: من در رســانه های 
مختلفی فعالیت داشــته ام اما آنچه رادیو را 
متمایز می کند خانواده بــودن اهالی رادیو 
اســت و محبتی که در میان اهالی آن موج 
می زند. من جلوه ای از این رفتار را در خانم 
شهین دخت نجف زاده دیدم که مثل دختر 

خانم مهرزاد تمام قد رفتار کرد.
وی اضافه کــرد: اگــر کشــوری بخواهد 
پیشــرفت کند و اگر سازمان رســانه ملی 
بخواهد تحولی داشته باشد حتما به واسطه 
قدر دیدن هنرمندان در زمان حیات شــان 
اســت. این را در مرحله اول به خودم و همه 
آنها که تصمیم گیرنده هســتند، می گویم، 

ما قدردان لطف و مرحمت شما هستم.
مدیر رادیــو نمایــش تصریح کــرد: ارگ 
تاریخی رادیو یکــی از زمینه های فرهنگ 
ساز در همه شــئون فرهنگی کشور است و 

خوشحالم خادم این مکان هستم.
مهین فردنوا از هنرمندان رادیو نمایش نیز 
در سخنانی بیان کرد: خیلی جوان بودم که 
به رادیو آمدم و خانم مهرزاد از همکارانم در 
رادیو بود. او به معنای واقعی کلمه مادر همه 

ما بود؛ چه برای نســل های بعد از خودش 
و چه نســل های بعد از من کــه وارد رادیو 
شدند. ســخاوت و بخشــندگی او هیچ گاه 

فراموش نمی شود.
وی اضافه کرد: شهین دخت نجف زاده مانند 
یک دختر به خانم مهرزاد رســید و در این 
سال های اخیر که خانم مهرزاد ناتوان شده 

بود حتی مثل مادر به او رسیدگی می کرد.
فریدون اســماعیلی دیگــر هنرمندی بود 
که پشــت تریبون قرار گرفت و در سخنانی 
عنــوان کرد: زمانــی می گفتنــد فریدون 
اسماعیلی وقتی مقابل میکروفن رادیو می 
نشیند هیچ کس را نمی شناسد قرا و حراف 
و دریده ســخن می گوید ولــی الان دیگر 

نمی توانم.
این هنرمند پیشکســوت اظهــار کرد: من 
در مکتب بزرگانی مثل توران مهرزاد رشــد 
کردم و در حــد آنچه آموختم توانســتم به 

جامعه عرضه کنم.

رادیو خانه اول توران مهرزاد بود
کامــران ملکی نیز کــه از بســتگان توران 
مهرزاد است در این مراسم بیان کرد: حرفی 
ندارم که در جمع بزرگان بیان کنم من زاده 
رادیو هســتم، پدر من غلامرضا ملکی جزو 
کســانی بود که رادیو را راه انــدازی کردند. 
او پدر عروس خانــم مهرزاد اســت. پدرم 
همیشه می گفت رادیو خانه ماست. در این 
چند ســال می بینم که رادیو نــه تنها خانه 
اول خانم مهرزاد بود کــه این جمع خانواده 
اول او بــود و در بیماری و همه مشــکلات 
کنار او بودند. آقای ســوهانی مثل فرزند از 
او نگهداری کرد.شــهین دخــت نجف زاده 
نیز در این مراســم از مدیــران و هنرمندان 
تشــکر  و قدردانی کرد.در پایان این مراسم 
بر پیکر زنده یاد تــوران مهرزاد نماز خوانده 
شــد و پیکر او برای خاکســپاری در قطعه 
هنرمندان بهشــت زهرا )س( در کنار زنده 

یاد سرور پاک نشان بدرقه شد.
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میدان

ســپهر ســتاری  با اعــلام ســازمان 
خصوصی سازی قرار است ۵۱ درصد سهام 

استقلال و پرسپولیس واگذار شود.
 سازمان خصوصی ســازی در ادامه فرآیند 
هفته گذشــته با انتشــار اطلاعیــه ای از 
واگــذاری ۵۱ درصــد ســهام ۲ باشــگاه 
استقلال و پرســپولیس در روز ۱۲ دی خبر 
داد. این اقدام ســازمان خصوصی سازی در 
راستای حل شدن مشکل مالکیت مشترک 
۲ باشــگاه پرطرفدار پایتخت خواهد بود تا 
آن ها در راه اخذ مجوز حرفه ای برای حضور 
در لیگ قهرمانان آســیا مشکلی از این بابت 
نداشته باشــد. این درحالی است که وقتی 
بحــث واگذاری اســتقلال و پرســپولیس 
مطرح شــد در ابتدا قرار بود تمام مراحل در 
بورس انجام شود که حتی در مرحله اول هم 
به طور کامل انجام نشــد و بخشی از آن ۱۰ 
درصد اولیه توسط بعضی سهامدار حقوقی 
خریداری شــد و اکنون هم قرار اســت این 
۲ باشگاه به شرکت های وابســته به دولت 

منتقل شوند.
در روزهای اخیر نام چند شرکت به صورت 
جدی  برای خرید ۵۱ درصد سهام استقلال 
و پرسپولیس مطرح شــده ولی نگرانی های 
زیادی در این راه وجــود دارد. به خصوص 
که مرحلــه اول واگذاری آن هــا هم نتیجه 

چندان مطلوبی را به همراه نداشت.

زنده شدن خاطره حذف استقلال
 از آسیا

دو شــرکت صنایع پتروشیمی خلیج فارس 
و ســرمایه گذاری تامین اجتماعی )شستا( 
در حــال حاضــر جدی تریــن گزینه های 
خرید ســهام این ۲ باشــگاه مطرح شده اند 

که اولی مشتری استقلال شده و دومی هم 
مشتری پرسپولیس اســت. در حال حاضر 
شــرکت صنایع پتروشــیمی خلیج فارس 
به مدیرعاملــی عبدالعلی علی عســگری، 
رییس اسبق ســازمان صداوســیما برای 
خرید اســتقلال اعلام آمادگــی کرده ولی 
سوال مهم اینجاســت که در صورتی که به 
هر دلیلی علی عسگری از این شرکت خارج 
شــود، چه تضمینی وجــود دارد که مدیر 
بعدی هم تمایل داشــته باشد که استقلال 

را زیرمجموعه خود نگه دارد؟
این موضوع مشابه با اتفاقی است که در سال 
۱۳۸۴ برای اســتقلال رخ داد و این باشگاه 
را در آن زمان برای ۱۰ ســال به وزارت رفاه 

واگذار کردند. در آن زمــان پرویز کاظمی 
وزیر رفاه بود و شهاب الدین عزیزی خادم هم 
معاونت پارلمانی و حقوقــی این وزارتخانه 
را بر عهده داشــت و منوچهــر صالحی هم 
نقش مهمی در واگذاری استقلال به وزارت 
رفاه ایفا کرد. آبی هــای پایتخت پس از این 
تصمیم قهرمان لیگ برتر هم شــدند ولی با 
برکناری پرویز کاظمی از وزارت رفاه شرایط 
تغییر کرد و عبدالرضــا مصری، وزیر بعدی 
رفاه تمایلی به اداره استقلال نداشت. نتیجه 
این اتفاق هم مشکلات مدیریتی شدید در 
استقلال و آبروریزی حذف از لیگ قهرمانان 

آسیا بود.
مشــابه این اتفاق ممکن اســت بــا انتقال 

اســتقلال و پرســپولیس به این شرکت ها 
هم رخ دهد و تضمینی نیســت که مدیران 
بعدی اصلا تمایلی به پذیرفتن این موضوع 
داشته باشند. همین حالا شستا در این مدت 
بارها تغییر مدیریت را تجربه کرده و ممکن 
است اصلا وزیر هم تغییر کند و این شرکت 
حتی در پرداخت حقوق بازنشســتگان هم 
مشــکلاتی دارد. البته یک مانع بزرگ برای 
واگذاری پرسپولیس به شستا این است که 
آن ها همین حالا مالکیت ۵۰ درصد ســهام 
باشگاه ذوب آهن را هم در اختیار دارند و اگر 
پرسپولیس را بخرند باز هم مشکل مالکیت 
مشترک وجود خواهد داشت. جالب اینکه 
همین امسال ذوب آهن در هزینه های خود 

با مشــکلاتی روبه رو بوده که صدای محمد 
ربیعی، ســرمربی این تیم را هم درآورده و 
مشخص نیست شســتا چگونه می خواهد 
از پس هزینه های پرســپولیس بر بیاید. از 
طرفی وقتی اســتقلال و پرسپولیس به این 
شرکت ها واگذار شوند، نمایندگان مجلس 
هم بیش از گذشــته در خصوص اتفاقات و 
تصمیمات آن ها نظر می دهند و این موضوع 
خودش می تواند مشکلات و حواشی زیادی 

ایجاد کند.

خصوصی سازی بدون حق پخش 
شکست می خورد!

بحــث  گاه  هــر  اخیــر  ســال های  در 
خصوصی ســازی و واگذاری اســتقلال و 
پرســپولیس مطرح شــده، کارشناســان 
از لزوم حل شــدن موانع درآمــدی آن ها 
صحبت کرده اند. مهم ترین منبع درآمدی 
برای این ۲ باشــگاه پرطرفــدار حق پخش 
تلویزیونی اســت که پس از ســال ها هنوز 
حل نشــده و به نظر می رسد عزم جدی هم 
برای آن وجــود ندارد. این درحالی اســت 
که در همه جــای دنیای حــق پخش یک 
منبع مهم و غیرقابل انــکار در درآمدهای 
باشگاه هاســت. در ایــران امــا تیم هــا 
سال هاست که از این حق محروم هستند و 
بدون آن خصوصی سازی هم ممکن نیست.

واگــذاری اســتقلال و پرســپولیس نیاز 
بــه درآمد پایــدار دارد تا این ۲ باشــگاه به 
سوددهی برســند. در غیر این صورت حتی 
در صورتی که آن ها به ســهامداران واگذار 
شــوند هم بدون درآمد پایدار سرنوشــتی 
مشابه با خصوصی سازی های قبلی برایشان 

رقم خواهد خورد.

ارزیابی المپین ها در 4 گروه تخصصی

آکادمی ملی المپیک در چالش علم و تجربه با کادرهای فنی
خریدار   مسئول دپارتمان تغذیه ورزشی آکادمی ملی 
المپیک تاکید کرد ورزشکاران المپیکی تا پیش از اعزام 
به پاریس توســط ۴ گروه تخصصی مورد ســنجش قرار 
خواهند گرفت اما علم و تجربه، یک چالش همیشــگی 
بین کارشناســان آکادمی ملی المپیک با کادرهای فنی 
تیم های ملی اســت. هادی عطارد مســئول دپارتمان 
تغذیه ورزشــی آکادمی ملی المپیک از تشکیل کارگروه 
مشــورتی برای ارزیابی وضعیت ورزشــکاران المپیکی 
خبر داد و تاکید کرد المپین ها در ۴ گروه تخصصی مورد 

سنجش قرار خواهند گرفت.
عطارد در تشــریح این ۴ گروه تخصصی اظهار داشــت: 
جلسات کارگروه های مشــورتی را از حدود یک ماه قبل 
شــروع کردیم. ۴ گروه تخصصی اعم از تغذیه ورزشــی، 
پزشــکی- ورزشــی )با رویکرد آســیب های ورزشی(، 
روانشانســی ورزشــی و گروه ارزیابی و ســنجش را در 
آکادمی ملی المپیک تشــکیل دادیم کــه این کارگروه 
به عنوان گروه  هــدف برای ارزیابی وضعیــت المپین ها 
تشکیل شده و به موازات کســب سهمیه المپیک توسط 
ورزشکاران، ارزیابی هر ورزشکار توســط کارگروه آغاز 
می شــود.وی افزود: این ۴ گروه با مرکــز نظارت کمیته 
ملی المپیک ارتباط مســتقیم دارند و در واقع کارگروه 

مشــورتی آکادمی به همراه مرکز نظارت، چرخه ارزیابی 
المپین هــا را برعهــده دارند.مســئول دپارتمان تغذیه 
ورزشی آکادمی ملی المپیک درخصوص عملکرد گروه 
تخصصی تغذیه ورزشــی آکادمی ملــی المپیک گفت: 
در ارزیابــی تغذیه ورزشــکاران المپیکــی، برنامه ای را 
طراحی کرده ایم. از اولین هفته زمســتان، ورزشکارانی 
که تاکنون موفق به کســب ســهمیه المپیک شده اند، 
وارد چرخه ارزیابی تغذیه ورزشــی خواهند شد. ارزیابی 
 A، B، C، تغذیه ورزشــی ۵ مرحله تحت عنوان مراحل
D و E دارد. مرحلــه A بررســی ترکیب بدنــی، مرحله 
B مداخلات بیوشــیمیایی اســت که برای این مرحله با 
یک آزمایشــگاه هماهنگی های لازم به عمــل آمده تا از 
المپین ها نمونه خون بگیرد. مرحله C مداخلات بالینی 
اســت که در این مرحله با پزشــک ورزشــی همکاری 
مستقیم داریم تا متوجه مشــکلات بالینی ورزشکاران 
شویم. البته مداخلات بیوشــیمیایی هم نکات مربوط به 
مداخلات بالینی را هم خواهد داد. مرحله D رژیم غذایی 
است شــامل یادآمد غذایی و بسامد غذایی است و در این 
مرحله فرم هایی به ورزشکاران داده می شود که بعد از پر 
کردن آن، متوجه عادات غذایی ورزشــکاران می شویم. 
مرحله E که مربوط به بررســی محیط زندگی ورزشکار 

اســت و درنهایت پرونده تغذیه ورزشکار المپیکی بعد از 
این ۵ مرحله تکمیل می شــود و آن را مــورد آنالیز قرار 
می دهیم.وی عنوان کرد: تا آســتانه المپیک که چیزی 
حدود ۷ ماه باقی مانده، هر ۲ ماه یکبــار، ارزیابی مجدد 
انجام می دهیم تــا متوجه تغییرات شــویم. پیش بینی 
ما انجام ۲ الــی ۳ مرحله ارزیابی تا اعزام ورزشــکاران به 
المپیک است.اما این که آیا ورزشکارانی که شانس کسب 
ســهمیه المپیک هستند برای از دســت نرفتن فرصت، 
می توانند وارد چرخــه ارزیابی آکادمــی ملی المپیک 
شوند یا خیر، سوالی است که عطارد در پاسخ به آن گفت: 
طبیعتا هر اختلالی که در رونــد چرخه ارزیابی رخ دهد، 
کار را ســخت تر می کند. به همین دلیل با کادرهای فنی 
تیم های ملی مختلف صحبت کردیم و درنهایت قرار شد 
۳ برابر ظرفیت پیش بینی شده، ورزشکاران وارد چرخه 

ارزیابی شوند.
پزشــک تغذیه آکادمی ملی المپیک با اشــاره به یکی از 
چالش های موجود بر ســر راه ارزیابــی المپین ها عنوان 
کرد: ما همیشــه با کادرهای فنی، چالش تجربه و علم را 
داریم. البته دوســتان صاحب نظر هســتند و تجربیات 
گرانقدری دارند و سرد و گرم ورزش را چشیده اند و ما هم 
از تجربیاتشان اســتفاده می کنیم اما علم و آخرین نکات 

علمی که ماحصل تحقیقات است، جایگاه خاص خود را 
دارد و من احساس می کنم که این خلأ تجربه و علم وجود 
دارد. کارشناســان آکادمی قبل از هــر تورنمنت مهم، 
چیزی حدود ۶ الی ۷ ماه یک ورزشــکار را ارزیابی کرده 
و در واقع بــا او زندگی می کنند اما در زمان اعزام شــاهد 
هســتیم که مثلا یک متخصص تغذیه از یک کشور دیگر 
که اصلا آشــنایی با نحوه تغذیه ورزشــکار دارد، به کادر 
اعزامی اضافه می شــود و این از نظر من بزرگ ترین خلأ 
اســت. چون اگر فردی را قبول ندارند، این فرد به عنوان 

کارشناس اصلا نباید وارد چرخه مداخلاتی شود.
وی در پاسخ به این سوال که آیا فرصت ۷ ماهه تا المپیک 
برای شــروع ارزیابی مداخلاتی المپیکی ها دیر نیست، 
گفت: با توجه به تاخیر یک ســاله در برگزاری بازی های 
آسیایی هانگژو، فاصله بین بازی های آسیایی تا المپیک 

پاریس از ۲ سال به یک سال کاهش یافت. 

قضاوت سرخابی ها به حیدری و ناظمی رسید
اعلام اسامی داوران هفته چهاردهم

کمیتــه داوران اســامی داوران قضاوت کننــده در مســابقات هفته 
چهاردهم لیگ برتر فوتبال کشور را اعلام کرد.

هفته چهاردهم رقابت های لیگ برتر فوتبال  امروز یک شــنبه )۳دی( 
آغاز می شــود، کمیته داوران اســامی اســامی داوران قضاوت کننده 

مسابقات این هفته را اعلام کرد که به شرح زیر است:

یکشنبه 3 دی ماه
پیکان تهران و فولاد خوزستان

داوران: حمید حاج ملک، مهدی شفیعی، رضا حیدری، میثم حیدری
ناظر: رحیم رحیمی مقدم

گل گهر سیرجان و استقلال
داوران: پیام حیدری، فرهاد مروجی، محمد عطایی، محمدرضا تارخ

ناظر: سعید بطحایی
نساجی مازندران و هوادار تهران

داوران: مرتضی منصوریان، یعقوب ســخندان، محسن بابایی، حسین 
زیاری

ناظر: رسول فروغی
سپاهان و آلومینیوم اراک

داوران: ســید وحید کاظمی، امیرمحمد داودزاده، علیرضا طاهرخانی، 
وحید زمانی

ناظر: نادر جعفری
پرسپولیس و شمس آذر قزوین

داوران: کوپال ناظمی، فرهاد فرهادپور، بهمن عبدالهی، امیرســامان 
سلطانی

ناظر: اکبر بخشی زاده
استقلال خوزستان و مس رفسنجان

داوران: علی صفایی، حسین مرادی، علی احمدی، مهرداد خسروی
ناظر: ایرج نظری

دوشنبه 4 دی ماه
ملوان بندرانزلی و تراکتور

داوران: بیژن حیــدری، محمدرضا منصوری، هادی طوســی، فرهاد 
امینی

ناظر: حسین نجاتی
صنعت نفت آبادان و ذوب آهن اصفهان

داوران: ســیدعلی اصغر مومنی، حسن ظهیری، ســعید زیبا، روح اله 
شریفی

ناظر: مسعود مرادی

دو سرمربی پیشین طرف مشورت
 تدبیر قلعه نویی برای بهتر شدن وضعیت

 تیم ملی
سرمربی تیم ملی فوتبال ایران برای بهتر شــدن شرایط این تیم نقاط 
ضعف و قوت تیمش را از زبان مشاوران باتجربه ولی پنهان خود دریافت 

کرد تا از آنها برای حضور در قطر استفاده کند.
 

تیم ملی فوتبال ایران کمتر از ســه هفته دیگر راهی قطر می شود تا در 
رقابت های جام ملت های ۲۰۲۳ آسیا با ســرمربیگری امیر قلعه نویی 

شر کت کند.
ملی پوشــان فوتبال ایران که در دوره قبلی این رقابت ها با کارلوس کی 
روش در نیمه نهایی سه بر صفر از ژاپن باختند و به فینال راه پیدا نکردند 
حالا دنبال قهرمانی در این رقابت ها هســتند. با این حال یک تســاوی 
مقابل ازبکستان در مرحله مقدماتی انتخابی جام جهانی ۲۰۲۶ کافی 

بود تا قلعه نویی و کادر فنی مورد نقد کارشناسان قرار بگیرد.
قلعه نویــی هم در این مدت ترجیح داد بدون پاســخ بــه این انتقادات 
نســبت به انتخاب بازیکنان و همچنین داشــتن کادر فنــی پر تعداد 
سراغ مشاوران مخفی خود برود. او پای گفت و گو با دو تن از سرمربیان 
قدیمی تیم ملی ایران نشست و تحلیل های فنی آنها را دریافت کرد تا با 
برنامه ریزی هرچه بهتر تیمش را بــرای رقابت با مهم ترین رقیبان خود 

در آسیا نظیر ژاپن، کره جنوبی و استرالیا و عربستان سعودی بفرستد.
او که مشــاورانی همچون هومــن افاضلی و خداداد عزیــزی را به طور 
رســمی معرفی کرده بود با مخالفت ســرمربیان قدیمی تیم ملی برای 
حضور فیزیکی در تمرینات روبرو شــد تا جلسات محرمانه فنی را با آنها 
برگزار کند.قلعه نویی تصمیم دارد هر دو نفر را با خود به قطر هم ببرد تا 
آنها از نزدیک به تماشای بازی های تیم ملی ایران نشسته و تحلیل های 

خود را در کمترین زمان در اختیار او قرار دهند.
برنامه دیدارهای تیم ملی ایران در مرحله گروهی جام ملت های ۲۰۲۳ 

آسیا به شرح زیر است:
* ایران - فلسطین )۲۴ دی - ساعت ۲۱ - ورزشگاه اجوکیشن سیتی(

* ایران - هنگ کنگ )۲۹ دی - ساعت ۲۱ - ورزشگاه خلیفه(
* ایران - امارات )۳ بهمن - ســاعت ۱۸:۳۰ - ورزشــگاه اجوکیشــن 

سیتی(

هفته چهاردهم فصل بیست و سوم
کنعانی زادگان آماده دیدار برابر شمس آذر

مدافع تیم فوتبال پرســپولیس می تواند تیم خود را در برابر شمس آذر 
قزوین همراهی کند.

 تیــم فوتبال پرســپولیس در هفته چهاردهــم لیگ برتر بایــد  امروز 
یکشــنبه به مصاف شــمس آذر قزوین برود. محمدحســین کنعانی 
زادگان مدافع سرخ پوشــان در تمرین اخیر این تیم دچار مصدومیت 
شده بود که مشــکل او حاد نیست و به دیدار برابر شــمس آذر خواهد 
رسید.اوســمار وی را مربی تیم پرســپولیس حضور کنعانی زادگان در 
بازی برابر شــمس آذر را تأیید کرد.تیم های پرســپولیس و شمس آذر 
از ســاعت ۱۷:۳۰ در ورزشــگاه آزادی رو در روی هم قرار می گیرند. 
پرسپولیس با ۲۲ و شمس آذر با ۱۷ امتیاز به ترتیب در رده های پنجم و 

نهم جدول قرار گرفته اند.

اداره کل ثبت اسناد و املاک استان قزوین
اداره ثبت اسناد و املاک حوزه ثبت ملک شال

 هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی
 و ساختمانهای فاقد سند رسمي

شناسه آگهی: 1616753

آگهی موضوع ماده 3 قانون و ماده 13 آئین نامه قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی و 
اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی برابر رای شماره 1402603090040002۸5 
مورخه 1402/09/04 هیات اول دوم موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی 
اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی مستقر در واحد ثبتی حوزه ثبت ملک 
شال تصرفات مالکانه بلامعارض متقاضی آقای محمدحسن شاه محمدی) احد از 
وراث  علی اکبر شاه محمدی( فرزند قدرت اله بشماره شناسنامه 43905732۸4 
صادره از بوئین زهرا در یک قطعه زمین مزروعی به مساحت 1357۸ متر مربع 
تحت پلاک 3۸77 فرعی از ۸ اصلی قطعه 2570 واقع در شال بخش 6 نسبت به 
67۸9 سهم مشاع از 1357۸ سهم ششدانگ یک قطعه زمین مزروعی انتقال ارثی 
از مالک رسمی و مشاعی آقای علی اکبر شاه محمدی موضوع نسق 29636 مورخه 
42/1/31 تنظیمی دفتر یک قزوین محرز گردیده است. لذا به منظور اطلاع عموم 
مراتب در دو نوبت به فاصله 15 روز آگهی می شود در صورتی که اشخاص نسبت 
به صدور سند مالکیت متقاضی اعتراضی داشته باشند میتوانند از تاریخ انتشار اولین 
آگهی به مدت دو ماه اعتراض خود را به این اداره تسلیم و پس از اخذ ،رسید ظرف 
مدت یک ماه از تاریخ تسلیم ،اعتراض دادخواست خود را به مراجع قضایی تقدیم 
نمایند. بدیهی است در صورت انقضای مدت مذکور و عدم وصول اعتراض طبق 

مقررات سند مالکیت صادر خواهد شد.
تاریخ انتشار نوبت اول : 1402/9/1۸ 
تاریخ انتشار نوبت دوم : 1402/10/3

داود طاهرخانی 
رئیس ثبت اسناد و املاک

موضوع ماده ۳ قانون و ماده ۱۳ آیین نامه قانون تعیین تکلیف 
وضعیت ثبتی اراضی و ساختمان های فاقد سند رسمی

شناسه آگهی: 1621272
نظر به اینکه در اجرای قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد 
سند رسمی برابر رای 140260317123002401 مورخ 1402/0۸/17 تصرفات خانم 
/ آقای صادق فاضلی صادره اهواز فرزند ماشاف دارای کدملی شماره 175046104۸ 
نسبت به ششدانگ یک باب ساختمان به مساحت 139/30 متر مربع در قسمتی از 
پلاک ثبتی 2703/9واقع در بخش 2 اهواز خریداری از مجتمع اقتصادی کمیته امداد 
امام خمینی )ره( منجر بصدور رأی گردیده و برابر ماده 3 قانون مزبور مراتب در دو نوبت 
به فاصله پانزده روز جهت اطلاع عموم اگهی می گردد تا هر کس نسبت به تصرفات 
مفروزه و مالکیت ایشان اعتراض داشته باشد از تاریخ انتشار نوبت اول این اگهی به 
مدت دوماه اعتراض خود را مستقیما به اداره ثبت اسناد و املاک ناحیه 2 اهواز تسلیم و 
رسید دریافت نمایند و معترض مکلف است ظرف مدت یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض 
دادخواست به مقامات قضایی تقدیم و گواهی تقدیم دادخواست اخذوبه اداره ثبت محل 
تحویل نمایند. بدیهی است در صورت عدم وصول اعتراض در موعد مقرر اداره ثبت برابر 

مقررات اقدام بصدور سند مالکیت خواهد نمود.
تاریخ انتشار نوبت اول 03 / 10 / 1402
تاریخ انتشار نوبت دوم 19 / 10 / 1402

اکبر افشین- رییس اداره ثبت اسناد و املاک ناحیه دو اهواز

آگهی موضوع ماده ۳ قانون و ماده ۱۳ آیین نامه قانون تعیین 
تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی

شناسه آگهی: 1621279
نظر به اینکه در اجرای قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد 
تصرفات   1402/0۸/16 مورخ  رای 140260317123002376  برابر  رسمی  سند 
خانم / آقای عبدالحسین سالمی صادره شادگان فرزند محسن دارای کدملی شماره 
1۸99402772 نسبت به ششدانگ یک باب ساختمان به مساحت 224/45 متر مربع 
در قسمتی از پلاک ثبتی 2703/۸ واقع در بخش 2 اهواز خریداری از مجتمع اقتصادی 
کمیته امداد امام خمینی )ره( منجر بصدور رأی گردیده و برابر ماده 3 قانون مزبور مراتب 
در دو نوبت به فاصله پانزده روز جهت اطلاع عموم اگهی میگردد تا هر کس نسبت به 
تصرفات مفروزه و مالکیت ایشان اعتراض داشته باشد از تاریخ انتشار نوبت اول این 
اگهی به مدت دوماه اعتراض خود را مستقیما به اداره ثبت اسناد و املاک ناحیه 2 اهواز 
تسلیم و رسید دریافت نمایند و معترض مکلف است ظرف مدت یک ماه از تاریخ تسلیم 
اعتراض دادخواست به مقامات قضایی تقدیم و گواهی تقدیم دادخواست اخذوبه اداره 
ثبت محل تحویل نمایند. بدیهی است در صورت عدم وصول اعتراض در موعد مقرر اداره 

ثبت برابر مقررات اقدام بصدور سند مالکیت خواهد نمود.
تاریخ انتشار نوبت اول 03 / 10 / 1402
تاریخ انتشار نوبت دوم 19 / 10 / 1402

اکبر افشین- رییس اداره ثبت اسناد و املاک ناحیه دو اهواز
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پایگاه تحلیلی

پرسپولیس

پیشکسوت پرســپولیس می گوید: چون بین 
بازیکنان پرســپولیس هماهنگی لازم وجود 
ندارد شــرایط آن به گونه ای اســت که حتی 
از تیم های متوســط لیگ برتر نیز شکســت 

می خورد.
بیژن ذوالفقارنســب، با بیان این که بازیکنان 
پرســپولیس هنوز به هماهنگی لازم دســت 
پیدا نکرده اند، اظهار کرد: پرســپولیس در چند بازی اخیر خود تا حدودی 
نامتعادل بازی کرده و شرایط خوبی ندارد، فکر می کنم بازیکنان جدیدی 
که جذب کرده هنوز نتوانســته اند با هم هماهنگ شــوند و این مساله کار 
مربیان این تیم را سخت کرده اســت و نیاز به زمان دارند تا بین بازیکنان 

هماهنگی لازم ایجاد شود.
او در پاسخ به این پرسش که پرسپولیس در حال حاضر در چه پست هایی 
ضعف دارد؟ افزود: تنها ضعــف کنونی پرســپولیس در ناهماهنگی بین 
بازیکنان اســت که با حضور در چند اردوی داخلی و خارجی می تواند این 
ضعف را مرتفع کند. البته پرســپولیس با داشــتن مربی هم چون یحیی 
گل محمدی که اشراف کامل به بازیکنان دارد در کوتاهترین زمان ممکن 
این مشــکل را می تواند حل و فصل کند. هماهنگی در فوتبال امری بسیار 
مهم و ضروری اســت که حتی بهترین مربی دنیا نیز اگر چنین مشــکلی 

داشته باشد به بن بست می خورد.
ذوالفقارنســب تاکید کرد: پرســپولیس همواره در نیم فصل دوم به دلیل 
این که به هماهنگی لازم می رســد عملکرد موفق تری نسبت به نیم فصل 
اول دارد اما الان شــرایط این تیم به گونه ای اســت که حتــی از تیم های 
متوسط لیگ نیز شکست می خورد و یا به تساوی دست پیدا می کند، چون 

هماهنگی لازم بین بازیکنان وجود ندارد.
این مربی پیشکسوت تصریح کرد: پرســپولیس با ظرفیت و استعدادهای 
خوبی که دارد در نیــم فصل دوم می تواند بازی های خوبــی را ارائه دهد و 
امتیازات از دست رفته خود را جبران کند به شرط این که زودتر هماهنگی 

لازم بین بازیکنان این تیم ایجاد شود.
ذوالفقارنسب خاطرنشــان کرد: گل محمدی چند ســال است که مربی 
پرسپولیس اســت و این توانایی را دارد که دوباره این تیم را به روزهای اوج 
خود برساند. البته این زمانی محقق خواهد شد که باشگاه به تعهدات مالی 
خود نســبت به بازیکنان و کادر فنی عمل کند تا این تیــم دوباره به صدر 

جدول لیگ برتر برگردد.

بازیکنان پرسپولیس هماهنگ نیستند



استان

کرمانشاه-حســنافخارزاده   مدیر عامل شرکت نفت 
مناطــق مرکزی ایــران در دومیــن کنفرانس و نمایشــگاه 
مدیریــت فنــاوری و افزایــش تولیــد دانــش بنیــان در 
زنجیره ارزش صنعت نفت از مســیر راهکارهای فناورانه 
و نوآورانــه ،  از برنامــه هــای افزایــش تولیــد و چالشــهای 

پیش رو و راهکارهای حل این مشکلات خبر داد.
کــه بــه میزبانــی   مهنــدس حیــدری در ایــن نشســت 
پژوهشــگاه صنعــت نفــت و بــا حضــور مدیــران عامــل 
شــرکتهای تابعه ملی نفــت ایران برگزار شــد ، با اشــاره به 
چشــم انداز تولید نفت و گاز  این شــرکت اظهار داشــت: 
شــرکت نفت مناطــق مرکزی ایــران بــرای افزایــش تولید 
گاز ،  اجرای طرح های ضربتی تولیــد بیش از ۱۰۰ میلیون 
متــر مکعــب گاز بــا توســعه ۱۱ میــدان گازی و احــداث  و 
بازآرایــی هفــت ایســتگاه تقویــت فشــار در دســت اقدام  
دارد و پیــش بینــی مــی شــود تولیــد روزانــه ۴۰۰ میلیــون 
متر مکعــب گاز و ۵۰۰ هــزار بشــکه نفت و میعانــات گازی 
افزایش یابد. وی به جایگاه ویژه شــرکت در تامین انرژی 
کشــور پرداخــت و افــزود : شــرکت نفــت مناطــق مرکــزی 
ایــران از جایــگاه ویــژه ای برخــوردار اســت کــه عــلاوه بــر 

تولیــد نفــت و گاز ، به عنــوان نخســتین شــرکت در حوزه 
ذخیــره ســازی گاز طبیعــی فعالیــت دارد . همچنیــن در 
کنــون حفــاری  حــوزه مســئولیت هــای اجتماعــی هــم ا

و بهــره بــرداری آب از چاههــای ژرف نیــز در برنامــه کار 
خــود دارد.  مهندس حیدری درباره تولیــد فعلی و حوزه 
فعالیت شرکت متبوع خویش خاطر نشــان کرد: شرکت 

کنون در ۱۱ اســتان کشــور  نفت مناطق مرکزی ایران هم ا
مجمــوع فعالیت های تولید خود را توســط ســه شــرکت 
گــرس جنوبــی ، شــرق و غرب  بهــره بــرداری نفــت و گاز زا
دنبال می کند.که با توســعه میدان های جدید از جمله 
میدان گازی مختار ، ریک ، دودرو و شــوروم ، اســتانهای 
کهگیلویه و بویراحمد و چهارمحــال و بختیاری به حوزه 

فعالیت شرکت نیز اضافه می شود.
مهندس حیدری مهمترین چالشــهای فناورانه شرکت 
نفت مناطق مرکزی ایران را در ســه گروه مهندسی نفت 
، حفــاری و تعمیــر چاههــا و زمیــن شناســی و طرح های 
کتشافی دســته بندی کرد و از  اعلام آمادگی این شرکت  ا

برای همکاری با شرکتهای دانش بنیان خبر داد .
مهنــدس حیــدری در رابطــه بــا چالشــهای تولیــد در 
مخــزن و چــاه تصریح کــرد : مهمتریــن حــوزه کاری برای 
چالشــهای تولید در چاه و مخازن شــامل تراوایی پایین 
ســازند ، ضخامت کم لایــه تولیــد ، تولید هم زمــان از لایه 
های متفاوت ، رســوبات مواد آلــی ، آســیب گل حفاری ، 
تولیــد آب و گاز اضافی می شــود . که فرصــت مطالعاتی و 

عملیاتی برای شرکت دانش بنیان فراهم است. 

سرزمین
روزنامه سراسری صبح ایران
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کشاورزی در ۱۲ نقطه کشور
-ترنــم مظفــری   معــاون ســازمان انــرژی اتمــی ایــران و رییــس  البرز
کنون ســامانه پرتودهی  پژوهشــگاه علوم و فنون هســته ای اعلام کــرد: تا
محصــولات کشــاورزی در ۱۲ نقطه کشــور اســتقرار یافتــه که بعضــی از آنها 

قابلیت جابجایی به نقاط دیگر را دارند.
 »ســید امیرحسین فقهی«در حاشــیه بازدید رییس ســازمان انرژی اتمی 
از موسســات تحقیقــات کشــاورزی در اســتان البــرز افــزود: ســامانه های 
پرتودهی در آفت زدایی محصولات کشــاورزی تاثیرگذار بــوده ضمن آنکه 
قــادر هســتندظرفیت مانــدگاری و نگهــداری ایــن محصــولات را افزایــش 

 دهند و از هدررفت محصولات و مواد غذایی جلوگیری می کنند.
وی بــا اشــاره بــه اینکــه بــا اســتفاده از ایــن ســامانه هــا موانــع صــادرات 
محصولات کشــاروزی نیز از بیــن می رود؛ گفت: اســتفاده از ســامانه های 
پرتودهــی در ســلامت جامعه، ایجــاد اشــتغال، تقویت و توســعه صنعت و 

فناوری بسیار موثر است.
فقهــی ادامــه داد: هیــچ زمانــی مــا بــا دانشــمندان و متخصصیــن حــوزه 
کشــاورزی کشــور مشــکلی در تفاهــم یــا فهــم متقابــل اســتفاده از فناوری 
هســته ای در کشــاورزی نداشــتیم کــه ایــن همــکاری هــا دســتاوردهای 

ارزشمندی را برای کشور به دنبال داشته است.
وی اضافه کــرد: میزان اشــتغال حــوزه کشــاورزی از تمام بخش ها بیشــتر 
بیشــتر اســت ضمــن اینکــه در حــوزه جغرافیایــی نیــز حــوزه کشــاورزی 
بیشــترین اشــتغال را نســبت به دیگر صنایع ایجاد می کندپس همه باید 

به تقویت حوزه کشاورزی کمک کنیم.
معاون ســازمان انرژی اتمــی تصریح کرد: یکــی از بخش هایــی که صنعت 
هســته ای می تواند بر تولید بذرها و محصولات جدید به کشاورزی کمک 
کند افزایــش زمان انبارمانی اســت کــه بهره گیــری از فناوری هســته ای در 

کاهش ضایعات زمان کاشت، داشت و برداشت اثر گذار است .

مدیرعامل شرکت ملی پخش فرآورده های نفتی منطقه اردبیل:

 اختلال در سامانه هوشمند سوخت
دومین اقدام ناموفق معاندان نظام است

اردبیل-افســون جبارزاده   مدیرعامل شرکت ملی پخش فرآورده های 
نفتــی منطقه اردبیــل اظهار کرد: اختلال در ســامانه هوشــمند ســوخت، 
دومین اقدام ناموفــق معاندان نظام در برهــم زدن امنیت و آرامش مردم 

است.
 ســید حجــت مدنــی در جلســه ای کــه بــا حضــور رضــا قاســمیان معــاون 
سیاســی، امنیتــی و اجتماعــی اســتانداری و علــی محبوبــی پــور مدیرکل 
امنیتی، انتظامی و اتباع مهاجرین خارجی اســتانداری برگزار شــد، ضمن 
اعــلام جزئیــات اختــلال در ســامانه هوشــمند ســوخت اســتان بــه ارائــه 
توضیحات لازم در خصوص اهم اقدامات برنامه ریزی شــده شــرکت ملی 

پخش فرآورده های نفتی منطقه اردبیل پرداخت.
مدنی تصریح کرد: طی دو ســال اخیر این دومین اقــدام ناموفق معاندان 
نظام در برهــم زدن امنیــت و آرامش مردم کشــور می باشــد که بــا درایت و 
گاهی مسئولان نظام و سربازان گمنام امام زمان )عج(، صبر و شکیبایی  آ
هموطنــان و در نهایــت تــلاش بــی وقفــه نیروهــای متخصــص و کاردان 

شرکت با شکست و رسوایی مواجه شد.
رضــا قاســمیان در ادامه جلســه ضمــن قدردانی از تلاش مســتمر دســت 
اندرکاران شــرکت ملی پخــش فرآورده هــای نفتــی منطقه اردبیــل، بر رفع 
کید  موانع و راه اندازی ســامانه هوشــمند ســوخت در ســریعترین زمان تأ

کرد.

وبی بیش از ۱۶۰ کیلومتر از محورهای  برف ر
مواصلاتی آذربایجان غربی

ارومیه-رحیــم جباردخــت    مدیرکل راهــداری و حمل ونقــل جاده ای 
آذربایجــان غربــی گفــت: طــی شــبانه روز گذشــته بیــش از ۱۶۰ کیلومتــر از 

محورهای مواصلاتی استان، برف روبی شد.
کم بر  کنــون جــوی آرام و تــرددی روان حا ایرج دســت نشــان  افزود: هــم ا

محورهای مواصلاتی استان برقرار است. 
وی تعداد ماشــین آلات درگیر در عملیــات برف روبی را ۱۵ دســتگاه  اعلام 

کرد و گفت: ۳٠ نفر از راهداران درگیر در عملیات برف روبی بودند. 
دســت نشــان ادامــه داد: در ایــن راســتا، راهــداران بیــش از ۱۰۰ تن شــن و 

نمک مصرف کردند.
مدیــرکل راهــداری اســتان، مدت زمــان بــارش بــرف، میانگین اســتانی را 
بیــش از ۴۰ ســاعت اعلام کــرد و گفــت: در ایــن راســتا ۳۰ خودرو آزادســازی 

شده است. 

 مشارکت ۱۱ هزار کشاورز آذربایجان غربی 
ح جهش تولید در طر

ارومیه-رحیــم جباردخــت   رییس جهــاد کشــاورزی آذربایجــان غربی 
گفت: افزون بر ۱۱ هزار کشــاورز در مناطق مختلف اســتان در طرح جهش 

تولید در دیم زار ها مشارکت دارند.
رییــس ســازمان جهــاد کشــاورزی اســتان آذربایجــان غربــی  اظهــار کــرد: 
افزون بر ۱۱ هــزار کشــاورز در : ۶۳ مرکــز جهاد کشــاورزی در یک هــزار و ۱۵۲ 
روســتای اســتان در طرح جهش تولیــد در دیم زار های اســتان مشــارکت 

دارند.
خســرو شــهبازی ادامــه داد: از مجمــوع ۴۱۸ هــزار هکتــار از اراضــی دیــم 
اســتان ۳۵۰هــزار هکتــار تحت پوشــش طــرح جهش تولیــد در دیــم زار ها 
هســتند که تا کنون ۶۳ درصد ســطح ابلاغی محقق و زیر کشت قرار گرفته 

است.
وی گفت: در راستای توسعه مشارکت کشاورزان در این زمینه ۶۳۰ کلاس 
ترویجی بــرای ۱۰ هزار و ۵۰۰ بهره بردار برگزار شــده اســت کــه موجب جذب 

مشارکت آنان در این امر شده است.
رییس جهاد کشــاورزی آذربایجان غربی اضافه کرد: برنامه ابلاغی در این 
زمینه برای هــر یک از محصولات دیــم از جمله گندم، جــو، نخود، عدس، 
نباتات علوفه ای، دانه های روغنی، و گیاهان دارویی نیز در دســت اقدام 

است.
شــهبازی با اشــاره به تســهیلات ارائه شــده و ادوات کشــاورزی دنباله بند 
مورد اســتفاده بــرای تحقــق ایــن طــرح اظهــار کــرد: ۵۰۰ دســتگاه ادوات 
مختــص دیمزار هــا بــه مبلــغ ۶۶۸ میلیــارد ریــال تســهیلات در اختیــار 
کشــاورزان قرار داده شــده اســت و در حــال جذب بــه عاملیــت بانک ملی 

هست.
این مقام مســئول  گفت: در این راســتا ۱۷ هــزار لیتر کود بذر مــال تامین و 

تدارک دیده شده و چهار هزار تن گندم با آن تیمار شده است.
شــهبازی اضافه کــرد: ۱۳ هــزار و ۷۰۰ تن بذر گواهی شــده گندم دیــم نیز در 
این زمینه از طبقــات مختلف خریــداری و در اختیــار کشــاورزان قرارداده 

شده است.
وی اظهــار کــرد: ایــن طــرح در راســتای تامیــن امنیــت غذایــی در کشــور 
ک و تغذیه  عملیاتی شــد و برای تضمین آن نیازمنــد افزایش ماده آلی خــا
ک ســازی و رعایت  گیاهی و حفظ رطوبت آن و تقویت مزرعه به ســمت خا

کثر پتانسیل های سرزمین هستیم. تناوب زراعی و استفاده از حدا

اهواز  -محمد مجدم   سرپرســت اداره کل راه آهــن جنوب گفت: احداث 
خط مســتقیم شــلمچه به خرمشــهر برای تردد قطار ریل باس بــا اعتباری 
بالغ بــر بیــش از ۳۰ میلیــارد تومــان از دیگــر اقدامات شایســته انجام شــده 
است که به صورت شــبانه روزی تمام زوار که در حال تردد از این مرز بودند 
به صــورت رایــگان جابجــا کــرد و حــدود ۱۸۰ هزار نفــر مســافر از ایــن طریق 

جابجا شده اند و رکورد تاریخی برای راه آهن جنوب ثبت شد.
، محمدعلــی مــرادی در نشســت خبری بــا بیان  محمــد مجــدم  - خریــدار
گر کشــوری  اینکه حمل و نقل، محور توســعه هر کشــور اســت، اظهار کرد: ا
می خواهد در حوزه های مختلف پیشرفت داشت باشد که سبب پویایی، 
نشــاط، رفاه و آســایش در جامعه باشــد باید زیرســاخت های حمل و نقل 
آن کشور پیشرفته و محورهای اصلی توسعه باشــد. انشالله با رویکردی که 
دولت ســیزدهم دارد و نــگاه ویژه به حمــل و نقل به خصــوص حمل و نقل 
ریلی به دلیل مزیت های مثــل کاهش مصرف ســوخت، کاهش تصادفات 
و افزایــش ایمنی، شــاهد جبــران کم و کاســتی هــای کشــور در این حــوزه و 

بخصوص برنامه های استان خوزستان باشیم.
سرپرســت اداره کل راه آهــن جنــوب در خصــوص عملکــرد 9 ماهه امســال 

گفت: راه آهن جنــوب در 9 ماه ســال جاری در حوزه مســافر جابجاشــده از 
طریق قطارهای سراســری حدود یک میلیون و ۲۰۰ هزار نفــر را جابجا کرده 
که نســبت به مدت مشــابه ســال گذشــته ۱۲ درصد افزایش داشــته است. 
همچنیــن در حــوزه قطارهــای حومــه ای درون اســتانی حــدود ۶۰۰ هــزار 
مســافر جابجا شــده که نســبت به مــدت مشــابه ســال گذشــته ۲۴ درصد 

افزایش جابجایی داشته ایم. 

وی بــا بیــان اینکــه راه آهــن جنــوب رتبــه دوم جابجایــی مســافر توســط 
قطارهــای حومــه ای را داریــم، تصریــح کــرد: در ایــن خصــوص ۱۰ رام قطــار 
 ، کــه روزانــه از اهــواز بــه مقصدهــای اندیمشــک، خرمشــهر وجــود دارد 

ماهشهر و سربندر تردد دارند.
حــوزه  در  همچنیــن  داد:  ادامــه  جنــوب  راه آهــن  کل  اداره  سرپرســت 
مســافرهای قطار سراسری پس از تهران و مشهد رتبه ســوم را داریم که این 

اهمیت راه آهن جنوب را در جابجایی مسافر نشان می دهد.
مرادی با اشــاره بــه حوزه بــار اظهار کرد: بــا توجه بــه اینکه راه آهــن جنوب، 
، مرز شلمچه، فولاد خوزستان و منطقه آزاد اروند  بندر امام، بندر ماهشهر
را دارد در حــوزه جابجایــی بــار در منطقه و کشــور اهمیت بســیاری زیادی 
دارد. وی بندرامــام را هاب ورود کالاهای اساســی به کشــور اعــلام و عنوان 
کرد: راه آهن هم ســهم خودش را از جابجایی بــار در بندرامــام ادا می کند، 
همچنین در محصولات صادراتی شــرکت نفــت، فولاد خوزســتان و یا مواد 
اولیه این شــرکت ها که از معاون کشــور می آید، عمده بارهایی هســتند که 
کنون عملکــرد راه آهن جنوب ۶.۵  در راه آهن جنوب جابجا می شــوند و تا

تن تخلیه و بارگیری و رتبه چهارم کشور است.

خوزستان

سرپرست اداره کل راه آهن جنوب خبر داد:

جابجایی 180 هزار مسافر از طریق ریل باس شلمچه در ایام اربعین

ن گلستا مازندران
مدیر منطقه 9 عملیات انتقال گاز:

 اتمام عملیات ایمن سازی خط لوله سرخس- رامسر 
سلمانشهر تیلورسر  ودخانه  ر بستر  در 

ســاری-امیری فــر   مدیــر منطقــه 9 عملیــات 
انتقــال گاز از اتمــام عملیــات ایمــن ســازی خــط 
لولــه در بســتر رودخانــه تیلورســر سلمانشــهر در 

این منطقه عملیاتی خبر داد.
محی الدیــن مفخمی مدیــر منطقــه 9 عملیات، 
با اعلام ایــن خبر اظهار کرد: در پــی بارندگی های 
شــدید در غرب اســتان مازندران بویژه محدوده 
سلمانشــهر و بروز ســیل و طغیــان رودخانــه ها و 
همچنین بر اثر برداشــت غیرمجاز مصالح توسط 
کارخانه های شــن و ماســه و افراد بومــی منطقه، 
 ، خط لوله سرخس- رامســر در رودخانه تیلورسر
دچار آب شستگی شــدید به عرض ۳۵ و عمق ۱۲ 

متر گشته و در شرایط بحرانی قرار گرفت.
وی افزود: پس از تشــکیل کمیته مدیریت بحران 
و اخذ تصمیمــات لازم، ماشــین آلات و تجهیزات 
بــرای تغییر مســیر جریــان آب رودخانه اعــزام و با 
 ، ایجاد کف بند موقت ســنگی جهت حفظ بســتر
شمع کوبی و نصب ســپر در زیر شــمع های بتنی 
موجــود، ایمــن ســازی خــط مذکــور بــا موفقیــت 

انجام شد.

مدیر منطقه 9 عملیات انتقال گاز ضمن قدردانی 
از تلاش هــای شــبانه روزی و جهــادی همــکاران 
منطقــه در اجــرای این پــروژه، بیــان کرد: بــا توجه 
بــه تمهیــدات، اقدامــات و اجــرای پــروژه هــای 
ایمن ســازی خطوط لوله در بســتر رودخانه ها در 
، با وجود وقوع چندین مورد سیل  سال های اخیر
در ســه ماهــه فصــل پاییز ســال جــاری در شــمال 
کشــور، هیچ  گونه اختلالی در امر انتقــال پایدار گاز 
در اســتان های گلســتان، مازندران و گیلان ایجاد 

نشده است.

 ۵۰۰ سری جهیزیه و ۳۲۱ واحد مسکن 
به مددجویان کمیته امداد استان گلستان اهدا شد

گرگان-مهنازمحمدزمانــی   ۵۰۰ نوعــروس تحــت 
حمایــت کمیتــه امــداد اســتان گلســتان باحضــور 
، جهیزیه  منصــوری معــاون اجرایی رئیــس جمهــور
خــود را دریافــت کردند.تحویــل ۳۲۱ واحد مســکن 
مددجویی، ازدیگر برنامه های کمیته امداد استان 
گلســتان درســفر ریاســت جمهــوری اســت  عیســی 
بابایی، مدیرکل کمیته امداد اســتان گلستان گفت 
: همزمــان بــا ســفر پرخیــر وبرکــت ریاســت محتــرم 
جمهــوری به اســتان گلســتان، ۵۰۰ نوعــروس تحت 
حمایت این نهــاد راهی خانــه بخت شــدند. بابایی 
با اشــاره به برنامه ی اهــدای ۲۵۰۰ ســری جهیزیه به 
نوعروســان تحــت حمایــت تــا پایــان ســال ، تصریح 
کرد: از ابتدای سال طی ۳ مرحله ۱۲۰۰ سری جهیزیه 
بــه نوعروســان تحــت حمایــت ایــن اســتان اهــداء 
شــده اســت . وی ارزش هرســری جهیزیــه را بیــش 
از ۳۵ میلیــون تومــان دانســت و گفــت : در هرســری 
جهیزیه ۵ قلم کالای اساســی ایرانی  شامل؛ یخچال 
، تلویزیون و  ، ماشــین لباسشــویی، اجــاق گاز فریــزر

جاروبرقی می باشد .
گلســتان ،افــزود:  کمیتــه امــداد اســتان  مدیــرکل 

واحــد   ۳۲۱  ، جمهــوری  محتــرم  ریاســت  درســفر 
بــه  نیــز  تومــان  میلیــارد   ۱۲۸ ارزش  بــه  مســکن 

مددجویان تحت حمایت اهداء می شود.
بابایی درحاشــیه این مراســم که محسن منصوری، 
معاون اجرایی و حجت الاســلام والمسلمین احمد 
صالحــی رئیــس مرکــز ارتباطــات مردمــی ریاســت 
کــرد: بیــش از  جمهــوری حضــور داشــتند، اظهــار 
۱۲۰ درصــد مصوبــات دور اول ســفر ریاســت محتــرم 
جمهوری به استان گلستان به ارزش ۱۳۶۴ میلیارد 

و ۵۲۰ میلیون تومان محقق شده است .

خوزستان

-محمــد مجــدم   شــرکت بــرق منطقــه ای خوزســتان بــا حضــور  اهواز
در نمایشــگاه دســتاوردهای هفته پژوهش، فنــاوری و فن بازار اســتان 
 خوزستان آخرین دستاوردهای پژوهشــی خود را در معرض دید عموم 

قرار داده است.
 نمایشــگاه دســتاوردهای هفتــه پژوهــش، فنــاوری و فن بــازار اســتان 
خوزستان در سالن خرمشــهر محل دائمی نمایشــگاه های بین المللی 
خوزســتان شــروع به کار کرده و غرفه شــرکت برق منطقه ای خوزســتان 

نیز در این نمایشگاه برپا شده است.
در غرفــه شــرکت بــرق منطقــه ای خوزســتان کــه مــورد بازدیــد مدیــران 
و مســئولان اســتانی قــرار گرفتــه اســت، دســتاوردهای پژوهشــی ایــن 
شــرکت ماننــد دانــش فنــی و ســاخت نیمــه صنعتــی مقــره پلیمــری بــر 
اساس شــرایط آب و هوایی خوزســتان، طراحی و ساخت ســه دستگاه 
 TRANSIENT ترانســفورماتور نــوری ولتاژ و جریــان و معرفــی نرم افــزار
کز علمــی و دانشــگاهی عملیاتی و  ANALYZER کــه با همکاری بــا مرا

کاربردی شــده به همراه فرصت ها و شــرایط اولویت های سرمایه گذاری 
نیــروگاه مقیــاس کوچــک گازی تــا ۲۵ مــگاوات و نیــروگاه تجدیدپذیــر 

)خورشیدی، بادی و زیست توده( نیز به نمایش درآمده است.
در اولیــن روز نمایشــگاه بــا حضور علــی اســدی مدیرعامل شــرکت برق 
منطقه ای خوزستان از سه کتاب راهنمای کاربردی رله های حفاظتی 
کــه توســط مســلم مرســاقیان ترجمــه شــده اســت و کتابچــه آموزشــی 
آشــنایی بــا نرم افــزار SIPCON و نقــش آن در تنظیــم رلــه دیســتانس 

PZ۱۰۰۰ به تهیه کنندگی محمدرضا درخشان نیا رونمایی شد.
کارکنــان معاونــت  مســلم مرســاقیان و محمدرضــا درخشــان نیــا از 
بهره برداری شــرکت برق منطقه ای خوزستان هســتند و این کتاب ها با 

حمایت شرکت ترجمه و تهیه شده اند.
گســترش ســطح همکاری هــای همه جانبــه،  بــه منظــور  همچنیــن 
تفاهم نامــه همــکاری میــان علــی اســدی مدیرعامــل شــرکت بــرق 
منطقه ای خوزســتان و عباس شــیرمردی رئیس دانشــگاه آزاد اسلامی 

واحد مسجد سلیمان منعقد و به امضا رسیده است.
صنعتــی  تولیــد  و  طراحــی  تکنولــوژی  تدویــن  خریــد  تفاهم نامــه 
بوشــینگ های RIP و RIS تا ســطح ولتاژ ۱۷۰ کیلوولت نیز میان شــرکت 

برق منطقه ای خوزستان و شرکت نیرو ترانس به امضا رسید.
علی اســدی مدیرعامل شــرکت بــرق منطقه ای خوزســتان در حاشــیه 
این نمایشــگاه گفــت: نمایشــگاه هفته پژوهــش فرصت مناســبی برای 

برقراری و تقویت ارتباط صنعت و دانشگاه است.
وی بیان کــرد: باید از فرصــت پیش آمده بــرای ارتباط گیری و اســتفاده 
کــز دانشــگاهی برای  از تــوان مهندســی شــرکت های دانش بنیــان و مرا
تقویــت شــبکه بــرق نهایــت بهــره را بــرد و بــرق پایــداری را بــه مشــترکین 

تحویل داد.
گفتنی است، مدیران شــرکت و همکاران علمی محصولات پژوهشی، با 
حضور در غرفــه توضیحات لازم در خصــوص محصولات پژوهشــی را به 

بازدیدکنندگان ارائه کردند.

 در نمایشگاه دستاوردهای هفته پژوهش، فناوری و فن بازار انجام شد؛

ونمایی از ۴ کتاب در غرفه برق منطقه ای خوزستان  امضا ۲ تفاهم نامه و ر

ح کرد: مدیر عامل شرکت نفت مناطق مرکزی ایران مطر

ح ضربتی تولید گاز رسیدن به سقف تولید با رفع چالشها و اجرای طر
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تا پایان آذر ماه انجام شد؛
پرداخت تسهیلات ازدواج، فرزندآوری و ودیعه 

مسکن به ۱.۵ میلیون نفر
 

مدیر اداره اعتبارات بانــک مرکزی اعلام کرد:  از ابتدای ســال تا پایان 
آذر ماه سال جاری جمعا ۱۸۳.۴ همت تسهیلات قرض الحسنه ازدواج، 
فرزندآوری و تسهیلات ودیعه مســکن به یک میلیون و ۵۱۸ هزار و ۵۴ 

نفر از متقاضیان پرداخت شده است.
به گــزارش بانــک مرکزی، مهــدی صحابی اظهــار کــرد: از ابتدای 
سال جاری تا پایان  آذر ماه امســال جمعاً ۶۱۸ هزار متقاضی تسهیلات 
ازدواج مبلغ ۱۲۶.۱ همت تســهیلات دریافت کرده اند که در مقایسه با 

دوره مشابه سال گذشته ۲۸ درصد رشد داشته است.
وی میزان تحقق تکلیف تعیین شــده برای شــبکه بانکــی در زمینه 
پرداخت تســهیلات ازدواج تاکنون را ۱۱۲ درصد اعــلام کرد و افزود:  
شبکه بانکی تاکنون باید ۱۱۲ همت تســهیلات پرداخت می کرد که 
با تلاش شــبکه بانکی و پیگیری های مســتمر بانک مرکزی تاکنون 
حدود ۱۲۶.۱ همت تســهیلات در این بخش بــه متقاضیان پرداخت 

شده است.
مدیــر اداره اعتبارات بانــک مرکزی از رشــد ۳۹.۵ درصدی پرداخت 
تســهیلات فرزند آوری از ابتدای ســالجاری تا پایان آذر ماه خبرداد و 
افزود: میزان پرداخت تســهیلات فرزند آوری از ابتدای ســالجاری تا 
پایان آذر ماه امســال ۳۴.۶ همت بود که این تســهیلات به ۵۵۹ هزار 

متقاضی پرداخت شده است.
صحابی میزان پرداخت تســهیلات ودیعه مسکن در این مدت را ۲۲.۷ 
همت اعلام کرد و افزود: از ابتدای سال تا پایان آذرماه سال جاری تعداد 
۳۸۶ هزار و ۲۱۲ متقاضی دریافت تســهیلات ودیعه مســکن اقدام به 
تشــکیل پرونده کردند که ۳۴۱ هزار و ۵۴ نفر موفق بــه دریافت این 

تسهیلات شده اند.

 بدهی ۱۵۹ هزار میلیارد تومانی بانک ها 
به صندوق ملی مسکن

رییس هیأت عامل صندوق ملی مسکن از جریمه ۱۵۹ هزار میلیاردی 
بانک های غیرمتعهد به بخش مسکن خبر داد.

محمدرضا مهدیار اســماعیلی رییــس هیأت عامــل صندوق ملی 
مســکن درباره کمک هــای مالی صنــدوق ملی مســکن به اجرای 
طرح نهضت ملی مســکن و تکمیــل واحدهای باقیمانده مســکن 
مهر در ســال جاری توســط این صندوق، توضیح داد: رقمی که از 
ابتدای امسال تاکنون به حوزه مسکن توســط صندوق ملی مسکن 
تخصیص یافته اســت معادل ۲ هزار و ۸۰۰ میلیارد تومان است که 
از این میزان، ۱ هزار و ۶۰۰ میلیارد تومان ســهم شهرهای جدید و 
برای تکمیل واحدهای مســکونی آن بخش و ۱,۲۰۰ میلیارد تومان 
نیز بــرای تکمیل واحدهای مســکونی اســتان های کشــور هزینه 

می شود.

رییس هیات عامل صندوق ملی مســکن در خصوص بدهی بانک هایی 
که به تعهدات خود برای پرداخت تســهیلات به بخش مســکن عمل 
نکردنــد چه میزان اســت و چه میزانــی از این جریمه هــا به صندوق 
برگشــته اســت؟، گفت: برای ســال ۱۴۰۰ بدهی بانک ها معادل ۶۹ 
هزار میلیارد تومان و برای ســال ۱۴۰۱ نیز بدهــی بانک ها معادل ۹۰ 
هزار میلیارد تومان اســت که در مجموع پیش بینی جریمه بانک های 
غیرمتعهد به بخش مسکن ۱۵۹ هزار میلیارد تومان است. پیگیر وصول 
بدهی بانک ها هســتیم و از وزارت اقتصاد می خواهیم تا در پیگیری این 

موضوع اهتمام داشته باشد.
این مقام مســئول گفت: هم اینــک و در یک ســالگی صندوق، کنش 
صنــدوق در پروژه هــای لاینحل و از پیــش گره خــورده وزارت راه و 
شهرســازی مثبت بوده اســت و بســیاری از پروژه هایی که ســال ها 
باقیمانده بود و وزارتخانه فرایندی برای حل مشــکل مالی آن نداشت؛ 
هم اکنون به کمک صندوق حل شده است و برخی از پروژه های مسکنی 
اولویت دار، تکمیل شــده و واحدهای مســکونی در اختیار مردم قرار 

گرفته است.
وی دربــاره موجودی صندوق نیــز توضیح داد: هم اکنــون موجودی 
صندوق ملی مسکن و تخصیص های قطعی این صندوق معادل ۵ هزار 
و ۲۰۰ میلیارد تومان است که در اختیار صندوق قرار دارد و می تواند در 

آینده به پروژه ها و تکمیل آنها اختصاص پیدا می کند.

وز ۱۴۰۳ کاهش قیمت مسکن تا عید نور
نایب رییــس اول اتحادیــه املاک تهــران گفت: با وجــود تحرکات 
محسوسی که در بازار مســکن طی هفته گذشــته رخ داد قطعا تا عید 

نوروز شاهد کاهش قیمت مسکن در بازار خواهیم بود.
داوود بیگی نــژاد نایــب رس اول اتحادیه املاک تهــران در خصوص 
وضعیت معاملاتی مسکن در مناطق ۲۲ گانه تهران، گفت: بازار مسکن 
در یکی از عمیق ترین رکودهای خود به ســرمی برد بــه طوری که در 
سامانه املاک و مســتغلات، معاملات در آبان ماه امسال ۳ هزار و ۶۰۰ 

قرارداد بود. 
حداقل تعداد قراردادی که نشــان دهنده خروج بازار مســکن از رکود 

است باید حداقل ۱۰ هزار قرارداد باشد.
نایب رییــس اول اتحادیه املاک تهــران در ادامه تاکیــد کرد: حجم 
معاملات به نســبت مشابه سال گذشــته )۱۴۰۱( حدود ۵۰ درصدی 
کاهش یافته است و هفته گذشــته تحرکات قیمتی که در بازار مسکن 
رخ داد نشان می دهد تا نوروز ۱۴۰۳ با کاهش قیمت در این بازار مواجه 

خواهیم شد..
این مسئول خاطرنشان کرد: متقاضیان بازار مسکن هم اکنون با وجود 

رکود در خرید و فروش به دنبال رهن و اجاره هستند.

وش بنزین آزاد  جبران کسری بودجه از طریق فر
صحت ندارد

رییس انجمــن جایگاه داران گفت : مطرح شــدن شــایعاتی مبنی بر 
جبران کسری بودجه از طریق بنزین آزاد تماماً کذب است.

اســدالله قلی زاده رئیس انجمن جایگاه داران در پاسخ به این سوال که 
چرا هنوز تعدادی از جایگاه های عرضه ســوخت به مــدار عرضه با نرخ 
یارانه ای بازنگشــتند و آیا این موضوع که دولت از طریق فروش بنزین 
آزاد در حال جبران کســری بودجه است صحت دارد اظهار کرد: مطرح 
شدن شایعاتی مبنی بر جبران کسری بودجه از طریق بنزین آزاد تماماً 

کذب است.
وی ادامه داد: مســؤولین امر در حال پیگیری هســتند که سیستم ها 

وصل شوند و شرایط به حالت عادی بازگردد.
به گفته این مقام مســؤول بخش اعظمی از جایگاه هــا به حالت عادی 

بازگشته و امکان استفاده از سهمیه بنزین و نرخ آزاد وجود دارد.
وی در خاتمه یادآور شد: تعداد محدودی از جایگاه ها امکان استفاده از 
ســهمیه بنزین را ندارند که به احتمال زیاد تا پایان روز به حالت عادی 

باز می گردند.
این گزارش حاکی است سهمیه ۶۰ لیتری بنزین دی ماه شب اول دی 
به کارتهای سوخت واریز شــد. با این حال برخی از شهروندان در گفت 
وگو با خبرنگار مهر اعلام داشــتند هنوز نمی توانند از این ســهمیه در 

جایگاه های عرضه سوخت استفاده کنند.

مدیرعامل شرکت ملی نفت مطرح کرد 
افزایش ظرفیت تولید نفت از میدان آزادگان

مدیرعامل شــرکت ملی نفت گفت: ۶۰ حلقه چاه جدیــد به ظرفیت 
تولید میدان مشترک آزادگان جنوبی اضافه شده است.

محسن خجســته مهر مدیرعامل شــرکت ملی نفت ایران گفت: همه 
میادین مشترک کشور تعیین تکلیف شده اند و تا پایان امسال، قرارداد 

توسعه دو میدان مشترک به امضا می رسد.
وی افزود: از ســال گذشــته تاکنون، فقط در میدان مشترک آزادگان 
جنوبی ۶۰ حلقه چــاه جدید به ظرفیت تولید اضافه شــده و تولید این 

میدان را به ۱۲۰ هزار بشکه در روز رسانده است.
 خجســته مهر ادامه داد: در آینده نزدیک قــادر خواهیم بود که به 
صورت یکپارچه، قرارداد طرح توســعه فاز دوم از میادین مشــترک 
آزادگان شــمالی و جنوبــی را بــه امضــا برســانیم و همچنین فاز 
دوم توســعه میدان مشــترک آزادگان را تا پایان ســال به قرارداد 

می رسانیم.
معاون وزیر نفت همچنین درباره تأمین مالی احداث پالایشــگاه مهر 
خلیج فارس گفت: شرکت ملی نفت ایران به طور کامل به وظیفه خود بر 

اساس قانون بودجه امسال پایبند و در حال اجراست.

ابتدای شهریور امســال عذاری اهوازی مدیرعامل شرکت نفت و گاز 
اروندان وابســته به شــرکت ملی نفت ایران گفته بود: ظرفیت تولید 
روزانه میدان آزادگان جنوبــی در ابتدای فعالیت دولت ســیزدهم، 
حدود ۸۲ هزار بشــکه بود و تا ابتدای شــهریور، با رسیدن به ظرفیت 
۱۱۵ هزار بشــکه در روز، شــاهد افزایش ۲۵ درصــدی تولید از این 

میدان هستیم.

نسبت به دوره بلندمدت رخ داد
 کاهش ۲۵ میلیمتری میزان بارش ها

 در حوضه های آبریز
میزان بارش در حوضه های اصلی آبریز در ســه ماهه ابتدای ســال آبی 
جاری )ابتدای مهر تا پایان آذرماه ۱۴۰۲( نســبت بــه دوره بلندمدت 

۵۵ساله با کاهش ۲۵.۷ میلیمتری روبرو شده است.
سه ماه ابتدایی سال آبی جاری )ابتدای مهر تا پایان آذر ماه ۱۴۰۲( در 
حالی به پایان رسید که میزان بارش ها آن گونه که پیش بینی شده بود، 
محقق نشد و میزان بارندگی ها چندان مطلوبی در گستره حوضه های 

آبریز اتفاق نیفتاد.
»فیروز قاسم زاده« ســخنگوی صنعت آب نیز چندی پیش هم در باره 
وضعیت بارش ها به خبرنگار ایرنا گفته بود که بارش ها چندان مطلوب 

نبوده و امیدی هم به بهبود وضعیت تا پایان پاییز نیست.
اکنون و بر اســاس آماری که مرکز ملی خشکســالی و مدیریت بحران 
کشور منتشر کرده میزان بارش در حوضه های اصلی آبریز در سه ماهه 
ابتدایی ســال آبی جاری )پاییز ۱۴۰۲( تنهــا ۳۳.۴ میلیمتر بوده که 
نسبت به دوره بلندمدت ۵۵ساله با کاهش ۲۵.۷ میلیمتری روبرو شده 

است.
حوضه های آبریز اصلی کشــور شــامل دریای خــزر، دریاچه ارومیه، 
خلیج فارس و دریای عمان، فلات مرکزی، قره قوم و مرزی شــرق است 

که در دوره بلندمدت ۵۹.۱ میلیمتر بارندگی داشته اند.

درعین حال میزان بارش های ســه ماهه ابتدای ســال آبــی جاری در 
مقایسه با مدت مشابه سال گذشته که ۳۲.۸ میلیمتر بارش داشته اند از 

رشد ۶ دهم میلیمتری برخوردار شده است.
پیش بینی شــده کل حوضه های آبریز در یک ســال آبی )ابتدای مهر 
تا آخر شــهریور ســال بعد( ۲۳۴.۹ میلیمتر بارش داشــته باشند که 
بارش های سه ماهه ابتدای سال آبی تنها ۱۴.۲ درصد آن را تأمین کرده 

است.
بالاترین میزان بارش اتفاق افتاده در ســه ماهه ابتدای سال آبی جاری 
در حوزه آبریز دریای خزر با بارش ۹۹.۹ میلیمتر بوده که درعین حال و 
در هم ســنجی با دوره بلندمدت که ۱۲۶ میلیمتر بارش داشته کاهش 

۲۶.۱ میلیمتری را نشان می دهد.
درعین حال مرکز اطلاعات و داده های آب شــرکت مدیریت منابع آب 
ایران میزان بارش های از ابتدای سال آبی جاری را ۴۱.۱ میلیمتر اعلام 

کرده است.
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بانک مرکزی اعلام کرد

رشد ۴.۷ درصدی اقتصاد در نیمه نخست امسال

خریدار  بانک مرکزی اعلام کرد: رشد اقتصادی 
کشور در شش  ماهه اول امســال با احتساب نفت 
و بدون احتساب نفت نســبت به دوره مشابه سال 
قبل به ترتیب با افزایش ۴.۷ و ۳.۶ درصدی همراه 
بوده است. تحقق رشد اقتصادی مثبت در فصول 
اول و دوم ســال  جاری و در امتداد رشد اقتصادی 
سال گذشــته حکایت از تداوم رشــد قابل قبول 

فعالیت های اقتصادی در کشور دارد.
بر اساس محاســبات مقدماتی اداره حساب های 
اقتصادی این بانــک، تولید ناخالــص داخلی به 
قیمت پایه )به قیمت های ثابت ســال ۱۳۹۵( در 
سه ماهه دوم ســال ۱۴۰۲ به رقم ۴۳۱۸.۰ هزار 
میلیارد ریال رســید که نسبت به ســه ماهه دوم 
سال ۱۴۰۱، رشد ۳.۶ درصدی را نشان می دهد. 
همچنین رشــد اقتصادی بدون نفــت طی دوره 

مذکور معادل ۲.۴ درصد بوده است.

اهم تحولات رشد اقتصادی
بررســی وضعیت ســرمایه گذاری در بخش های 
مختلــف اقتصادی )بــه قیمت های ثابت ســال 
۱۳۹۵( مبین آن اســت که در سه ماهه دوم سال 
۱۴۰۲ تشکیل سرمایه ثابت ناخالص از رشد ۶.۴ 
درصدی نسبت به دوره مشابه سال قبل برخوردار 
شــده اســت؛ به طوری که در دوره مزبور، رشد 
تشــکیل ســرمایه ثابت ناخالص در دو زیربخش 
اصلی ماشین آلات و ســاختمان به ترتیب معادل 

۱۱.۸ و ۳.۴ درصد بوده است.
 گفتنی است؛ رشد تشکیل سرمایه ثابت ناخالص 
در سه ماهه دوم ســال ۱۴۰۱ معادل ۶.۶ درصد و 
در دو زیربخش اصلی ماشین آلات و ساختمان به 

ترتیب ۱۱.۸ و ۳.۹ درصد بوده است.
در مجمــوع عملکرد تولیــد ناخالــص داخلی 
کشــور به قیمت پایه در شــش ماهه اول ســال 
۱۴۰۲ با احتســاب نفت و بدون احتســاب نفت 
بــه قیمت های ثابت ســال ۱۳۹۵ بــه ترتیب به 
۸۱۱۰.۷ و ۷۳۵۵.۴ هــزار میلیارد ریال رســید 
که نســبت به دوره مشابه ســال قبل به ترتیب با 
افزایــش ۴.۷ و ۳.۶ درصدی همراه بوده اســت. 
تحقق رشــد اقتصادی مثبت در فصول اول و دوم 
سال جاری و در امتداد رشد اقتصادی مثبت کلیه 
فصول ســال ۱۴۰۱ حکایت از تداوم رشــد قابل 

قبول فعالیت های اقتصادی در کشور دارد.

تحقق رشد مثبت ارزش افزوده در تمامی 
گروه های اصلی درتابستان امسال 

بررســی عملکرد رشــد اقتصادی بر حسب گروه 
فعالیت های اقتصادی )به قیمت های ثابت ســال 
۱۳۹۵( نشــان می دهد، رشــد تولیــد ناخالص 
داخلی در ســه ماهــه دوم ســال ۱۴۰۲ حاصل 
تحقق رشــد مثبــت ارزش افــزوده در تمامی 

گروه های اصلی بوده است.
 لازم به توضیح اســت در دوره مزبور، رشد محقق 
شــده گروه های نفــت و گاز، صنایــع و معادن، 
خدمات و کشــاورزی، جنگلداری و ماهیگیری 
نسبت به دوره مشابه ســال قبل به ترتیب معادل 

۱۷.۸، ۳.۷، ۲.۷ و ۰.۱ درصد است. 
بررســی تولید ناخالص داخلی برحســب اقلام 
هزینه نهایی )به قیمت های ثابت ســال ۱۳۹۵( 
در سه ماهه دوم ســال ۱۴۰۲ نشــان می دهد، 
هزینه هــای مصــرف نهایی بخــش خصوصی و 
تشــکیل ســرمایه ثابت ناخالص بــه ترتیب از 
نرخ های رشــد ۴.۴ و ۶.۴ درصد نســبت به دوره 
مشابه ســال قبل برخوردار بوده اند. در این فصل 
هزینه هــای مصرف نهایی بخش دولتی نســبت 
به فصل مشابه ســال ۱۴۰۱ کاهش ۳.۰ درصدی 
را تجربه نموده اســت. در این دوره رشد تشکیل 
ســرمایه ثابت ناخالص به تفکیک ماشین آلات و 
ســاختمان به ترتیب معادل ۱۱.۸ و ۳.۴ درصد 

بوده است.

مولفه های رشد اقتصادی در شش ماهه
 اول امسال 

بررســی عملکرد رشــد اقتصادی بر حسب گروه 
فعالیت های اقتصادی در شــش ماهه اول ســال 
۱۴۰۲ نشــان می دهــد، رشــد ارزش افــزوده 
گروه های خدمات، نفــت و گاز، صنایع و معادن 
و کشــاورزی، جنگلداری و ماهیگیری نسبت به 
دوره مشابه سال قبل به ترتیب معادل ۴.۲، ۱۷.۱، 
۳.۸ و ۰.۷ درصــد بود کــه به ترتیب از ســهمی 
معادل ۲.۳، ۱.۴، ۰.۹، و ۰.۱ واحد درصد در رشد 
اقتصادی شش ماهه اول ســال ۱۴۰۲ برخوردار 

بوده اند.

در دوره مزبــور ارزش افزوده بخــش صنعت به 
قیمت هــای ثابــت ســال ۱۳۹۵ از افزایش ۴.۰ 
درصدی نســبت به شــش ماهه اول سال ۱۴۰۱ 
برخوردار بود؛ بــه طور مشــخص در این بخش 
رشد شــاخص تولید کارگاه های بزرگ صنعتی 
۱۰۰ نفر کارکن و بیشــتر     - با اختصاص ســهم 
حدود ۷۰ درصــد از ارزش افزوده بخش صنعت    - 
نسبت به شش ماهه اول ســال ۱۴۰۱ معادل ۳.۵ 
درصد بود. بررســی عملکرد رشد شاخص مزبور 
به تفکیک رشــته فعالیت های صنعتی )بر حسب 
کدهــای ISIC دو رقمی( نشــان می دهد که در 
شش ماهه اول ســال ۱۴۰۲ از مجموع ۲۴ گروه 
اصلی، ۱۸ گروه )با ضریب اهمیت ۶۶.۵ در صدی 
از شــاخص کل( از رشــد مثبت تولید برخوردار 
بوده اند؛ از جمله صنایعی که بیشترین سهم را در 
رشد محقق شده این دوره داشــته اند می توان به 
صنایع تولید فلزات اساسی، صنایع تولید وسایل 
نقلیه موتــوری، تریلر و نیم تریلــر، صنایع تولید 
محصولات کانی غیرفلزی و صنایــع تولید مواد 

غذایی اشاره کرد. 

رشد 4.۵ درصدی تشکیل سرمایه ثابت 
ناخالص در شش ماهه اول امسال 

بررســی تولید ناخالص داخلی برحســب اقلام 
هزینــه نهایی در شــش ماهه اول ســال ۱۴۰۲ 
نشــان می دهد، هزینه های مصرف نهایی بخش 
خصوصی، تشــکیل ســرمایه ثابــت ناخالص و 
هزینه هــای مصــرف نهایــی بخــش دولتی به 
قیمت های ثابت سال ۱۳۹۵ به ترتیب از نرخ رشد 
۵.۹، ۴.۵ و ۰.۹ درصدی نســبت به دوره مشــابه 

سال قبل برخوردار بوده اند.
رشــد محقــق شــده تشــکیل ســرمایه ثابت 
ناخالــص در دوره مزبــور عمدتاً متاثر از رشــد 
تشــکیل ســرمایه ثابت ناخالص در دو زیربخش 
ماشین آلات و ســاختمان به ترتیب معادل ۷.۶ و 
۲.۷ درصد بوده اســت. لازم به ذکر است که رشد 
تشــکیل ســرمایه ثابت ناخالص )به قیمت های 
ثابت ســال ۱۳۹۵( در بخش ماشــین آلات در 
فصول اول و دوم ســال جاری بــه ترتیب معادل 
۲.۱ و ۱۱.۸ درصد نسبت به دوره مشابه سال قبل 

تحقق یافته است.

پالایشگاه 

یک کارشناس انرژی با بیان اینکه 
زمان و سرمایه مورد نیاز احداث 
پالایشــگاه های کوچک مقیاس 
بســیار کمتر از پالایشــگاه های 
بزرگ اســت، گفــت: بــا ایجاد 
مینی پالایشــگاه ها می توان در 
کوتاه مدت میزان ظرفیت تولید 
فرآورده های نفتــی مانند بنزین 
و گازوئیل را افزایــش داد که به 
ناترازی سوخت در کشور کمک 

می کند.
ســعید نوری کــرم با اشــاره به 
اهمیت زنجیره ارزش در صنعت 
نفت اظهار کرد: رویکرد توســعه 
پالایشــگاه ها و زنجیــره ارزش 
نفت به جــای خام فروشــی، به 
سبب تولید محصولات متنوع از 
قبیل بنزین، گازوئیل، ســوخت 
پتروشــیمیایی  مــواد  جــت، 
)مثل پروپیلــن و اتیلن( موجب 
ارزآوری بیشــتر، جلوگیــری از 
خروج ارز، تأمین نیــاز نیاز بازار 
داخل، اشــتغال زایی  مستقیم و 
غیرمستقیم می شــود و به علت 
معاملات خــرد و متنــوع و غیر 
قابل رصد از منظــر فنی، امکان 
فروش و بازاریابی آن در شــرایط 
تحریم و غیرتحریــم راحت تر از 
نفت خام است و عملًا قابل تحریم 
نیست؛ بنابراین تغییر رویکرد از 

خام فروشی به توسعه 
زنجیره  و  پالایشگاه ها 
کامــلًا  نفــت  ارزش 
ضــروری، راهبردی و 

آینده  نگرانه است.
وی افزود: در سال های 
اخیــر و به خصــوص 

در شــرایط تحریم فــروش نفت 
خام، کشــور همواره بــه دنبال 
افزایــش ظرفیــت پالایشــی و 
توسعه پالایشــگاه ها بوده است؛ 
به طوری کــه در دولت های نهم 
تــا دوازدهم ۳۰ طرح پالایشــی 
در کشور تعریف شد؛ از این تعداد 
۲۵ طرح برای احداث پالایشگاه 
و پتروپالایشــگاه »نفت خام« و 
۵ طرح برای احداث پالایشــگاه 
»میعانات گازی« موجود اســت. 
مجموع خوراک مــورد نیاز این 
طرح ها، ۴.۳ میلیون بشــکه در 
روز و حجم سرمایه گذاری حدود 
۹۰ میلیــارد دلار برآورد شــده 

است.
این کارشــناس انــرژی به عدم 
موفقیت طرح های پالایشی اشاره 
کرد و گفت: تاکنــون هیچ یک از 
این طرح ها به دلایــل مختلفی 
همچون نبــود الگوی مناســب 
تأمین مالی و توسعه فرآیندهای 
پالایشــگاهی، عدم دسترسی به 

فناوری ها  لایسنس ها، 
و تجهیــزات جدیــد، 
مجوزهای  عدم صدور 
لازم و هماهنگــی بین 
دســتگاهی و غیره به 
سرانجام و بهره برداری 
نرســیده اند، اما در این 
بین یکــی از مهم تریــن دلایل و 
ریشه های این مسئله را می توان 
نبود الگوی مناســب تأمین مالی 

برای این پروژه ها عنوان کرد.
کــرد:  بیــان  کــرم  نــوری 
بیشــتر طرح هــا و پروژه های 
پالایشــگاهی در کشــور دارای 
از ۱۰۰  بیــش  ظرفیت هــای 
هزار بشــکه در روز اســت؛ که 
علاوه بر نیــاز به حجــم بالای 
احداث  زمان  ســرمایه گذاری، 
و بهره بــرداری از ایــن پروژه ها 
طولانی خواهد بود و در مواردی 
تا ۱۰ ســال ایــن پروژه ها طول 
خواهند کشــید؛ به عنوان نمونه 
احــداث پالایشــگاه ۳۶۰ هزار 
بشــکه ای خلیج فارس از ســال 
۱۳۸۴ شــروع و در ســال های 
۱۳۹۶ و ۱۳۹۷ فازهــای اول و 

دوم آن به بهره برداری رسید.
وی ادامــه داد: در واقع این مثال 
و ســایر نمونه های مشابه تجربه 
مــدت زمــان طولانــی احداث 

پالایشگاه در کشــور را تصدیق 
می کنند؛ این در حالی اســت که 
اکنون کشور به دلیل رشد مصرف 
با کمبود بنزین و گازوئیل مواجه 
شــده و با ادامــه افزایش مصرف 
این دو فرآورده، کشــور مجدداً 
به واردکننده بنزیــن و گازوئیل 
تبدیل خواهد شــد و این موضوع 
ســبب به خطر افتادن »امنیت 

انرژی« کشور می شود.
این کارشــناس انــرژی تاکید 
کرد: بنابرایــن دو پارامتر میزان 
ســرمایه گذاری و مــدت زمان 
احداث با توجه به شــرایط کشور 
از جمله نکاتی اســت که باید در 
تعریــف طرح های پالایشــی به 
آن توجه کرد که متأســفانه این 
دو پارامتر در تعریــف طرح ها و 
پروژه های پالایشــگاهی کشور 
دیده نمی شــود.نوری کــرم با 
اشــاره به تجربه چین در اجرای 
پالایشــگاه های فراســرزمینی، 
اظهار داشــت: این کشور در کنار 
احداث پالایشــگاه های نســل 
ســوم و چهارم تحــت مالکیت 
شــرکت های دولتــی همچون 
شــرکت ملــی نفــت چیــن و 
سینوپک، به بخش خصوصی نیز 
مجوز واردات نفت خام به منظور 

احداث پالایشگاه را داده است. 

افزایش ظرفیت تولید بنزین با احداث پالایشگاه های کوچک مقیاس
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